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Chrám Narození sv. Jana Křtitele v Osově
Hlavní pohnutkou pro stavbu osovského kostela byl neutěšený stav románsko-go‐

tického farního kostela ve Skřipli, kterému hrozilo zřícení.
Kostel v Osově je dílem vrcholného baroka a pochází z  let 1734 – 1738. Výdaje 

spojené se stavbou financoval majitel panství, „Nejjasnější pán, pan Jan Adolf, 
Svaté říše římské hrabě z Kaunitz, pán na Wosowě a Radouši, Jeho Milosti cí‐
sařské rada soudu komorního a šlechtický zástupce v Království českém“.

Základ položený 18. dubna 1734 nese nápis: „Ze zbožného nadšení k  stálé cti a 
slávě sv. Jana Křtitele od Jana Adolfa Kaunice a rodiny Kaunické, králov. kapitána a 
patrona vosovského S laskavým svolením Jana Maria Gustava, z boží milosti arcibis‐
kupa pražského, roku, kdy s pomocí boží Karel VI., císař, z Lombardska vpadlé Fran‐
couze vyhnal. 18. 4. 1734.“

Po čtyřech letech dostavěný kostel vysvětil 28. zá‐
ří 1738 Zikmund Ignác Quardinian, biskupský vikář 
a hořovický děkan. Ještě se dokončovaly práce na 
varhanách (do r. 1739) a Božím hrobu (dokončen 
v r. 1741). Hlavní oltář byl dohotoven v roce 1740 a 
téhož roku vysvěcen biskupem pražským hrabětem 
Šporkem. Prvním duchovním správcem se stal 
P.  Josef Vavřinec Herman. V  roce 1741 vznikla na 
žádost hraběte osovská farnost, přičemž se stala fili‐
ální vsí i původně farní ves Skřipel.

„7.10.1738 vykonán první křest Anny Procház‐
kové z  Velkého Chlumce, křestitelem byl páter 
Herman. Ten byl vydržován v  osovském zámku 
od hraběte Kaunice. Chrám vosovský je v  naší 
krajině nejkrásnější, architektonická a zvláštním 
způsobem vyvedená stavba počítá 15 velikých a 5 
menších oken, je tedy velmi světlý veselý i příjem‐
ný“ (V. Lenkvík)

Chrám sv. Jana Křtitele byl postaven severně od 

ČÁST DRUHÁ
Zajímavé stavby

Interiér osovského kostela na 
snímku ze 40. let 20. století.
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osovského zámku a je dílem vynikajících italských 
stavitelů. Plán na jeho stavbu vypracoval a podal 
dne 13. 3. 1733 fortifikační stavitel Bartolomeo 
Scotti (1685-1737) z Milána, jenž se r. 1716 usadil 
na Menším Městě pražském ve Vlašské ulici. Hrubá 
stavba byla odbývána tzv. robotou poddanými 
Kaunicových panství. Jeden z  nich – Jiří Táborský 
ze Lštěně – při ní následkem pádu z  věže tragicky 
zahynul. Stavbu řídil Scotti až do své smrti. Po roce 
ji dokončil jeho příbuzný znamenitého jména 
z četné družiny Luragů – Anselmo Lurago, comský 
rodák, jeden ze stavitelů Pražského hradu a kostela 
sv. Mikuláše. Freskovými malbami uvnitř ji vyzdo‐
bil vlašský mistr de Pini dle návrhu Jakuba Brauna. 
Tesařskou práci na kostele dělal Josef Löffler, praž‐
ský občan. Vystavěl věž s křížem těžkým 200 liber, 
který na ni upevnil polír Lofflerův Jan Wildt.

Chrám Narození sv. Jana Křtitele je jednolodní 
obdélníková stavba se zaobleným presbytářem, po‐
stranní sakristií a oratoří. Její velmi hluboké základy 

spočívají na dubových pilotách. Vyduté západní průčelí se středním rizalitem, ukon‐
čeným štítem, nese portál se znakem hraběcí rodiny Kauniců a letopočtem 1737 a po 
stranách rizalitu výklenky (niky) se sochami svatého Václava a Kaunicova patrona 
svatého Adolfa z  dílny Františka Ignáce Weisse (kolem 1695–1765), českého so‐
chaře a řezbáře. Ze stejné dílny pochází i vnitřní výzdoba - řezbářské a sochařské prá‐
ce na oltářích a kazatelně. 

Ve 40. letech 18. století byla pražská Weissova dílna na vrcholu svých schopností, 
byla v té době nejvýznamnější dílnou svého druhu – 
sochy v osovském kostele se řadí k jejím vrcholným 
dílům. Oltář Panny Marie zdobily krásné řezby - 
medailony představující výjevy ze života P. Marie, 
oltář sv. Jana Nepomuckého podoby zemských pat‐
ronů. Protože koncem minulého století bylo několik 
z nich zcizeno, jsou ostatní uloženy v depozitáři.

Truhlářské práce včetně skříně v  sakristii, na níž 
je napodobenina čenstochovské P. Marie, jsou dílem 
truhlářského mistra Josefa Pinsingera z Osova.

Stěny uvnitř kostela člení pilastry. V  presbytáři 
sklenutém plackou se štukovou výzdobou jsou dva 
chiaroscurové obrázky nad okny a nástropní freska 
Boha Otce v kůru andělském se čtyřmi evangelisty 
v rozích. Na stropě pak jsou fresky Narození a Smrt 
sv. Jana Křtitele, na klenbovém oblouku potom erb 
Kauniců. Freskovými malbami kostel vyzdobil vlaš‐

Interiér osovského kostela - jed‐
na z oltářních soch.

Hlavní oltářní obraz Jana 
Heslera. 
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ský mistr de Pini.  Farní kronika uvádí, že kostelní obrazy ve vnitřku kostela provádě‐
li žáci Jakuba Brauna. 

Oltářní obraz maloval Jan Hesler z  Prahy kolem roku 1740. Zajímavá je 
podobnost s oltářem pražského kostela sv. Jiljí. „Od blesku, jež r. 1864 do kostela 
uhodil, utrpěly stropní obrazy velkou škodu. Obraz nad hlavním oltářem však 
nejapný mazal Kraus z Orlíka r. 1865 nešetrně přebarvil a zkazil.“ (V. Lenkvík, 
Kronika Podbrdska)

Na oltáři Božího hrobu bývala pod křížem zavěšená trnová koruna zhotovená 
z téhož druhu trní jako koruna Kristova. Nyní je uložena v depozitáři. 

 Uprostřed chrámové lodi se nachází hrobka s  ostatky prvního faráře Hermana,  
který zemřel v  roce 1749, dále matky  P.  Každého a dalších panských úředníků a 
jejich rodinných příslušníků. (1751 Jan Richelt, syn obročního – 1 rok, 1752 Dorota 
Reicheltová – 63 roků, 1753 Barbora Šmejkalová – choť brasatora (sládka) – 56 
roků, 1754 Anna Reicheltová – 2 roky, 1754 Václav Helbich – 1 rok, 1754 Anna Hel‐
bichová – 2 roky, 1755 Vít Šmejkal, sládek – 64 roků, 1756 Marie Anna Reicheltová 
– 1 rok, 1758 Fridrich Ritter z Prahy, otec paní obroční – 88 roků, 1760 Anna Každá 
– 78 roků, a 4 děti.)

Varhany:
Varhany sestavil r. 1739 

Johann Andreas (Ondřej) 
Nüderle z Nepomuku. 

"Roku 1858 zpraveny 
byly varhany v  kostele 
Vosovském, totiž laděny, a 
měchy přeloženy, což stálo 
60 zl.“

Za 1. světové války bývaly 
varhany rekvírovány k  vá‐
lečným účelům, osovské 
však od toho byly uchráněny. 
Zdejší učitel, p. Fr. Valenta je 
ofotografoval a snímek za‐
slal zdejší farář p. V. Synek 
vojenské správě s  poukazem na celkový sloh kostela a starožitnost, což bylo 
vojenskou správou uznáno, a proto varhany zdejší se zachovaly dodnes. 

Osovské varhany jsou velmi cenné a akustika vynikající, pro kvalitní zvukový zá‐
znam si kostel několikrát vybraly nahrávací týmy. Např. v roce 1990 se zde usku‐
tečnilo nahrávání Haendelových varhanních koncertů s  vynikajícím sólistou 
Jaroslavem Tůmou a orchestrem Virtuosi di Praga s uměleckým ředitelem Oldřichem 
Vlčkem (houslistou, který na pražských koncertech doprovázel světoznámého tenora 
Placida Dominga). V  kostele byl natočen i hudební pořád rovněž s  Jaroslavem Tů‐
mou v dialogu s hercem Ivanem Vyskočilem. Jaroslav Tůma zde vystupoval i s vyni‐

Pohled na starobylé a vzácné varhany osovského kostela.
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kajícím trumpetistou Vladimírem Rejlkem a později při Českém varhanním festivalu.
Johann Andreas Nüderle, varhanář z  jihočeského Nepomuku, byl jedním z široké 

plejády mistrů varhanářů, kteří působili v  první polovině 18. století ve velkých 
městech i v  nejzapadlejších vískách Království českého. Jeho varhany ve farním 
kostele v Osově, pocházející z roku 1739, se zachovaly do dnešních časů v původním 
stavu. Byly pouze opraveny a částečně zrestaurovány Vladimírem Šlajchem v  roce 
1979. Mají šest rejstříků v manuálu a dva v pedálu. Jejich zvláštností je neobvyklé 
výtvarné řešení, kdy v  prospektu pedálových skříní na obou stranách pozadí kůru 
umístil varhanář neznějící dřevěné atrapy cínových píšťal.

Dispozice:
ManuálPedál 
  * Copula major 8´ (dřevo, krytá)-Subbas 16´ (dřevo, krytý)
  * Copula minor 4´ (dřevo, krytá)-Octavbass 8´ (dřevo, otevřený)
  * Principal 4´ (cín)
  * Quinta 2 2/3 (cín)
  * Octava 2´ (cín)
  * Mixtura 1´ 4x (cín)
Starodávná křtitelnice z červeného mramoru byla 5. října 1738 přenesena ze skři‐

pelského kostela. 

Zvony:
 Do chrámu byly přineseny i tři zvony, které do 6. 10. 1738 visely na nízké dřevěné 

zvonici ve Skřipli. Z těchto zvonů byl nejstarší a největší ulit r. 1567 mistrem Brik‐
cim v Praze a peníze na něj vzešly ze sbírky. Nese nápis „Anno Domini 1567 Bric‐
cius Pragensis amscilio divino fecit me. Ad laudem et gloriam omnipotentis Dei et 
honorem Gloriosae Verginis Marie et Joannis Baptista“.

Druhý zvon, vážící 480 liber byl ulit téhož roku v  téže dílně, ale protože v  roce 

Starý štítek z roku 1857 na osovských varhanách. Křítelnice z červeného mra-
moru přenesená ze Skřiple 

roku 1738.
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1754 pukl, byl přelit zvonařem Janem Jiřím Khűnerem 
z  Malé Strany. Přelitý vážil o 110 liber více. Do malé 
vížky dán zvon z r. 1737, který ulil zvonař Valentin Lis‐
siack z  Prahy r. 1725. Tento zvon, jakož i druhý, výše 
uvedený, zrekvírovala za světové války dne 21. 12. 1916 
bývalá vojenská rakouská správa pro válečné účely. V ro‐
ce 1907 bylo vyměněno srdce u velkého zvonu.

Nový sanktusový zvon „poledníček“ daroval kostelu 
Bedřich Schwarzenberg  po 1. světové válce dne 30. 7. 
1922. Nový zvonek vážil 30 kg a byl zakoupen od zvo‐
naře J. Diepolda v Praze za 1.700 K. Zvonek při svěcení 
dostal jméno Václav.

V  roce 1939 byl slavnostně vysvěcen a zavěšen nový 
zvon s nápisem „Nedej zahynouti nám, ni budoucím“. 
Na věži pobyl pouze krátce, neboť byl během války zkonfiskován a do osovského 
kostela se již nikdy nevrátil.

V červenci roku 2005 byly na věž instalovány dva nové zvony zasvěcené sv. Vác‐
lavu a Panně Marii, které kostelu darovali manželé Sudíkovi z Chicaga. Byly odlity v 
německém Passově. Vysvětil je pražský biskup Karel Herbst.

Kostel disponuje nádhernými starodávnými ornáty, které jsou součástí národního 
kulturního dědictví. 

***
V  roce 1859 navštívil Osov kardinál Bedřich ze 

Schwarzenberga, aby zde sloužil mši a udělil svá‐
tosti biřmování. Kněžna Josefina se přičinila o to, že 
30. června vstoupil do čistě vybíleného a pečlivě 
uklizeného kostela: 

„Dne 6.ho června 1859 začal se bíliti kostel ve 
Vosově a dne 23. června byly opět služby Boží 
v něm konány. Od vystavení jeho r. 1738 bílen ne‐
byl, nyní však je příčinou nastávající generální do‐
hlídka, kterouž zde letos konati bude Jeho 
Eminencí nejdůstojnější pan Kardinál, Kníže arci‐
biskup Pražský – Bedřich kníže ze Schwarzenbergu 
by dílem na útraty zádušníků, dílem na útraty její 
vybílen a vůbec vyčištěn byl. Největší nesnáz při 
tom bylo zřízení potřebných lešení. Práci tesařskou 
a zednickou řídil při tom pan František Dvořák, 
nynější stavitelský mistr panství Vosovského.“

***
Dne 30. června 1859 očekávala osada Vosovská příchod jeho Eminencí nejdů‐

stojnějšího pána Pana Kardinála sv. římské církve, Knížete arcibiskupa Pražského. 
Na silnici od lipek dolů ke kostelu a zády ku Práškovi vystavena byla skvostná brá‐
na s nápisem „Láska Tě vítá“, kdež Jeho Osvícenost Kníže Karel ze Schwarzenber‐

Nejstarší osovský zvon.

Kardinál Bedřich ze Schwarzen-
bergu.
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ga, co zplnomocněný vladař všech panství Schwarzenbergských mladší linie, pak 
veškeré knížecí úřednictvo i služebnictvo, též představení obcí a množství lidu Jeho 
Eminencí pana Kardinála očekávali. Přijel však teprve (z Praskoles) o půldeváté 
hodině večer. Dne 1. července odebral se v 8 hodin ráno ze zámku v slavném prů‐
vodu do Chrámu Páně. Jeho Eminencí sloužil Mši sv., pak držel řeč o darech Du‐
cha sv., kterouž, jsa více Němec, psanou z knihy četl. Na to uděloval biřmovancům 
osady Vosovské svátost sv. biřmování, konány byly modlitby za v Pánu zesnulé pat‐
rony duchovní a osadníky též osady, načež se šlo do školy. Dítky zkoušeny byly po 
třídách zvlášť, napřed I. třída ze sv. náboženství, an zatím v II. třídě úlohy z počtů a 
z pravopisu se konaly. Jeho Eminencí pan Kardinál s podivuhodnou trpělivostí a 
laskavostí též sám mnoho se vyptával, a všemožně o pilnosti katechety, učitele i dí‐
tek hleděl se přesvědčiti. Po obědě, kterýž obstarati dal kníže pán v zámku, visitoval 
Jeho Eminencí kostel, kdež všecko pilně prohlédl, ba i na malou kruchtu vystoupil. 
Schránky na posvátná roucha obzvláště se mu líbily, takže ve Všeradicích se vyjád‐
řil, nikde v Čechách že nenalezl tak dobře opatřená bohoslužebná roucha, jako ve 
Vosově. 

 Po šestkráte nocoval Jeho Eminencí ve Vosově, a dvakráte zde obědval. Večer 
před odjezdem, dne 5.ho, poctili jej zdejší páni úředníci slavným průvodem s  po‐
chodněmi, s čtverozpěvy a s hudbou. Slavnostní pobožnosti se zúčastnil i kníže Ka‐
rel III.

***
Kníže a kardinál Bedřich Schwarzenberg (1809-1885), od roku 1850 arcibiskup 

pražský, pečoval také o rozšíření práv českého jazyka a zasazoval se o zřízení české 
university a dostavení katedrály sv. Víta.

***
„Dne 8.ho května 1860 darovala Její Osvícenost Paní Josefína Kněžna ze Sch‐

warzenbergu rozená hraběnka Wratislav. skvostnou kásuli půdy stříbrné, zadní část 
zdobí vlnou barev rozličných vyšívaný kříž, zpředu též vyšívaného květu uprostřed, 
k  tomu knipl a velum na kalich, 2 vlnou vyšívané podlouhlé oltářní polštáře. Mi‐
nulého roku darovala 6 nových komží pro ministranty a 1 pro kostelníka s tolikerý‐
mi límci, vesměs z červeného sukna.“ 

***
V  roce – prý asi 1876 udeřil při 

bouři blesk do malé věžičky nad 
kostelem a projev celým stropem, po‐
rouchal omítku i malbu obrazů před‐
stavujících narození a stětí sv. Jana 
Křtitele. Zvlášť poslední byl poško‐
zen tak, že i rákosí stropové bylo lze 
viděti. V stavu tom zůstal strop až do 
roku minulého (1901), hlavně z  té 
příčiny, poněvadž správa byla by 
s  velikými výlohami bývala spojena. 
Roku minulého však pojal vysoceu‐Podpis vosovského malíře Vilíma Hrubého.
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rozený Princ Karel ze 
Schw., pán na Vosově a pat‐
ron, šlechetný úmysl nejen 
strop a malby na něm, ale 
i  celý kostel dáti uvnitř 
opraviti a znova vymalovati. 
Tak se stalo. Opravu stropu, 
obrazů, práci štukatérskou  
i  ostatní malbu kostela pro-
vedl domácí umělec malíř 
Vosovský p. Vilím Hrubý  
v měsících červenci, srpnu a 
září 1902. Celý náklad 
s  malbou spojený v  částce 
per 1.242 Kor. 53 hal. hradil 
ze svého šlechetný Princ Ka‐
rel ze Schwarzenberga.

(Výpis z farní kroniky. Datum opravy obrazů zde není totožné s datem, které uve‐
dl pan Vilím Hrubý na rubu jednoho z obrazů.)

„Jeho Jasnost kníže ze Schwarzenbergu, patron kostela, dal všech pět kostelních 
židlí potáhnouti novou červenou plyšovou látkou.“

V  50. letech 19. století věnovala rodina Kloučkova osovskému chrámu jesličky. 
Některé původní figurky byly bohužel během let zcizeny a byly částečně nahrazeny 
jinými. 

„Před sv. Václavem toho roku (1899) zasazena p. Jos. Vačkářem, sklenářem 
v Hořovicích, tři nová okna v Chrámu Páně – a sice v lodi na straně severní – ná‐
kladem J. J. Karla prince ze Schwarzenberga. Roku 1900 z jara zasazena tři nová 
okna na straně jižní v  lodi, a na podzim čtyři v presbytáři, čímž pan Vačkář svou 
práci dokončil. Náklad na všechna okna nesl J. J. Karel princ ze Schwar., jak již 
podotknuto. Jedno okno stálo 50 zl., všechna tedy 500 zl., čili 1.000 korun.  

V  roce 1905 2. července sneslo se strašné krupobití. Jen oprava oken v kostele 
vosovském stála 335 K, skřipelském 160,- , na farní budově vosovské 22 korun, 46 
haléřů. Oprava střech na kostele a farní budově 260 korun. Všechny výlohy nesl 
Karel Schwarzenberg. V  kostele vosovském předlážděn celý presbytář a částečně 
staré dlaždice novými nahraženy a mříž dále od prostředních sloupů mezi dveřmi 
k lodi posunuta, aby v presbytáři bylo místo. Veškeré práce, které stály 199 K hradil 
patron. (farní kronika)

V roce 1910 proběhla velká a důkladná oprava zevnějšku celého kostela i obou vě‐
ží. Ty byly z větší části pokryty novým plechem, obě báně – makovice – pozlacené.  
V  malé věži nalezena plechová krabice z  r. 1860, kdy byla věž také opravována. 
V krabici byl list od pana faráře Šebánka o rekonstrukci věže a na památku vloženy 
mince z tehdejší doby.

Po knížatech ze Schwarzenberga se patronem kostela stal komerční rada Václav 
Palivec, který od nich zakoupil osovské panství v roce 1930. Tento nový patron dal 

Část jesliček věnovaná v polovině 19. století kostelu ro‐
dinou Kloučkových.
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hned v  roce 1931 kostel „od hlavy až 
k  patě spraviti asi nákladem 60.000 Kč. 
Při tom v  malé báni našel se zápis 
o opravě kostela před 100 (?) lety. Tento 
vrácen zpět s  novým zápisem.“ (výpis 
z kroniky obce)

„V měsíci srpnu a září roku 1931 
provedena byla rozsáhlá oprava obou vě‐
ží kostela sv. Jana Křtitele v  Osově,  ja‐
kož i střechy a vnějších stěn nákladem as 
60.000 Kč, který hradil nynější patron 
kostelů v  Osově  a majitel velkostatku 
Osova pan Komerční rada Václav Pa‐
livec, generální ředitel Colloredo-
Mannsfeldských velkostatků, sídlem 
v  Osově. V  báních obou věží nalezeny 
byly zápisy ze starých dob, které při 
provádění oprav byly doplněny novými 
záznamy, latinské spisy přeloženy do 
češtiny a pak zpět na původní místo 
v báních uloženy.“ (Zapsal František Ma‐
lý, správce velkostatku a vedoucí úředník)

12. června 1939 bylo v  osovském 
kostele za přítomnosti lidu z celého okolí svaté biřmování, které provedl J. Eminence 
papežský kardinál dr. Karel Kašpar.

Od roku 1939 působil ve zdejší farnosti P. Josef Krejčí. 
„Na jaře a během léta 1944 provedena oprava vnitřku zdejšího kostela nákladem 

200.000 korun. Částka tato uhrazena subvencí od ministerstva školství. Práce 
opravné prováděl restaurátor Václav Pichl z Prahy pod dozorem památkového úřa‐
du a osobním dohledem profesora Vágnera. Provedena nová malba, všechny 
předměty nově pozlaceny, oltáře dány do původního stavu, všechny obrazy obnove‐
ny. Práce tyto byly t.r. nejrozsáhlejší prací toho druhu v Čechách“,napsal kronikář.

 Od roku 1950 do r. 1980 působil v osovské farnosti P. Aleš Crkva. 
V roce 1963 byly opraveny obě věže. Některé části obnoveny plechem a nabarve‐

ny. Klempíř Jan Novák si sám postavil lešení a opravil hrotnici velké věže, po 
dlouhém marném shánění modřínových fošen k tomu potřebných věnoval je zdarma 
pan Václav Čaboun, bývalý kolář v  Osovci. Pan Novák znovu hrotnici velké věže 
pokryl plechem, opravil kříž a pak postupně – pokud to bylo nutné – vyměnil plech a 
vše třikrát nabarvil. Zkontroloval i bleskosvody a po opravě velké věže opravil a 
znovu nabarvil i malou sanktusovou věž nad presbytářem kostela. 

„Našel jsem velké pochopení a obětavost u věřících. Poprvé v době trvání kostela 
tíže finančních nákladů spočívala především na nich. Milují svůj farní kostel jako 
dům Boží i vzácnou historicko uměleckou památku minulých dob a překrásnou oz‐
dobu zdejší krajiny. Měděnou krabici se starodávnými dokumenty upravil obětavý 

Fotografie kostela ze začátku 60. let 20. 
století.
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ředitel kůru a varhaník pan Tomáš Manda z  Velkého 
Chlumce, jehož horlivost a obětavost v díle oslavy Boží 
je opravdu příkladná.“ (P. Aleš Crkva, administrátor).

P. Crkva zemřel předčasně na dlouhodobé následky do‐
pravní nehody ve věku 60 let v r. 1980. Zádušní mši cele‐
broval jeho přítel pražský biskup František Tomášek, 
který ho v Osově pravidelně navštěvoval.

Arcibiskup František Tomášek, pozdější velmi vý‐
znamný a mezinárodně uznávaný český kardinál, zde byl 
i v roce 1985, když zde udílel svátost biřmování.  

V  80. letech, kdy v Osově působil P. Jaroslav Šašek, 
býval tu jeho hostem P. Václav Malý, pozdější význam‐
ný protagonista listopadové revoluce, dnes světící biskup 
pražský, který navštívil kostel i v pozdějších letech.

V roce 1995 světící biskup František Lobkowicz vy‐
světil nově zrekonstruovanou sochu sv. Donátha.

Několik desítek let poté neprošla budova kostela 
žádnou zásadnější opravou, takže se tato mimořádně vý‐
znamná památka nacházela v žalostném stavu. Zničenou 
střechou zatékalo, promočený strop na několika místech 
spadl, okna byla poničená a zdi špinavé.  

Teprve počátkem 90. let se podařilo získat finance na 
rekonstrukci střechy. Po její opravě bylo možné přistou‐
pit k obnově části klenby se štukovými ozdobami v zadní 
části chrámu, která spadla mezi lavice.  Protože množství 
finančních prostředků přidělených státem bylo naprosto 
nedostačující k  provedení nezbytných oprav, na podzim 
roku 1998 byla vyhlášena sbírka na opravu osovského 
kostela Narození sv. Jana Křtitele. Základem této sbírky 
se stal výtěžek z  koncertu pořádaného k  80. výročí 
vzniku Československé republiky. Na konci roku 1998 se 
podařilo vydat díky sponzorskému daru pohlednice osovského kostela - peníze 
z prodeje jsou součástí sbírky. Stejný účel mělo i vydání kazety s nahrávkami dvou 
vánočních mší Jakuba Jana Ryby. K oběma vchodům byly sponzorem do kostela da‐
rovány nové zátěžové koberce a věnován nový výkonný vysavač. Do kasičky bylo 
vybráno 48.780 Kč, sponzorské dary činily 105.000 Kč, celkem tedy 153.780 Kč. 
Během let 1998 - 1999  byly provedeny následující opravy a úpravy interiéru: oprava 
sakristie a zpovědní kaple pod věží (nové podlahy, zasklení oken, oprava omítek, 
nová elektroinstalace, vymalování, oprava mobiliáře v oratoři, odstraněna stará skříň 
a dřevěné pódium), oprava a rozšíření elektroinstalace v  kostele, varhany dostaly 
elektrický pohon, dále došlo k opravě věčného světla, vymalování presbytáře a vy‐
čištění hlavního oltáře s  pomocí bezplatně zapůjčené vysokozdvižné plošiny a vy‐
malování vstupního prostoru u zadního vchodu. Sakristie vlevo od hlavního oltáře 
byla rovněž od základů zrekonstruována, stejně jako u oratoře byla zde položena 

František kardinál Tomá‐
šek. Foto: Martin Davídek

P. Václav Malý.
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nová podlaha, opravena 
omítka, vymalováno, za‐
skleno okno a zavedena 
elektřina. Byl položen nový 
koberec a místnost vybave‐
na jako kaple s možností vy‐
tápění, kde lze sloužit mše.  
Práci a potřebný materiál 
uhradili věřící a sponzoři. 

Byla opravena malá 
kostelní věž. 

V říjnu roku 2000 byla při 
příležitosti 82. výročí vzniku 
Československa u kostela 
vysazena lipka milénia a 

umístěn bílý obelisk s nápisem „Anno domini 2000“. 
Chrámová loď s  výjimkou stropu byla nově vymalována bratry Vostárkovými ze 

Chlumce, také kůr a schodiště k němu i obě malé kruchty.
Sbírka na opravu kostela probíhala i v roce 2000 a zde jsou její výsledky:  
příjmy 15.970 Kč (kasička v  kostele 12.570 Kč, adventní koncert 2.100 Kč, 

vánoční koncert 1.300 Kč); vydání 15.630 Kč (za malování chrámové lodi 11.080 
Kč, malování kůru a schodiště 2.550 Kč, pamětní kámen k  lípě „L.P. 2000“ 2.000 
Kč).

V říjnu 2000 bylo provedeno utěsnění spár kolem oplechování střechy, kudy začalo 
do kostela opět zatékat. Práce provedli horolezci z firmy AQIS Praha a na opravu po‐
skytl dotaci 16.000  Kč odbor kultury Okresního úřadu v Berouně.

V sobotu 14. července 2001 byla zahájena kompletní oprava velké kostelní věže.  
Práce to byla nesmírně náročná, neboť zahrnovala vedle výměny plechového ob‐
ložení i opravu dřevěné konstrukce, výměnu malé báně a pozlacení kříže. Přidělené 
finance od státu činily 300.000 Kč, od obce Osov 100.000 Kč, od soukromých dárců 

a z  jiných zdrojů bylo získáno 
460.000 Kč, tedy celkem 860.000  
Kč. To zhruba odpovídalo pláno-
vanému rozpočtu. Při odstraňování 
původního pozinkovaného plechu se 
ovšem zjistilo, že dřevěná konstruk‐
ce věže je v  dezolátním stavu: byly 
vážně narušeny trámy, sloupy i vaz‐
by vlhkem, hmyzími škůdci a 
dřevokaznou houbou natolik, že 
nemohly být ponechány a musely 
být vyměněny za nové. Tím došlo 
k  prodloužení prací a samozřejmě 
také k navýšení finančních nákladů, 

Lípa milénia vysazená vedle hlavního vchodu do kostela.

Snímek lešení kolem kostela během oprav 
vnějších omítek.
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ovšem další peníze již nebyly k dispozici. 
Z  toho důvodu byli opět osloveni místní 
občané a požádáni o finanční pomoc. Pros‐
ba se setkala s  nečekanou odezvou a po‐
moc byla ve velké míře a s  nečekanou 
ochotou poskytnuta, takže z  jejího vý‐
sledku mohl být uhrazen tesařský materiál 
i práce.

Kopule byla obložena mědí, jak bývaly 
původně obloženy všechny věže. Až do 
poloviny 19. století se netopilo uhlím, ve 
vzduchu nebyl kysličník siřičitý a kostelní 
báně se nepokrývaly měděnkou. Většina 
těchto obložení však byla nahrazena koncem první světové války obyčejným ple‐
chem. Oprava věže byla dokončena počátkem roku 2002, lešení bylo rozebráno a 19. 
února proběhla kolaudace.

Během probíhajících oprav věže byla položena zá‐
mecká dlažba v  šířce cca 1 m kolem vnějšího obvodu 
kostela a opravena zvlhlá zeď v  kapli. Později byla in‐
stalována nová okna za hlavním oltářem a nad zadním 
vchodem do chrámu a věž byla opatřena novými okenice‐
mi. Nyní zbývá ještě náročná oprava zevního pláště, kte‐
rý je v  havarijním stavu a často dochází k  odpadávání 
kusů zdiva na římsách. Bohužel se na tuto opravu nedo‐
stávají finanční prostředky. 

24. července 2005 světící biskup Karel Herbst vysvětil 
nové zvony darované manžely Sudíkovými z  Chicaga, 
které byly hned po slavnosti instalovány ve velké věži. 
Díky elektrickému pohonu každodenně vyzvánějí, a to 
v poledne a v 18. hodin.

Velký zvon byl sejmut, opraven, obroušen a naladěn 
tak, aby souzněl s novými zvony. Poté byl opět zavěšen 
na původní místo.

Dne 12. března 2006 sloužil ve zdejším chrámu 
slavnostní mši kardinál Miloslav Vlk.

V  pondělí 21. srpna bylo započato s  opravami šesti 
velkých oken v chrámové lodi, dokončeno bylo v polovi‐
ně listopadu 2006. Na jaře roku 2007 započala další etapa 
oprav – výměna čtyř oken v presbytáři a souběžně s tím 
oprava venkovní fasády. Náročná rekonstrukce vnějšku 
zahrnovala v  této etapě zadní část chrámu směrem ke 
hřbitovu. Byla tu vyspravena omítka a natřena žlutou 
barvou. 

Byly opraveny všechny zdi včetně věže, namalována 

Biskup Karel Herbs v osovském kostele.

Kardinál Miloslav Vlk.

Socha bočního oltáře ukra‐
dená v 90. letech.
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malá okna v  části pod věží. Důkladná oprava celého 
pláště se protáhla až do roku 2017. Byly rekonstruovány 
sochy u zadního průčelí, opravou prošly i všechny vstu‐
pové dveře.  

Vzhledem k tomu, že kostel byl mnohokrát vykraden – 
stejně jako fara – velká část pozoruhodných památek od‐
tud pravděpodobně navždy zmizela, jako například soška 
Pražského Jezulátka, trnová koruna ze stejného dřeva ja‐
ko koruna Kristova, drahocenná soška zdobící víko křti‐
telnice, dřevěné ryté medailony, sochy andělů, svícny, a 
naposledy v  roce 2005 velká dřevěná socha z oltáře Sv. 
kříže, vyříznuty byly dva obrazy Křížové cesty.  Vedlejší 
socha z  oltáře Sv. kříže  byla uschována  v  depozitáři, 
takže i tento oltář je dnes již prakticky holý. V současné 

době je kostel vybaven alarmem napojeným na policejní ústřednu a dveře zabezpeče‐
ny silnými háky. 

V  roce 2020 byl v  kostele instalován nový oltář z  mramoru a nový ambon, da‐
rovaný panem farářem Josefem Jonášem a vyrobený kamenosochařem Daliborem 
Šebestou.  Při slavnostní bohoslužbě vysvětil toto dílo kardinál Dominik Duka.

V  souboru památek berounského okresu dnes  barokní osovský chrám  Narození 
sv. Jana Křtitele představuje po Karlštejnu dílo nejvýznamnější, své doby pak nej‐
cennější.  

Boží hrob
Boží hrob byl součástí inventáře osovského kostela již od roku 1741, kdy byly 

dokončeny práce na něm. Skládal se z dosti mohutné dřevěné konstrukce, schodů a 
barevných kulis znázorňujících umučení Ježíše Krista.

Každé Velikonoce (snad 
do počátku 50. let - tento 
údaj není možno zjistit)  se‐
stavovala skupina osovských 
mužů těžkou konstrukci 
Božího hrobu, a to v zadním 
výklenku chrámu, který tím 
byl prakticky celý zaplněn, 
takže nebylo možné použí‐
vat zadní vchod. Po obou 
stranách vedly od zpovědnic 
dřevěné schody, po kterých 
pan farář vynášel Nejsvětější 
svátost na vyvýšený oltářík. 
Pod ním dole leželo jakoby 
v  jeskyni tělo Ježíše Krista 

Kardinál Dominik Duka.

Fotografie Božího hrobu.
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(tato soška se neporušená dochovala dodnes, stejně jako kulisy). Konstrukce je v sou‐
časné době již neúplná (zbytky trámů jsou uloženy v depozitáři), takže dnes již není 
možné hrob zkonstruovat v jeho původní podobě. 

Milostné Pražské Jezulátko mezi osovskými dětmi. 
Dne 17. května 1942, v neděli po sva‐

tém Janu Nepomuckém, patronu České 
země, budeme míti v Osově malou domácí 
slavnost — svěcení nové sošky milostné‐
ho Pražského Jezulátka. Počátek 
slavnosti bude o 6. hod. večerní: nejdříve 
svěcení sošky, pak obvyklý průvod se soš‐
kou Pražského Jezulátka ke kapličce do 
Osovce, kde bude pobožnost ke svatému 
Janu Nepomuckému a po návratu do 
kostela májová pobožnost se svátostným 
požehnáním. Naši hoši se přistrojí pěkně 
za mládenečky a děvčátka za družičky! 
Za nepříznivého počasí by se konala 
slavnost jen v kostele.

Památné sochy u kostela
Socha sv. Jana Nepomuckého stojí v Osově od roku 1726 na křižovatce cest 

u mostku osovského potoka (proti staré škole). 
Svatý Jan Nepomucký (Jan z Pomuka) se narodil v polovině 14. století v Pomuku. 

Byl synem rychtáře a základní vzdělání získal na místní farní škole. Později studoval 
v Žatci a jsou doložena jeho studia na Vysokém učení v Praze, kde patřil mezi nej‐
lepší žáky. Koncem 14. století se stal generálním vikářem arcibiskupa pražského ve 
věcech duchovních. 

Dvacátého března roku 1393 Jan umírá na mučidlech, kde ho prý osobně pálil po‐
chodní na těle král Václav IV. Jeho tělo bylo posmrtně v noci svrženo z Kamenného 
mostu do Vltavy. Tělo pak nalezli na pravém břehu Vltavy mniši z nedalekého klášte‐
ra a ti Jana také pohřbili. V roce 1416 byly ostatky sv. Jana Nepomuckého uloženy 
v chrámu sv. Víta.

Podle historiků se jednalo o boj mezi králem Václavem IV. a pražským arcibisku‐
pem Janem z Jenštejna. Jan z Pomuku potvrdil volbu kladrubského opata, král však 
měl na toto místo jiného adepta. Na arcibiskupa se král neodvážil, a tak celý spor 
"odnesl“ generální vikář Jan z Pomuku (Nepomucký). Podle některých názorů to mě‐
lo být jen varování a Janova smrt zaskočila i samotné mučitele.

Časem vznikla legenda, že se Jan dokonce opovážil kritizovat krále a nechtěl mu 
vyjevit zpovědní tajemství královny. Tato legenda se rychle rozšířila. V  Čechách ji 

Archivní fotografie osovského Jezulátka.
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barvitě rozvedl kronikář Václav Hájek z Libočan.
Jan Nepomucký měl úctu už záhy po své smrti, 

husitská revoluce ji však potlačila. Teprve v  16. 
století ho začali spisovatelé označovat za světce a 
uváděli neobvyklé události z doslechu, zázraky, kte‐
ré se po jeho smrti staly. Dne 15. dubna 1716 byl 
komisionálně otevřen jeho hrob. Pod kamennou 
deskou s  gotickým nápisem „Johannes de Pomuk“ 
byla nalezena rakev s kosterními pozůstatky, od po‐
hřbu netknutými. V  lebce byl údajně shledán nepo‐
rušený jazyk – zázračný důkaz toho, že Jan hájil 
svatost mlčení.

V květnu roku 1721 papež Inocenc XIII. prohlásil 
Jana Nepomuckého za blahoslaveného a následova‐
la vlna staveb jeho soch. Na jaře roku 1729 papež 
Benedikt XIII. kanonizoval Jana za svatého a ten se 
stal, vedle sv. Václava, druhým patronem Království 
českého. Je také patronem poutníků, mlynářů, pat‐
ron vod a šťastného návratu. Jeho sochy jsou 
umístěny většinou na rozcestích a na mostech. 

V 19. století se objevily názory, že kult sv. Jana Nepomuckého vytvořila církev 
uměle jako protiváhu kultu Jana Husa. Podle historika Pekaře by však kult vznikl 
i bez Bílé hory a protireformace. 

V roce 1925 byl v republice zrušen státní svátek sv. Jana Nepomuckého a roku 
1950 byl sv. Jan Nepomucký vyškrtnut z kalendáře úplně a nahrazen Přemyslem.

Projevem velké úcty k  tomuto světci jsou dodnes stovky jeho soch. Jednu 
z prvních vytvořil roku 1683 pro pražský Kamenný (Karlův) most podle Rauchmille‐
rova modelu sochař Jan Brokoff. Sochy znázorňují kněze v  rochetě (bílé liturgické 
svrchní roucho s úzkými rukávy, sahající po kolena a na okraji často zdobené 
krajkou) a biretem (též kvadrátek je kněžská pokrývka hlavy), s pěti hvězdami kolem 
hlavy (5 ran Kristových, pět písmen latinského tacui - mlčel jsem), držící v  náručí 
kříž a případně ještě palmu.

Klášter Pomuk nebo Nepomuk? Proč se používalo dvojí označení se bohužel 
vzhledem k nedostatku zpráv již dnes nedozvíme. Ve středověkých textech nalezne‐
me jak označení Pomuk, tak i Nepomuk. Dalo by se říci, že pravidlem do konce 14. 
století bylo, že mniši žijící v klášteře užívali pojmenování Pomuk. V textech, které 
vznikly mimo klášter, se objevuje označení Nepomuk, ale i Pomuk zároveň. Od 15. 
století se již objevuje pouze pojmenování Nepomuk. Nejednotnost v pojmenování lze 
ukázat i na jméně Jana Nepomuckého. V období jeho života byl zván Janem či 
Johánkem z Pomuka.

Socha sv. Donáta
Druhá památná socha stojí mezi památníkem Velké války a silnicí ke hřbitovu. 

Archivní fotografie sochy sv. Ja‐
na Nepomuckého na křižovatce 

u staré školy.
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Jedná se o sochu sv. Donáta. 
Svatý Donát byl římský vojenský mučedník z 2. 

století. Jeho bezdětní rodiče se dlouho modlili za na‐
rození potomka, a když se jim konečně narodil syn, 
dostal jméno Donatus neboli „darovaný“.

Donatus byl vychován v křesťanské víře a v 17 le‐
tech nastoupil vojenskou službu v římské bleskové 
legii (Fulminatrix), byl povyšován, až se stal 
osobním strážcem císaře Marka Aurelia.

Podle pověsti se při tažení na Moravu dostala 
legie do obklíčení Markomanů a strádala nedo‐
statkem vody. Donát se modlil a přivolal déšť a 
bouřku; déšť napojil legii, bouře zahubila nepřátele. 
Tento zázrak ho utvrdil v křesťanské víře. Donát po 
bouři složil slib čistoty. Byl popraven v roce 173 za 
opovrhování bohy - nechtěl si vzít vnučku císaře.

Byl pohřben v Říme, ale v 17. st. byly jeho 
ostatky převezeny do jezuitského kostela v Münste‐
reifelu. Během převozu (procesí) uhodil do kostela 
blesk a zapálil i kněze, ten požádal sv. Donáta o po‐
moc a nic se mu nestalo.

Svatý Donát je ochráncem před údery blesku a jeho kult je blízký úctě k svatému 
Floriánovi, patronu profesí souvisejících s ohněm, zejména hasičů. Sochy sv. Donáta 
se též stavěly na ochranu úrody a dobytka před bouřkou a bleskem. Ta osovská po‐
chází ze začátku 18. století, přesné datum není známo. Není známo ani to, zda je so‐
cha starší než kostel, či byla postavena společně s ním či později. 

Socha sv. Donáta byla v roce 1995, stejně jako socha sv. Jana Nepomuckého, 
kompletně zrekonstruována a při slavnostní mši svatováclavského posvícení byly obě 
sochy posvěceny biskupem Františkem Lobkowiczem.

Fara osovská
První osovská fara byla postavena v  roce 1741. Do té doby přináležel Osov 

k  farnosti skřipelské. Fara ve Skřipli byla dle všeho velmi zpustlá, neboť již v  roce 
1699 tamní farář Jindřich Kamenický bydlel někde v Osově. 

Prvním duchovním správcem nového kostela Narození sv. Jana Křtitele v Osově, 
postaveného v letech 1734-1738, se stal P. Josef Vavřinec Herman (zemřel v r. 1749 
a pochován byl jako první do  kostelní hrobky), který od roku 1727 působil jako farář 
při farním kostele skřipelském. 

Hrabě Jan Adolf Kaunic, majitel panství, chtěl mít ale kněze trvale ve svém sí‐
delním místě, proto podal konzistoři žádost o povýšení dosud filiálního kostela 
v  Osově na farní. Jeho žádosti bylo vyhověno, a tak v  roce 1741 vznikla osovská 
farnost. Fara byla  postavena  nedaleko někdejší věže, která v  letech 1717 – 1864 

Usazování opravené sochy sv. 
Donáta na nový podstavec.
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stávala na sever od nynější‐
ho hlavního vchodu do 
parku, na protilehlé straně 
od zámku směrem k Osovci.

Farní stavení bylo po‐
měrně prostorné, ale velmi 
vlhké, studené, bez vlastního 
dvorečku. V  roce 1860 píše 
neumětelský pan farář Fran‐
tišek Šebánek ve farní kroni‐
ce, že “viděl u tehdejšího 
vosovského pana faráře 
Poustky, jak mu houbou 
klerika, která na skobce 
u  dveří visela, ke dveřím 

přirostla“. 
„Následkem generální visitace toho roku zde odbývané bylo nařízeno faráři, aby 

vyzkoumal, zdali tomu tak, jak od představených farních obcí udáno bylo, že totiž 
v Skřipli se nacházelo farní stavení k přebývání a hospodářské, kteréž vrchnost prý 
prodala a peníze stržené ponechala, až by fara ve Vosově se vystavěla. Spolu se 
oznamuje, že c. k. okresní úřad jest poukázán, aby vyjednával s knížecím patronem 
o vystavení nové fary, poněvadž nynější obydlí faráře vosovského příliš vlhké, ne‐
zdravé a stěsnané jest.“ (výpis z farní kroniky) 

„Snažil jsem se vypátrati, zdali a kde a kdy stála fara ve Skřipli. Kterak ale do 
světských rukou přešla, nemohl jsem vypátrati, kdežto již první farář Vosovský, 
P.  Hermann, ještě co administrátor skřipelské fary ve Vosově na zámku bydlel. 
Mluvil jsem strany toho s knížetem pánem, a dostal jsem odpověď: ´Jeho Eminen‐
ce pan Kardinál mi sám pravil, že zdejší fara jest příliš vlhká a nezdravá i nepřimě‐
řená, to pravda jest: však v  nynější těžké době není možno k  vystavení nové 
přikročiti´. Doložil pak: ´Než, stane se to také, jak brzy možno bude.“ (výpis z farní 
kroniky)

Ke stavbě nové fary v blízkosti kostela došlo v roce 1880. Ovšem i v tomto případě 
je nutno konstatovat, že řešení budovy a jejího okolí je sice velmi praktické, jenomže 
uvnitř je studeno a vlhko. 

Už v  roce 1899 zapsal P. Vojtěch Kořán při svém nástupu do Osova, že „budova 
farní chudáček byla dosti sešlá a opelíchaná. A nebylo také divu. Pan předchůdce 
toužil již dlouho dostati se na nějaké tučnější beneficium – nedbal tedy mnoho v její 
opravení!…“ 

Tato fara byla trvalým bydlištěm zdejších duchovních správců až do roku 2002, 
kdy  P. Jaroslav Růžička byl odsud přeložen na Svatý Kopeček u Olomouce. Jako 
farní úřad sloužila budova ještě dva roky poté, kdy tehdejší kněz Krzysztof Drzazga 
po dvouleté misijní činnosti odešel zpět do rodného Polska. Od roku 2005 je fara pro‐
najímána, neboť je velký nedostatek kněží a není žádný, který by zde mohl trvale po‐
bývat. Budova byla pronajata rodině Kopeckých, kteří se sem přistěhovali 

Pohled na osovskou faru ze zámeckého parku.
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z Hostomic. Tato rodina objekt zcela zdevastovala a teprve po 12 letech se ji podařilo 
vystěhovat. Nyní je objekt pronajímán Janu Vondrákovi.

Od června 2006 je Osov součástí farnosti Řevnice.

Kněží, kteří zde působili, a co o nich víme:
1. Vavřinec Herman - první duchovní správce chrámu Narození sv. Jana Křtitele 

v Osově, jako první byl pochován do osovské kostelní hrobky
2. František Tvrdý
3. Florian Richter
4. Josef Každý (Josephus Antonius Joannes Franciscus Každy) - autor prvních zá‐

pisů v osovské farní kronice psaných latinsky od roku 1756. Jeho matka byla 
pochována v osovské kostelní hrobce.

5. Jan Votava Vojtěch Roudnický
6. Josef Lenkner
7. Josef Císař
8. Jan Alois Poustka - napsal roku 1858 první český text do místní farní kroniky. 

Narodil se 30. ledna 1817 v Písku, jeho otec Jan Poustka byl měšťan a majitel 
polního hospodářství, matka Josefa byla z Olomouce. Po studiích v Písku vy‐
studoval teologii v Českých Budějovicích a 22. července 1841 byl vysvěcen 
na kněze v Linci biskupem Thomasem Zinglerem. Působil v Záhoří u Písku, 
v Chrašticích, jako zámecký kaplan v Čimelicích a jako residenční kaplan ve 
Varvažově. V roce 1850 složil konkursní zkoušku a byl uznán způsobilým pro 
zastávání farářského místa. Působil jako exposita v Malíně na Sedlecku a pak 
5 let na osovské faře. Odtud odešel do Všeradic jako administrátor ve věku 38 
let a 26. června 1862 ho kněžna Josefina Schwarzenbergová prezentovala na 
místo všeradického faráře, kde byl instalován 4. července. 

9. František Čáp  - se narodil 1. října 1829, absolvoval teologické studium s vel‐
mi dobrým prospěchem v  Českých Budějovicích, kde byl vysvěcen 23. čer‐
vence 1854. Jako kaplan působil v  Mirovicích a Čimelicích a jako zámecký 
kaplan na Orlíku a výborně složil konkursní zkoušku. Stal se farářem v Osově 
a po 21 letech v duchovní správě přešel 11. července 1875 do Všeradic.

10. Václav Pevný
11. Jan Selner - přišel do Osova v  roce 1885, aby tu pak čtrnáct let vykonával 

kněžské poslání. Roku 1899 přijal nabídnuté místo zámeckého kaplana a 
knížecího archiváře v  knihovně na hradě Orlíku a přesídlil do Budějovické 
diecéze. Zde již po dvou letech v roce 1901 zemřel: „Dne 18. srpna 1901 ze‐
mřel na Vorlíku emeritní farář Vosovský a tenkráte zámecký kaplan a 
knížecí archivář Jan Selner. Telegramem ujednán pohřeb zesnulého ve 
Vosově, kde 14 roků působil, kde pochoval otce svého a kam k věčnému 
odpočinku převezl z Vorlíka tělesné pozůstatky zesnulé matky své a kde 
sám pohřben býti si přál. Dne 21. srpna dovezena mrtvola jeho z Vorlíka 
a za hojného účastenství kněží, bývalých osadníků a Jasné knížecí rodiny 
na hřbitově Vosovském vedle rodičů pochována."
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12. Vojtěch Kořán - nastupuje v Osově roku 1899: „Dne 13. července t. r. přijel 
jsem do Vosova, abych začal opět pracovati v povolání svém na vinici Páně. 
Byl parný den – počátek žní. Proto však přece přišli četní osadníci Vosovští, 
školní dítky provázeny svými učiteli a kapela spolku „Přátelé hudby“ vstříc 
ke „Svatým“, kdež p. Václav Michálek, řídící učitel, uvítal mne jménem 
školních dítek a p. Josef Duchoň, starosta obce Vosovské, jménem osady. 
V  průvodu za zvuku hudby kráčeli jsme do Chrámu Páně. U postranního 
vchodu byl jsem přivítán ještě J. J. Karlem princem ze Schwarzenberga a 
v  hlavním vchodu p. P. Emanuelem Fialou, dosavadním administrátorem, 
jenž také potom udělil požehnání s  Nejsv. svátostí. Na to jsem byl do‐
provázen do budovy farní. Ta chudáček byla dosti sešlá a opelíchaná. A ne‐
bylo také divu. Můj pan předchůdce toužil již dlouho dostati se na nějaké 
tučnější beneficium – nedbal tedy mnoho v  její opravení!? Nezbývalo mně 
nic jiného než zavolati ihned „akademického malíře Vosovského p. Viléma 
Hrubýho“, jenž ve třech dnech všechny místnosti až na zadní pokojík za 
salonem – za 38 zl. jež jsem „ex propria“ kapsa zaplatil – však v  roucho 
nové – aby tu pobyt byl radostnější a veseleji se pracovalo. V krátkém čase 
byl jsem usazen. (farní kronika.)

13. Ferdinand Šebánek - neumětelský kněz, který působil několik let i v Osově. 
Zabýval se pečlivě zapisováním místních událostí do osovské farní kroniky, 
jejíž značná část je jeho dílem. 

14. Josef Smrt
15. Václav Synek - mimořádně oblíbený kněz, který odešel v  roce 1931 na za‐

sloužený odpočinek. „Velebný pán Synek byl kněz, 
jaký už se snad nerodí, toho musel mít každý rád. 
Tady na faře byl skoro 20 let. Kromě našeho 
kostela se staral ještě o kostelíček ve Skřipli. Za 
hospodyni měl svou sestru Marii, které on říkal 
Mařena. Mě učil náboženství. Občas se zastavil 
u tatínka v kovárně, ale na návštěvu dovnitř nešel 
nikdy, na to on nebyl. Pravidelně chodíval na 
dlouhé procházky se svým hafanem Alíkem - vždy 
v černé peleríně a klobouku, v  ruce breviář, pro‐

cházel po polích. Když potkal děti, jak měl třeba jen desetník v kapse, sáhl do 
ní a dal. Stačilo, aby děti řekly „Pochválen buď Pán Ježíš Kristus“ a on je 
hned podaroval, i když sám neměl skoro nic. Ale já jsem to nesměla brát, ro‐
diče mi to zakázali. Z Osova odešel po 18 letech ze zdravotních důvodů, pro‐
tože už nemohl práci kněze kvůli nemoci zastat.“ (R. Plecitá) 
„Penzi trávil P. Synek u sv. Jana v Květově u Milevska, kde ho navštěvoval 
pozdější osovský kněz Josef Krejčí přinášející vždy vřelé pozdravy od farní‐
ků. P. Synek ho ujišťoval, že na drahé Osováky stále pamatuje a od svého 
kostela se dívá rád směrem k Osovu.“ (J. Hora)  

16. Bohumil Drtina - působil v  Osově od roku 1931. Své povolání si původně 
představoval úplně jinak – chtěl být doktorem. Jenomže během studií velice 
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těžce onemocněl a matka ho za uzdravení zaslíbila 
Bohu. Uzdravil se a stal se knězem. Tenhle pan fa‐
rář si na rozdíl od předchozího potrpěl na 
společnost. Když byla ve Všeradicích pouť, ptával 
se mé maminky – tehdy nedospělého děvčátka: 
„Tak co, Rrrrůženo, půjdeme zase na pouť do 
Všeradic?“ A protože maminka již jako dítě byla 
též velmi společensky založená, pokládala za samo‐
zřejmost odvést ho k všeradické tetě na oběd. Myš‐
lenkou, že by měla dbát nějakých společenských 
formalit, se nezabývala, a to, že by se slušelo návštěvu domluvit předem, na‐
prosto pominula. Naštěstí teta byla pohostinná osoba, velkoryse přehlédla me‐
zery v  neteřině společenské výchově a přistupovala pokaždé k  hostům 
radostně, jako by si dávno nepřála nic jiného, než aby jí ke svátečnímu obědu 
přibyli dva nezvané hladové krky.  
Maminka měla k panu faráři i vztah ryze osobní. Totiž fascinovaly ji jeho vla‐
sy – či spíše rozsáhlé kouty, které se široce rozprostíraly po stranách jeho 
hlavy. Ty maminku natolik okouzlily, že neváhala stejnou okrasou ozdobit 
i svoji hlavu. Vzala nůžky a přizpůsobila vzhled svého účesu tomu, jakým se 
honosil pan farář. Dnes by si toho možná nikdo ani nevšiml, je jiná doba a 
dívčí vyholená hlava není žádnou raritou. Tehdy se ovšem na podobný výstře‐
lek nehledělo s  takovou tolerancí jako v současnosti. Ani silně konzervativní 
dědeček s babičkou nepřekypovali v tomto směru pochopením. Vzhled jejich 
dcerky jim připadal ohavný, a tudíž dcerka byla bita. Tím ovšem její trampoty 
nekončily. Jak šel čas, vlasy začaly dorůstat a trčící štětiny po obou stranách 
hlavy jí dodávaly vzhled naštvaného dikobraza. Moje maminka má na své 
mládí mnoho takových pěkných vzpomínek. Pak přišli Němci a vše se změni‐
lo. P. Bohumil Drtina měl maminku Židovku a v  rámci protižidovského 
programu mu v roce 1940 hrozil transport do koncentračního tábora, přestože 
působil jako katolický kněz. Naštěstí se vše šťastně vyřešilo tím, že nastoupil 
jako nemocný kněz do ošetřování v klášteře v Praze. Zde i dožil.

17. Josef Krejčí - působil ve zdejší farnosti od roku 1939 - po krátkém působení v 
Rakovníku zastoupil nemocného P. Drtinu a již zde zůstal. Farářem v Osově 
byl instalován od 1. dubna 1944. Vedle toho měl na starosti i Borek, Všeradice 
a Tmaň. Josef Krejčí se narodil v roce 1913. Vystudoval Arcibiskupské gym‐
názium v Praze a teologickou fakultu Karlovy university. 29. června 1939 byl 
kardinálem Kašparem vysvěcen na kněze. Poté byl ustanoven kaplanem v Ra‐
kovníku, odkud přišel do Osova. Zdejšími farníky byl velmi uznávaný a oblí‐
bený. Účast dětí i dospělých na bohoslužbách byla zvláště o nedělích a 
svátcích veliká. S plným nasazením se věnoval dětem a mládeži.  Zavedl or‐
ganizované poutě na Svatou Horu, osovské procesí bývalo proslulé – čítalo 
200 až 300 lidí. Zúčastňovala se mládež, mládenci, družičky, mladší i starší 
ženy a muži nosili Pražské Jezulátko, Pannu Marii Lurdskou a sv. Annu. Na 
Svaté Hoře byli vždy očekáváni s velkým zájmem jako jedno z nejkrásnějších 
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procesí. Během 2. světové války organizoval 
P.  Krejčí rozsáhlé nutné opravy kostela zvenčí 
i  uvnitř. Též během války vycházel časopis Farní 
věstník odebíraný snad ve všech rodinách. Vlivem 
únorových událostí v  roce 1948 se změnil i život 
tohoto schopného kněze. Přečetl totiž zakázaný 
pastýřský list arcibiskupa Dr. Josefa Berana vy‐
světlující věřícím postoj církve k  tzv. „katolické 
akci“, což byla provokace sledující rozštěpení 
církve. Za tento čin byl po udání místního občana 

odsouzen do vězení, které si odpykával nejprve na Pankráci a pak v tuhé věz‐
nici na Mírově u Mohelnice na Moravě, a to v  létech 1950 – 1952. Po od‐
pykání trestu pracoval jako traktorista, neboť státní souhlas ke kněžské službě 
dostal až později. Spravoval pak 17 let Štěchovice, Davli a Slapy. Zemřel při 
dopravní nehodě v roce 1971. Roku 1990 byl rozhodnutím soudu plně rehabi‐
litován.

18. Aleš Crkva - byl vybrán jako nástupce uvězněného P. Krejčího. Narodil se 
20.7.1920 ve Velešíně. Pocházel z  rolnické rodiny 
a po maturitě si vybral studium na Vysoké škole 
zemědělské. Po uzavření českých vysokých škol 
v roce 1939 vstoupil v Praze do semináře, jeho pří‐
pravu na kněžství však přerušilo totální nasazení 
v  Německu. Po válce se vrátil do semináře. Dne 
29. června 1947 byl vysvěcen na kněze a od 1. srp‐
na 1947 byl ustanoven kaplanem ve Zdicích k  fa‐
ráři P. Liboslavu Komorousovi. V  r. 1950 byl 
jmenován kaplanem v Bezdědicích a administráto‐

rem v Osově a Všeradicích. Na základě výsledků visitace obdržel P. Crkva po‐
chvalné uznání: „Jeho Excelence, nejdůstojnější pan arcibiskup Mons. Dr. 
Josef Beran s  radostí viděl upřímnou a obětavou Vaši pastorační práci a 
přeje si, aby toto pochvalné uznání ordinariátní Vám bylo důkazem jeho 
přízně a uznání. Posílá Vám též své arcipastýřské požehnání.“                        
Podle centrálních pokynů byli kněží v 50. letech rozděleni do 4 skupin podle 
loajality ke komunistickému režimu. P. Crkva byl zařazen do III. skupiny, kde 
byli kněží sice nespolehliví, ale pod státním dozorem zvládnutelní. Byl jim po‐
necháván státní souhlas, ale měli být pokud možno překládáni z  místa na 
místo či jinak šikanováni, aby se vyvarovali veřejného vystupování proti 
stranické politice. P. Crkva pořádal prosebná procesí za dobrou úrodu, věnoval 
se svědomitě opravám kostela, konal bohoslužby i tam, kde dříve nebyly, na‐
příklad v  Podbrdech a Chlumci či v  Nesvačilích. V  hlášení církevního 
tajemníka stojí: „Jde o chytrého a mazaného kněze a bylo by dobře, kdyby 
byl povolán na vojnu.“ 
Hrozba povolání k  pomocným technickým praporům visela nad P.  Crkvou 
neustále. Církevní tajemník píše v hlášení ze dne 29. srpna 1953: „Jedině fa‐
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rář Crkva z  Osova by potřeboval, aby šel na vojnu, poněvadž by nejraději 
sloužil mše sv. u každé kapličky na vsi v jeho farnosti.“ 
Příchod na Podbrdsko se stal pro P. Crkvu celoživotním působištěm. Potkávali 
jsme ho na silnicích mezi Osovem, Všeradicemi a Borkem, když na kole ob‐
jížděl své tři farnosti. Byl to nesmírně vzdělaný, inteligentní, ale navýsost 
skromný a přátelský kněz, vždy s úsměvem a dobrou náladou rozmlouval se 
svými spoluobčany, kteří si ho právě pro jeho přátelské vystupování a ne‐
konfliktnost velmi oblíbili. Jeho velkou láskou byla vážná hudba. Měl mnoho 
přátel v pražských uměleckých kruzích, takže byl často zván na operní před‐
stavení do Národního divadla a mohl se chlubit přátelstvím se slavnou al‐
tistkou Martou Krásovou, která přijela zazpívat i do osovského kostela. Jeden 
takový výlet do Prahy se mu stal osudným. Při 
cestě z nočního vlaku 4. února 1980 P. Aleš Crkva 
náhle upadl do diabetického kómatu a zemřel. Byl 
nalezen na chodníku poblíž  pošty. Jak píše kroni‐
kářka Jarmila Neugebauerová „Mezi lidmi byl pro 
svoji dobrou povahu velmi oblíben. Jeho pohřbu 
se zúčastnilo na 80 kněží, byl pochován arcibisku‐
pem F. Tomáškem do hrobu faráře Selnera na 
místním hřbitově.“ O jeho hrob je farníky vzorně 
pečováno a v  jejich myslích zůstal dodnes. 
(Částečně použito textu z  knihy Dr. Vácslava Babičky Všeradice a jejich 
kostel.)

19. Pavel Baxant - mladý svědomitý kněz, který bral svoji službu s upřímnou a 
hlubokou vážností a opravdovostí. Působil zde pouze jeden rok - do 21. října 
1981. Za  jeho působení se započalo s  nejnutnějšími opravami farní budovy, 
která již byla značně zchátralá, nepohodlná a k používání nepříliš vhodná.

20. Stanislav Uhlíř - tento nově vysvěcený kněz příliš dlouho na osovské faře ne‐
zůstal. Jaké bylo překvapení farníků, když 12. března 1982 uzavřel na beroun‐
ské radnici sňatek s  učitelkou Lidové školy umění v  Berouně Zorou 
Tauberovou ze Želkovic. Obřad byl připraven tajně, aby nemohl být překažen. 
P. Uhlíř byl zbaven souhlasu vykonávat povolání kněze a musel se ihned z fa‐
ry vystěhovat. Podle zvěstí nebyl ušetřen ani v novém bydlišti v Želkovicích, 
věřící mu nemohli jeho čin odpustit. Mezi lidmi se říkalo, že nevěsta měla zá‐
jem spíše o ženichovy peníze, což mohla i nemusela být pravda, skutečností 
je, že manželství vydrželo pouze krátce a Stanislav Uhlíř se po čase opět vrátil 
ke kněžství.  

21. Jaroslav Šašek - přichází na faru koncem roku 1982 ve věku 28 let. Přistě‐
hoval se sem z Plzně a začíná ihned spravovat farnosti Osov, Skřipel, Všeradi‐
ce a Borek u Suchomast. Probíhají rozsáhlé úpravy farní budovy – výměna 
oken, nové sociální zařízení, úprava okolí, nová elektroinstalace. Shodou 
okolností i tohoto kněze začal více přitahovat světský život, což dovršil tím, že 
odešel na Dobříš za ženou, která ho začala na faře navštěvovat jako uvědomě‐
lá křesťanka, ale pak nějak vypadla z role. Založili spolu rodinu, narodila se 
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jim dcera, ale ani toto manželství se nikterak nevyvedlo.  Jaroslav Šašek 
samozřejmě přestal být farářem a začal pracovat jako hlídač. Po několika le‐
tech se rozvedl a rozhodl se opět vrátit ke kněžskému povolání. To samozřej‐
mě nebylo úplně jednoduché. Odešel do Kraslic k  bývalému praskoleskému 
faráři Petru Fořtovi, kde se snažil pracovat pro farnost a získat znovu souhlas 
pro výkon původního povolání. Dlouho ale nedokázal najít duševní 
rovnováhu, nedokázal žít ani s rodinou, ani bez ní. Dnes po pětadvaceti letech 
má opět povolení být knězem, slouží v Plané u Kraslic. 
Pan farář Šašek kromě toho, že byl velice pracovitý kněz, byl pověstný také 
jednou nepříliš bohulibou vlastností. Totiž jezdil rád, často a rychle autem. Na 
tom by nebylo nic divného, kdyby se jeho spanilé jízdy obešly bez následků. 
Opak byl pravidlem. I já jsem s ním občas jezdívala, ovšem pouze ve zcela ne‐
vyhnutelných případech a s ukrutným strachem, neboť on příliš nedbal na do‐
držování dopravních předpisů. Zdržoval se většinou na opačné straně vozovky 
a jezdil zběsile jako ďas. Jednou mě vezl za matkou do nemocnice na Příbram 
a už cesta tam mě natolik zdecimovala, že jsem po výstupu z vozu usedla do 
příkopu jako slepice a musela jsem počkat, až se mi utiší nervy. Pomyšlení na 
zpáteční cestu mi navozovalo třes po celém těle, protože jsem byla ještě mladá 
a nechtělo se mi zahynout na silnici mezi Příbramí a Osovem. Panu faráři jsem 
zpáteční cestu odřekla i za cenu toho, že bych se měla s malým synovcem na 
zádech navrátit pěšky. Nakonec se nad námi slitoval jakýsi dobroděj, který nás 
řádně a pomalu dopravil domů. Pan farář se proslavil po celém kraji nejedním 
pěkným kouskem. Jel si takhle jednou od Vižiny k  Novým Dvorům, kde je 
okolo silnice ovocná alej. A jelikož neštěstí nechodí po horách, ale po lidech, 
právě v ten den tam cestáři trhali jablka. Pan farář, věren svému zvyku, jel těs‐
ně u okraje silnice, prakticky jedním kolem ve strouze, a právě tím kolem pod‐
trhl jednomu nešťastnému cestáři žebřík. Jestli tento zůstal viset na stromě 
nebo se skutálel do strouhy, nevím, v  každém případě to byla velká mela a 
muž převelice láteřil. Ovšem ani to P. Šaška neodradilo. Jezdil si nadále způ‐
sobem jemu vlastním a stal se tím pověstným po širokém okolí. Ale jinak to 
byl docela hodný člověk.  

22. Jaroslav Růžička - se narodil v Třešti na Moravě – nedaleko Třebíče. Později 
se rodina přestěhovala do Pahy – Dejvic. Než se stal knězem, pracoval jako 
bankovní úředník. Byl vysvěcen na Svaté Hoře, poté působil v  Žebráku, 

odkud v roce 1987 přišel do Osova. P. Růžička byl 
posledním knězem, který trvale bydlel na osovské 
faře. Nebylo to pro něho nikterak snadné, protože 
měl postižené klouby na nohou a trpěl i nemocí žil, 
takže se pohyboval jen s  velkými obtížemi. Byd‐
lení v osamělé budově bylo pro něho náročné i pro‐
to, že byla často terčem zlodějů a vandalů. Pater 
Růžička mohl na okolí působit poněkud přísně a 
nepřístupně, ale kdo jsme ho znali, věděli jsme, že 
je to člověk svým způsobem veselý, společenský a 
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dobrosrdečný. Prozradím na něho jednu takovou malou nectnost, která ovšem 
v době jeho působení v Osově nebyla žádným tajemstvím. Totiž tento pan fa‐
rář vždy a všude chodil na poslední chvíli, případně – a to velmi často – úplně 
pozdě.  Dopravní prostředky mu pravidelně ujížděly před nosem a on musel 
povolávat své ovečky vlastnící automobil, aby ho dovezly, kam měl namířeno. 
Ale byl to muž velmi vzdělaný, patřil ke komunitě strahovských premonstrátů, 
za kterými každý týden dojížděl. Bohužel jeho neuspokojivý zdravotní stav 
byl velkou překážkou pro bydlení v  rozlehlé studené faře, takže v  létě roku 
2002 byl přeložen na Svatý Kopeček u Olomouce mezi bratry premonstráty, 
kde o něho bylo po všech stránkách dobře postaráno. Naši farnost pak něko‐
likrát do roka navštěvoval a slouží zde mši. Ke sklonku života mu úplně pře‐
staly sloužit nohy, byl v  zařízení v  Kroměříži, kde se o něho staraly řeholní 
sestřičky. Stále měl kontakt s farníky v Osově, Zemřel v roce 2023, jeho po‐
hřbu se zúčastnili i přátelé z Osova.  

23. Pavel Stainer - převzal farnost po odchodu P. Růžičky, ale pouze na pře‐
chodnou dobu. Do osovské fary se nikdy nenastěhoval, bydlel trvale v Počá‐

plích.  Šlo o velmi tichého, skromného kněze, který 
příliš nevyhledával společnost, ovšem vyznačoval 
se nesmírnou zručností. Za jeho působení byla 
v  kostele velice záhy zavedena ozvučovací tech‐
nika.  Pocházel z velmi pobožné rodiny, i jeho bratr 
byl knězem, bohužel v  mladém věku byl postižen 
závažnou a nevyléčitelnou chorobou. Pater Stainer 
tím velmi trpěl, zřejmě i toto neštěstí vedlo k  jeho 
uzavřenosti. Po nějakém čase jeho působení 
v Osově jej přijel vystřídat kněz – misionář z Pol‐

ska. Po dvou letech jeho misijní činnosti jej opět nahradil Pavel Stainer, který 
zdejšímu prostředí pomalu přivykl a farníci přivykli jeho neokázalému tiché‐
mu vystupování. Ještě zde v zimě roku 2006 absolvoval pastorační návštěvu 
pražského kardinála Miloslava Vlka, aby nás po několika měsících v  červnu 
2006 opět – a tentokrát natrvalo – opustil. 

24. Krzyzstof Drzazga - obdržel 1. ledna 2003 jmenovací dekret od pražského ar‐
cibiskupství a farnost měla opět svého stálého duchovního správce. Šlo o kně‐
ze z Polska, který vyslyšel prosbu kardinála Miloslava Vlka, aby polští kněží 
přijeli na misijní pobyty do České republiky, kde je velký nedostatek kněží. 
Původně měl v úmyslu zabydlet se na místní faře, ale k  jeho stálému pobytu 
nakonec nedošlo, neboť bydlení zde pro něho by bylo náročné nejen kvůli 
chladné a vlhké budově, ale i s ohledem na vzdálenost k ostatním farnostem, 
které měl na starosti. Zůstal tedy bydlet na berounské faře, kde dosud působil 
jako kaplan, a do Osova dojížděl několikrát do týdne. 
Během svého dvouletého pobytu u nás se Pater Krzyzstof  naučil velmi dobře 
českému jazyku, takže komunikace s  ním byla zcela bezproblémová. Stal se 
pro zdejší farníky velmi oblíbeným knězem, neboť se vyznačoval jemným a 
milým projevem. Bylo pro ně proto velkým rozčarováním, když je po dvou le‐
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tech misijní činnosti 
opustil, aby se navrátil 
do rodného Polska, po 
kterém se mu stále 
stýskalo zřejmě i proto, 
že církevní pastýři 
v  Polsku na rozdíl od 
poměrů v naší zemi 
požívají velké úcty, ne‐
řeší tolik problémů ja‐
ko místní duchovní a 
kostely jsou stále plné 
věřících. O vztahu 
P.  Krzyzstofa k  míst‐

ním farníkům svědčí i jeho účast a celebrování zádušní mše svaté za paní Ma‐
rii Biskupovou, na kterou přijel osm set kilometrů přímo z Polska. Jak už je 
uvedeno výše, v jeho poslání ho nahradil P. Stainer, který v Osově působil do 
června roku 2006. 

25. Robert Hanačik – původně inženýr chemie, který přišel v roce 2001 do 
Řevnic z farnosti Štěchovice. Od 1. června roku 
2006 nastala rozsáhlá reorganizace ve farnostech, 
takže od tohoto data Osov spadá pod farnost Řevni‐
ce. Panu faráři Robertovi v  jeho službě vypomáhal 
jáhen Michal Kimák, ten bohužel před několika lety 
zemřel po dlouhé nemoci. Přibyl P. Karel  Biško, 
který po několika letech služby také zemřel. Nyní 
zde slouží mše ThMgr. Andrzej Czesław Grygiel, 
farní vikář z Polska.

Osovský farář Krzyzstof Drzazga se svými farníky. 
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Zámek osovský
Jak starý zámek (tvrz) vy‐

padal, neumíme říci. Tvrz 

zde stávala zřejmě již někdy 
v  době před 13. stoletím, 
dřevěná, na kamenných zá‐

kladech. Park byl toho času 
velmi malý a dosahoval 
jenom k  nynějšímu špejcha‐

ru. Při jeho úpravách v  roce 
1858 byly severně od zámku 
nalezeny základy někdejšího 
dvora. Tvrz často měnila ma‐

jitele. V roce 1677 ji koupili 
Kaunicové, kteří ji nechali 
zbořit a na jejím místě Jan 
Adolf Kaunic nechal vystavět velký trojkřídlý zámek. Rozsáhlá budova byla vybu‐

dována v barokním slohu a obklopoval ji krásný francouzský park. Jméno stavitele 
zámku není přesně známo, ale je nanejvýš pravděpodobné, že jím byl Anselmo Lu‐
rago, který po smrti Bartolomea Scottiho převzal a dokončil stavbu nového kostela 
v  Osově. Tomu odpovídá i podobnost slohu kupříkladu s palácem Kinských na 
Starém Městě, který je rovněž dílem Lura‐

govým, stejně jako Thunovský či Nostický 
palác na Malé Straně.

***
Nový zámek vystavěný roku 1728 měl  

dvě poschodí. První poschodí vyzdobil 
malíř de Pini freskami, které znázor‐
ňovaly obraz vesnic a dvorů patřících 
Kaunicovi. Fresky byly i v  jídelně. Osov 
na nich byl znázorněn ještě bez kostela, 
s věží, která stávala v místech, kde je nyní 
vchod do parku směrem k Osovci.  Při je‐

jím zboření v  r. 1864 našel se v  její báni 
krátký spisek, v němž bylo udáno, že byla 
stavěna r.  1717. Předzámčí se zámkem 
tvořilo jeden stavební celek.

***
Dle zámeckých fresek je možné, že  

špýchar mohl být dřívějším zámečkem.

Jihovýchodní průčelí zámku na dobové pohlednici ze za‐
čátku 20. století. Jedná se o pohled od pivovaru. 

Zámecká věž - kresba z Podbrdské kroniky 
Václava Lenkvíka.  



124

***
Kaunicové vedli v Osově honosný dvůr. Na zámku bývali hejtmani, a to patrně již 

před jeho vystavěním na místě tvrze, z  nichž se jmenují r.  1668 Pavel Kozlovský, 
r.  1669 Bedřich Pacelt a r.  1673 Adam Měsíček z  Výškova. Dále byli na zámku 
hofmistr, dvorní kuchař, dvorní zahradník, kovář, dvorní malíř de Pini, zámecký kap‐

lan, dvorní šašek Pimsinger. Že by byl na Osově učitel nebo lékař, není známo, zato 
byli ve vesnici dvorní pekař, dvorní švec, krejčí, kovář, atd. (A. Sedláček)

***
V  kronice Václava Lenkvíka z  Hostomic se ovšem můžeme dočíst i takovouto 

zprávu: 
„Kaunic šel po svém jako čert po duši. Roku 1717 vyvolal velký spor s  městem 

Hostomice o městský dvůr a vrch Šibernou. Spor byl ukončen po 2 letech za velikého 
rozhořčení obou stran ve prospěch Hostomic. Výsledek hlásaly mezníky mezi půdou 
osovskou a hostomskou nesoucí na sobě rok 1719... Hejtman Kauniců Bittner chtěl 
stavěti chalupy na Šiberné, navozil tam dříví, ale hostomští ho zas odvezli do pivova‐
ru… Vzdor příznivému vyřízení soudů utrpěli hostomští přece jen velkou tím škodu 
z množství útrat při tom vzniklých.“ 

 Při osovském zámku býval krajský úřad kraje Podbrdského. Toho času se oby‐

čejně krajský úřad nacházel tam, kde byl domov představeného.
„Za Kauniců a Valdštejna byl na zámku krajský úřad kraje Podbrdského. Oba ma‐

jitelé se v matrikách uvádějí co „zřízení krajští“. Jako krajský sekretář bydlel ten čas 
v zámku urozený pán Václav Klemens Růžovský z Růžova – sekretář krajský v kraji 
Podbrdském. Často se uvádí v matrice jako kmotr či svědek. V zámku Vosovském bylo 
velké množství úředníků a služebníků, což jenom bohatý šlechtic vydržovati mohl. 
První úředník nesl název hejtman. Byli tu mimo jiné hejtmani Klettner, Slesinger, 
Bittner ad.“ (V. Lenkvík)

Ve skřipelském kostele se dodnes nachází náhrobní deska s nápisem „Anhier ruhet 
die Wohl-Edl-Tugendreiche F. Anna Eleonora Bittnerin Gewesend Haupttmanin zu 
Wossow Welche den 29 Marty 1719 seelig in Gott endschlaffen“ („Zde odpočívá vy‐
soce urozená paní Anna Eleonora Bittnerová, bývalá manželka hejtmana z  Osova, 
která 29.3.1719 smířena s Bohem navždy usnula.“)

Vrchnost žila s  lidem 
v  patriarchálním poměru, je 
jisté, že pán všechny své 
poddané osobně znal podle 
jména. Poměr šlechty a lidu 
poznáme nejlépe z  mat‐
ričních zápisů, kde vidíme, 
že lid si bral za kmotry vrch‐

nost nebo vrchnostenské 
úředníky, naproti tomu vrch‐

nost brala si za kmotry i žeb‐

ráky.
„Dne 13.9.1703 narozen  

Hřbitovní deska ve skřipelském kostele věnovaná 
manželce osovského hejtmana Bittnera.
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v  hodinu 3 po půlnoci vysoce urozený pán hrabě Waldštein ve Vosově a téhož dne 
pokřtěn, jemuž dáno při křtu sv. jméno Johanes Ferdinandus, syn jeho vysoce urozené 
hraběcí milosti pana hraběte Ferdinanda Rudolfa z  Waldšteina, na ten čas dobře 
zřízeného hejtmana kraje Podbrdského pána na Vosově, Nových Dvorech, Skřipli, a 
též hraběcí milosti paní Karoliny hraběnky z Waldšteina, rodilé Žerotínky, kmotr Vác‐
lav Němčický, žebrák.“

„1704 umřel mladší panáček na Wosowě jeho Wysoce urozené hraběcí milosti pa‐
na hraběte F. z Waldštejna, stáří byvše jednoho roku. (výpisy z farní kroniky)

***
„Skrze zámek vedla cesta portálem ku Skřipli, vedle vrat stálo malé dřevěné sta‐

vení zahradníka. Na místě proti faře stojí domek zahradníka, bývalá hospoda 
Vosovská, kteréžto stavení teprve 1861 od vrchnosti koupeno bylo. Pod touto hos‐
podou táhly se celou délkou panské kolny a stodoly. Z  kolny později utvořena byla 
místní škola, která teprve r. 1861 stržena byla. Stavení, které nyní za školu slouží, vy‐
stavěno bylo za hraběte Vratislava od truhláře a hraběcího šaška Pimsingera, od je‐
ho syna přešlo na hospodského Vojíře načež od vrchnosti koupeno na školu.“ (farní 
kronika)

***
Do roku 1804 byla provedena ještě rokoková úprava zámku.
V roce 1840 se majitelem zámku stal starobylý šlechtický rod Schwarzenbergů.
V roce 1860 zapsal P. Poustka do farní kroniky tuto zprávu:
„Od 10. srpna byla na Vosově J. O. Kněžna Josefina ze Schwarzenbergu. Zámek 

dosud zanedbaný ba zpustlý vnitř i zevně letos obnoven jest. Kostelu darovala letos 
těžký koberec na stupně oltářní. Dne 14. Juli byl zde J. O. Kníže Karel ze Sch‐
warzenbergu s kníž. Lobkoviczem na ranních službách. Oba příklad pobožnosti, s li‐
dem též hlasitě se modlili.“

11.5.1889 v  osovském zámku zemřela Marie Terezie 
Karolína Žofie Kordula KINSKÁ z  Vchynic a Tetova 
(*18.10.1866 Bad Ischl), provdaná 20.5.1885 ve Vídni za 
knížete Karla IV. ze Schwarzenberga. K její památce za‐

ložila kněžna Vilemína v Osově č. 52 v budově bývalé vi‐
nopalny školku.  

“...Tetinka Vokáčová, která sloužila u Schwarzenbergů, 
mi vyprávěla, jak těžko tady na zámku umírala ta mla‐
dičká kněžna Marie Kinská, manželka knížete Karla. Mě‐
la tuberkulózu, a aby se trochu potěšila, měla u sebe 
pořád malého bílého pejska. Zemřela pár let po svatbě a 
Karel se úplně zhroutil, jak těžko její odchod snášel.“ (A. 
Žingorová)

Osovský zámek je i rodištěm dětí Karla IV. ze Sch‐
warzenberga a jeho druhé ženy Idy Hajós-Springstein: 
syna Arnošta (11.10.1892), dcery Marie (8.6.1896) a dce‐

ry  Eleonory  Marie Anny  Josefy  Idy  (15.8.1899).
Z  těchto potomků víme pár bližších informací pouze 

Smuteční oznámení Marie 
Terezie Kinské.
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o Arnoštovi, jehož vychovatelem byl František Pekař. Arnošt Schwarzenberg, maji‐
tel panství Tochovice, důstojník, pracovník Ringhofferových závodů v Praze, nositel 
vyznamenání za odbojovou činnost v době okupace, neodešel po nástupu komunismu 
do exilu jako velká část české šlechty, nýbrž byl z rodu jediný, kdo zkusil zůstat. Jak 
dopadl? Kvůli zákazu pobytu se musel celkem čtyřiadvacetkrát stěhovat, dvakrát byl 
vězněn, vyslýchán. Zedničil a truhlařil v  Kartouzích a v  Příbrami. Byl zbaven ob‐

čanských práv a obviněn z účasti na protistátní činnosti. V 50. letech byl odsouzen 
k deseti letům jako „typický příklad vyhlazené třídy“. Zemřel 18.12.1979 v Písku. Je‐

ho pohřbu se zúčastnila i osovská delegace.
V  roce 1924 přišli Schwarzenbergové na základě pozemkové reformy o značnou 

část majetku, ale osovský zámek zůstal v jejich držení, neboť byl součástí tzv. zbyt‐
kového jmění. 

V listopadu roku 1928 se kněžna Ida Schwarzenbergová definitivně odstěhovala do 
Vídně. 

***
Schwarzenbergové si podrželi zbytek osovského panství až do roku 1930, kdy ho 

od nich odkoupil komerční rada Václav Palivec.
Ten zde v roce 1932 provedl řadu změn. Hlavní vchod byl umístěn ze západní stra‐

ny, bylo instalováno ústřední topení, elektrické osvětlení a připraveno potrubí pro 
vodovod. Nově upraven byl i park. 

Olga Scheinpflugová vzpomíná: 
„…silný, autoritativní člověk, který mnoho pracoval a mnohého se domohl a na 

rozdíl od spořivých boháčů si pořizoval za své peníze krásu. Krásu v  domě, v  ob‐

razech i v  krajině. Po letech strávených v  mezinárodních rychlících usadil se ve 
zmodernizovaném zámku, odkud vypudil neuměleckou štukaturu a sádrovou dekora‐

ci a se srdcem plným touhy po dětech samotařil mezi květinami, jeleními parohy, od‐

bornými knihovnami a obrazy, jichž nepřehlednou hojnost doplňoval jistým okem ze 
současných výstav. Byl jedním z  nejvášnivějších střelců zvěře, sběratelem zbraní a 
numismatikem. O těchto věcech neměl Karel (Čapek) ani ponětí, a proto snad mezi 
nimi vzniklo přátelství.

Václav Palivec učinil své 
sídlo jakýmsi kulturním cent‐
rem, kde se setkávali vý‐

znamní lidé nejrozmani- 
tějších profesí. K  častým 
hostům patřil Karel Čapek 
s  chotí Olgou Scheinpflugo‐

vou, sochař Karel Dvořák 
s  manželkou Leopoldou 
Dostálovou, spisovatel Ferdi‐
nand Peroutka a také mnozí 
slavní herci té doby. Tehdy 
velmi oblíbený režisér Sla‐

vínský tu natočil film Ulični‐
Západní průčelí zámku s branou směrem ke Skřipli. Ta 

se stala ve 30. letech hlavním vjezdem do zámku.
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Vnitřní prostory zámku na 
dobové fotografii. Toto je 

například jídelna. 

Vnitřní prostory zámku na 
dobové fotografii. Toto je 

například knihovna.

Vnitřní prostory zámku na 
dobové fotografii. Toto je 

například kuřárna.
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ce s  plejádou těch největších 
hvězd českého filmového ne‐

be. Byli tu Jindřich Plachta, 
Věra Ferbasová, Ladislav Pe‐

šek, Jára Kohout, Jiří Do‐

hnal, Světla Svozilová a 
mnoho dalších. 

Před druhou světovou 
válkou byl zámek místem 
tajných jednání mezi českou 
kulturní frontou, zastoupenou 
Čapkem, Peroutkou a Janem 
Masarykem, s  německým 
kulturním atašé.

Za války byla velká část 
budovy zabavena pro potřeby 
Němců, kteří zde zřídili ško‐

lu pro německé dívky, které zde i se svými učiteli a vychovatelkami bydlely. 
V roce 1948 byl zámek znárodněn. Mecenáš a dobrodinec Václav Palivec byl od‐

sunut do tzv. fořtantu, kde tehdy nebyla zavedena ani elektřina. 
V zámku byla zřízena rukavičkářská dílna a internát pro učně. V roce 1960 byli ru‐

kavičkáři odstěhováni na Dobříš, zámek uvolněn a nepříliš zdařile adaptován na 
domov důchodců, který zahájil činnost v roce 1961. 

V  rámci restitucí v 90. letech připadl objekt dědicům Václava Palivce, jmenovitě 
synovci Emilu Palivci. Ten vypověděl smlouvu s domovem důchodců, která skončila 
v červenci roku 2000, kdy obyvatelé byli přestěhováni do nových domovů v Hořovi‐
cích a Zdicích.

Poté byl zámek pronajímán k různým účelům, např. k filmování, byla zde natočena 
část filmu Kořeny zla o vzestupu Hitlera k moci, točily se zde také reklamy. Objekt 
ale po tu dobu nebyl obýván a chátral. Emil Palivec ho posléze  prodal, nyní je jeho 
majitelkou Kristýna Pohlová. Byl zrekonstruován plášť budovy, je zde nová střecha, 
okna, vybudováno bylo rozsáhlé podzemní parkoviště. K velké rekonstrukci dochází i 
uvnitř zámku. 

Osovský zámek je spojován mimo jiné i se jménem českého básníka, překladatele 
a libretisty, organizátora literárního života, Antonína Klášterského (1866-1938). 

Jeho strýc Arnošt Hainz býval ředitelem schwarzenberského osovského panství, 
kde ho Antonín navštěvoval, tudíž s největší pravděpodobností zde i občas na zámku 
bydlel.
Ředitel Hainz vlastnil cennou sbírku archeologických nálezů. Tu po něm pravdě‐

podobně jeho synovec Antonín Klášterský zdědil, jak uvádí obecní kronika. 
I proslulá autorka Domácí kuchařky, aneb pojednání o masitých a postních pokr‐

mech pro dcery české a moravské, spisovatelka a obhájkyně slovanství  Magdalena 
Dobromila Rettigová (31.1.1785 – 5.8.1845)  má vztah k naší obci, i když jen letmý. 
Z rodných Všeradic se totiž její rodina přestěhovala do Osova. Její otec, František 

Východní průčelí zámku po úpravách ve 30. letech 20. 
století, kdy zámek převzal rada Václav Palivec.
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Artmann, byl purkrabím (správcem) hraběte Kaunice.
V  roce 1995 zemřel v  osovském domově důchodců Jan Schneeweis, významná 

osobnost české hudební scény. Působil jako výkonný pianista, sbormistr, sběratel li‐
dových písní, spisovatel a osvětový a lidový pracovník.

V současné době zámek stále není obýván.

Výpisy z matrik
Výpis z matriky zemřelých (počínaje od číslování domů  r. 1770)
Zámek – dům č. 1
7. března 1772 Barbora, dcera Václava Tattera, 18 roků – 4.8.1777 Matěj Šmejkal, 

sládek, 50 roků – 17.9.1780 Brauner Frant., 63 roků – 4.1.1782 Jakub Vojíř, zedník, 
36 roků – 24.12.1784 Johanna, vdova po Frant. Braunerovi, zahradníkovi, 68 roků – 
21.1.1789 urozený pan Jiří Schultz, bývalý správce osovský, 89 roků – 1.7.1789 Ro‐

zina Vojířová, ponocná, 58 roků – 20.11.1792 Jan Votava, farář osovský, 69 r. – 
3.5.1793 Jakub Rener, tovaryš sladovnický, 49 r. – 21.5.1795 urozenápaní Anna Hav‐

lová, žena pana direktora osovskýho, 36 r. – 26.4.1799 Ignác Reichelt, polesný, 74 r. 
– 30.7.1800 Anna, vdova po zemř. Ignáci Reicheltovi, 65 r. – 10.7.1802 Josef, syn 
Hory, vrátnýho, 20 r. – 11.2.1810 Alžběta, žena Jana Brajznera, vrchního zahradníka, 
50 roků – 22.8.1810 Terezie, žena Jana Hladkýho, 73 r. – 19.1.1815 Jan Hladký, 89 
roků – 30.6.1820 Jan Pokorný, mistr zednický a komorník, 56 roků – 23.12 1822 
jemnostpaní Alžběta Kriplerová, rozená Horová z Wartlova, manželka urozeného pá‐

na Josefa Kriplera (Kuplera) vrchního na osovském panství, 56 roků – 30.9.1827 Ka‐

rel Flaischer, panský správce, 77 r. – 1.1.1831 Jan Stiegler, důchodní na panství, 41 r. 
– 31.1.1832 dp. Vojtěch Roudnický, farář osovský, 73 r. – 15.1.1835 Em. Peškan, 
tovaryš zahrad., 19 r. – 4.11.1835 Lud. Bastlová, vdova, 85 r. –15.7.1837 Tomáš 
Šmolík, vrchnost. Sládek, 61 r. – 2.8.1845 Barbora Fleischerová, vdova po zemř. 
Karlu Fleischerovi, klíčníkovi v zámku, 83 r. – 14.6.1863 Alžběta Stieglerová, vdova 
po zemř. Janu S., důchodním, rozená Fleischerová z Prahy, 64 r. – 18.3.1865 Franti‐
šek Dvořák, stavitel, 33 roků 
– 3.7.1868 Anna Berchtol‐
dová, vdova po zemř. Janu 
B., úředníkovi při státní 
účtárně v Praze, dcera zemř. 
Jana Lokaje, komorníka 
hraběte Vratislava z  Osova, 
68 roků. (převezena do 
Prahy na Malostr. Hřbitov) – 
30.5.1870 Josef Pimfinger, 
truhlář a kostelník, 80 roků.

Dům č. 2 (zámek)
15.2.1782 Dominik Tatter, 

44 r. – 28.2.1786 Josef Ku‐

bec, kovář, 65 r. – 15.3.1788 
Zápis úmrtí faráře Vojtěcha Roudnického v osovské mat‐

rice.
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Damián Pinsinger, kostelník, 51 r. – 9.4.1789 Alex. Šťastný, písař, 74 r. – 10.10.1795 
Jan Vojíř, vrátný, 71 r. – 11.8.1799 Juliana Šolcová, žena berního, 24 r. – 18.4.1816 
Frant. Hora, 63 r. – 26.2.1821 Matěj Čaboun, školní učitel, 65 r., 4.5.1827 Václav, 
syn Filipa  Viedermana, učitele osovskýho, 10 roků – 1.10.1833 Alžběta Vieder‐
manová, matka učitele osovskýho, 89 roků – 2.1.1835 Jan Stibál, mistr zednický, 44 
r. – 21.8.1845 Ludmila Kubecová, 73 r. – 7.12.1854 Kateřina, žena Filipa Viederma‐

na, učitele (roz. Kocmanová z Neumětel č. 23), 68½ r. – 1.8.1856 Filip Viederman, 
učitel, syn zemř. Ant. Viedermana, učitele z Neumětel, 74 r. – 22.5.1866 Josef Vie‐

derman, učitel, syn zemř. Filipa, 58 roků – 10.1.1870 Jos. Řehák, sládek, rozený ze 
Želivu, okres Jílové, 79 roků – 11.10.1861 Anna Viedermanová, dcera zemř. Filipa, v 
nynější nové škole – 25.10.1869 zemřela Magd. Viedermanová, vdova po zemř. Jose‐

fu, 36 roků. 
***

Výpis z matriky narozených (1852 – 1863):
Zámek - dům č. 1
12.5.1852 – Jan Nepomucký Karel (otec Bauer Karel, knížecí hospodářský správce 

z č. 1, syn zemřelého Jana, knížecího obročního z Orlíka č. 17 a Barbory Richtrové 
z Netolic č. 56, matka Marie, dcera zemřelého Jana Fořsta, knížecího šafáře z Orlíka 
č. 1 a Barbory Pasáčkové z Klučenic č. 13) – 16.3.1854 – Vojtěch (otec Kocian Woj‐
těch, zámecký vrátný z č. 1, syn zemřelého Pawla, nádeníka z Lažiště č. 14 a Anny 
roz. Němcové z  Nezvězic č. 7, matka Lidmila, dcera Františka Snepa, pokrývače 
z Plzně č. 89 a Anny Markusové ze Všerub č. 32) – 14.6.1854 – Antonia Anna (otec 
Řehák Antonín, mistr sladovnický z č. 1, syn Josefa, knížecího sládka z Orlíka č. 2 a 
Johanny roz. Bretschneiderové ze Štěkně č. 42, matka Anna, dcera Jana Beránka, 
měšťana a hostinského z  Blatné č. 10 a Marye Vavřinkové z  Kralovic č. 37) – 
4.2.1856 – Adolf Jan Nepomucký (stejní rodiče jako 14.6.1854) – 24.11.1856 – Kris‐

tina Cecilia (stejní rodiče jako 12.5.1852) – Kristina (otec Gessauer Kristian, knížecí 
ředitel panství, syn Josefa, sládka z Kadaně a Rosálie roz. Haanové z Kadaně, matka 
Eleonora, dcera Františka Čapka, knížecího obročního z  Libějic a Alžběty roz. 
Stumfallové z Krumlova) – Jan Nepomucký (stejní rodiče jako 14.6.1854, otec veden 
jako sládek a jeho otec jako sládek ze Zboroha, matka otce je vedena ze Štěkně č. 1) 
– 15.12.1863 – Konstantin Cyryll (stejní rodiče jako 14.6.1854)

dům č. 2 (zámek)
12.1.1852 – Aloysia (otec Tůma Josef, mistr truhlářský, syn zemřelého Karla, mi‐

stra pekařského z Všeradic č. 11 a Anny roz. Šimzové ze Stražova č. 23, matka Tů‐
mová Aloysia, dcera Filippa Viedemanna, učitele školního z  č. 2 a Kateřiny 
Kocmanové z Neumětel č. 19) – 11.3.1854 – Joseffa (stejní rodiče jako 12.1.1852) – 
3.9.1857 – František Seraf. Adolf (otec Wiedemann Josef, učitel z č. 2, syn zemřelého 
Filippa, učitele v č. 2 a Kateřiny roz. Kocmannové z Neumětel č. 23, matka Magdale‐

na, dcera Františka Sojky, gruntovníka ze Žiliny č. 30 a Anny roz. Hlízové ze Žiliny 
č. 30)

***
Výpis z matriky oddaných 

vedené od 31.1.1882 do 11.11.1923. V matrice není zvláštní kolonka, udávající čís‐
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lo domu, ve kterém budou sezdaní manželé bydlet. Proto je bráno jako směrodatné 
číslo domu, ve kterém bydlí ženich.

Zámek – dům č. 1
23.1.1883 – Josef Roskot (25 let), bednář v pivovaru, č. 1 (syn Františka, rolníka 

z  Nesvačil č. 29 a Marie roz. Žitné z  Libomyšle č. 26) a Josefa Boučková (24 ¾) 
(dcera zemřelého Jana, domkáře z Vižiny č. 56 a Anny roz. Veselé ze Všeradic č. 1)

17.11.1900 – Josef Kubálek (30), knížecí jízdní sluha z č. 1 (syn Františka, rolníka 
z  Dymokur č. 28, okr. Městec Králové, a Marie roz. Benešové z  Bříství č. 24) a 
Johanna Fryčová (21) (dcera Josefa, hospodářského ve Skřipli č. 1 a Františky roz. 
Pináglové z Všeradic č. 1)

5.6.1900 – Karel Špatenka (30), knížecí sluha v č. 1 (syn Jana, tesaře ze Skřiple č. 
18 a Anny roz. Linhartové ze Skřiple) a Františka Kašparová (35) (dcera zemřelého 
Josefa, šafáře ve Vižině č. 1 a Josefy roz. Losmanové z č. 45)

9.2.1901 – Petr Horák (24), bednář v pivovaru, č. 1 (syn Jana, cvokaře z Hostomic 
č. 318 a Anny roz. Šafaříkové z Hostomic) a Františka Klimtová (23) (dcera Josefa, 
rolníka z Nových Dvorů č. 2 a Anny roz. Špírkové z Korna č. 6)

16.2.1901 v Dolních Počernicích – Josef Vitoušek (30), sládek v knížecím pivova‐

ru, č.1 (syn Josefa, knížecího zahradníka z  Varvažova č. 1, hejtmanství Písek a 
Anežky roz. Vodákové z  Varvažova) a Marie Kačírková (19) (dcera Augustina,  
knížecího nadlesního z Lážovic č. 41 a Žofie roz. Maškové z Milevska)

7.6.1902 – Václav Komínek (25), bednář v pivovaru, č. 1, vdovec po Barboře roz. 
Přívorové z Velkého Chlumce č. 63 (syn Jana, domkáře z Velkého Chlumce č. 10 a 
Rosalie roz. Šebkové z  Velkého Chlumce č. 39) a Josefa Šmejkalová (20), dcera 
Josefa, domkáře ze Skřiple č. 21 a Anny roz. Krejčové z Osovce č. 16

30.7.1907 v Karlíně – Josef Nypl (37), knížecí komorník v č. 1 (syn Ondřeje, lesní‐
ho hajného v Chotči č. 90, okr. Nová Paka a Anny roz. Sturmové ze Stupna) a Marie 
Praská (24), knížecí komorná v č. 1 (dcera zemřelého Jarolíma, skladníka v Praze čp. 
909-I. a Eleonory roz. Fischerové z Prahy čp. 423-I.)

12.9.1921 – Václav Vokáč (31), zámecký hlídač v č. 1 (syn Josefa, dělníka v Dolní 
Lukavici č. 32, okr. Přeštice a Kateřiny roz. Kozlové z Račan č. 36) a Marie Anna 
Johnová (35), pomocnice v  domácnosti ve Velkém Chlumci č. 61 (dcera Václava, 
šafáře v Řetči č. 1, okr. Písek a Barbory roz. Záluské z Varvažova č. 44)

dům č. 2 – není zápis

Vyprávění Anny Žingorové o životě na osovském zámku
Můj dědeček Jón přišel do Skřiple z Orlíku a stal se šafářem pro osovské panství. 

Sloužil u orlického Schwarzenberga a zažil i mladého knížete Karla, který umřel 
hned v prvních týdnech války ve Vukovaru. To byl krásný člověk. Náš dědeček ho 
měl na obrázku a já když jsem byla děvčátko, vždycky jsem u  něho stávala, protože 
jsem si myslela, že si mě třeba namluví. Jeho celý kraj miloval. Dědeček říkal, že to 
byl moc hodný člověk a Čech.

***
Často vzpomínám na dědečkovo vyprávění, jak jezdil jako forman s  koňmi do 
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Prahy s obilím. Jednou při cestě lesem na něho z houští vylítli tři chlapi a přikázali 
mu, že jim musí vzít na vůz zboží do Prahy. Byl to zastřelený jelen. Dědeček nechtěl, 
bál se, že ho zastaví nějaká kontrola, ale nakonec přece jen jelena naložil. Jak dojeli k 
prvnímu hostinci u Prahy, už tam čekali dva mužští a jelena odnesli. Pytláci dali dě‐

dečkovi za svezení zlatku. Tenkrát to bylo moc peněz. 
***

Dědeček Jón byl otcem mé maminky, která se po svatbě odstěhovala do Chlumce. 
Měla jsem ještě sestru Jiřinku, ta zemřela hodně mladá, a 
bratra Emila, který už je také po smrti. Protože jsem jako 
školačka bydlela nějakou dobu v  Osově na zámku, 
mohla jsem dobře poznat, jak to tam chodí. Bydlela jsem 
u tetičky a strýčka Vokáčových, kteří byli nejprve ve 
službách knížat Schwarzenbergů a později pana rady Pa‐

livce. Pan rada měl hodně sourozenců, ale já jsem zažila 
jen jeho sestru, paní Valentovou. Vždycky jsem lítala po 
celém zámku a někdy jsem tam vzala i děcka ze třídy a 
chovala jsem se jako by byl zámek můj. Chtěli jsme tam 
udělat i moji svatbu, pan rada s  tím souhlasil, ale nako‐

nec jsme ji měli doma. 
Dolejší část zámku tvořila ohromná hala, pokoj pro služku, koupelna, byt Voká‐

čových (pokoj, kuchyň, komora, koupelna a jedna komora na harampádí). Úplně až  
u postranních dveří byla veliká nádrž na vodu, která tam pořád přitékala a odtékala. 

Pak tam byla veliká kuchyň s  menšími 
místnostmi. 

V prvním patře byla ohromná pracovna, 
jídelna, pokoj Karla Čapka a Olgy Schein‐

pflugové, jejich ložnice, ložnice pana ra‐

dy, pokoj paní Valentové, dětský pokoj, 
dvě koupelny, hostinský pokoj a veliká 
knihovna. Byl tam také pokoj pana Jetela, 
to byl komorník, a šatna. Určitě jsem na 
něco zapomněla, už je to přece jenom 
dávno.

Strýček Vokáč měl na starosti hodně vě‐

cí, ale asi nejdůležitější bylo topení a udr‐
žování tepla v celé budově. On když něco 
dělal, jeho práce byla vždycky precizní. I 
v  kotelně se  dvěma kotli, do kterých při‐
kládal velikánská buková polena, měl 
ohromný pořádek. Jenomže se rád napil, 
takže se mu občas stalo, že na topení za‐

pomněl. Ale pan rada mu všechno promi‐
nul právě proto, že strýček byl jinak velice 
pracovitý a spolehlivý.

Osovské sokolky v roce 1948 v Praze na 
sletu. Vzadu komorník pan Jetel.

Paní Anna Žingorová.
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***
Když v  Osově očekávali 

kardinála Kašpara, zařídili 
mu na zámku vlastní pokoj. 
Přijel den před biřmováním a 
byl tu dva nebo tři dny.  

Předtím se říkalo, že bude 
bydlet na faře, ale když to 
byl takový hodnostář a přijel 
s celou svitou, na faru by se 
všichni nevešli. Tak ho pan 
rada ubytoval na zámku. 
Vzala jsem tam i tvoji ma‐

minku, aby si prohlídla za‐

řízení, které tam přivezli 
speciálně pro pana kardinála. 
Bylo vzácné, starožitné, ale 
mě nejvíc upoutal krásný 
přehoz přes postel. Byla to nádherná ruční práce, možná ho vyšívala slečna 
Černohorská, ona dělala překrásné věci. 

Slečna Černohorská tu působila jako majordómus, o všechno se starala, měla do‐

hled nad kuchařkou, služkou i nad tetičkou se strýčkem, ono se dokonce říkalo (i teta 
o tom mluvila), že to byla bývalá láska pana rady - oslovovali se křestními jmény. 
Ona musela být v mládí strašně hezká a byla zřejmě z lepších poměrů. Vysoká, rovná, 
krásné šedivé vlasy. Bylo vidět i v jejím pozdějším věku, kdy jsem ji poznala, že to 
bývala opravdu velká krasavice.  

***
Pan rada míval hodně návštěv. Na den, na dva, pořád míval hosty, takže rozhodně 

netrpěl samotou. Vzpomínám si, že za ním často vlakem jezdívali mladí manželé, oba 
velice pohlední, a ty měl pan rada  moc rád. Bohužel nevím, kdo to byl.  (Paní Vaň‐
ková z Památníku K.Čapka na Strži se domnívá, že to mohl být Ferdinand Peroutka 
s manželkou)

***
Ze známých herců si pamatuju Jiřinu Štěpničkovou. Jednou, když přijela a strýček 

šel na to pana radu upozornit,  ten ho požádal: „Vokáči, řekněte, že nejsem doma.“  
Herečka tehdy přijela bez upozornění. Pan rada by nikdy neudělal, že by odmítl ohlá‐

šenou návštěvu. Já jako malá holka jsem si myslela, že ona by byla ráda, kdyby si ji 
namluvil, a proto tam jezdila.  

Navštěvovala ho také jedna taková hezká paní, ale nevím, kdo to byl. Pravdě‐

podobně   někdo z uměleckých kruhů. Masaryka jsem tam zažila dvakrát.
***

 Když kdokoliv přišel a zazvonil u haly, Vokáčovi otevírali. Proto taky bydleli pří‐
mo v zámku. Tam nebyly panské ve stejnokrojích, na to se tam nehledělo. Paní Voká‐

Hugo Haas,Olga Scheinpflugová a Karel Čapek 
v osovském zámku.
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čová chodila v normálních šatech, samozřejmě musela být pěkně upravená.  
***

Do doby, než  pana radu vykradli (říkalo se, že on zloděje poznal, ale jejich jména 
neudal), na bezpečnost se moc nehledělo, nebýval tu ani hlídač, to až potom nějaký 
pan Šebek celou noc chodil se psem kolem zámku. 

***
Z hostů na zámek nejčastěji  přijížděli Čapkovi. Čapek byl velice citový člověk, to 

pan rada byl realista. Když se na to téma začali bavit, byli vždycky proti sobě. Ale i 
pan rada byl vlídný a laskavý. Vždycky když jsem šla  místo tetičky otevřít hlavní 
dveře, říkal mi: „Á, máme tady zase tu malou vrátnici.“ 

Karel Čapek byl strašně hodný, hovorný, hned se mě ptal, jak bylo ve škole. Olga 
Scheinpflugová, ta už byla jiná, taková trochu nafoukaná.  Zakládala si na „rukulí‐
bám“ a člověku uměla dát najevo, že je někdo. Čapek byl obyčejný, nikdy ze sebe nic 
nedělal. Ani jsi nepoznala, že on je vzdělaný člověk a ty že jsi blbá, protože on mluvil 
s každým tak, aby se mu přizpůsobil i v mluvě. To paní ne. Ta měla takový přehlíživý 
výraz. Stejně jako paní Valentová, sestra pana rady. Když on přišel do pokoje, kde 
jsem si hrála s  jeho neteřemi, bavil se s námi. To jejich matka nikdy. Když mě tam 
s nimi viděla, hned odešla. Často jezdívala na koni, ale ne moc dobře. Strýček musel 
s ní, byl štolba, a vždycky říkal: „To jsou nervy!“ Jí jsi nemohla nic vytýkat. To byla 
madam. Vím, že paní Valentová se v posledních letech o pana radu obětavě starala. 
Poznala, že je mu ouvej, změnila se a všichni ji chválili. Ona mu byla za hodně 
vděčná. Její bývalý statek - to všechno financoval on. Její holky tu byly do doby, než 
přišli Němci a potom ruská armáda. Zámecké zařízení tím hrozně utrpělo. Pak přišli 
rukavičkáři a nakonec pana radu vyšoupli do fořtantu.

***
Ještě když byl rada Palivec svým pánem, jezdíval často do Prahy a na Dobříš, kde 

měli majetek Colloredo-Mansfeldové. Starého pána jsem v  Osově nikdy nepotkala, 
ale mladého jsem na zámku v Osově zažila dvakrát. Když ho komunisti vystěhovali z 
dobříšského  domova, přinesl sem jezevčíka. Přišel k tetě Vokáčové, klepal, já řekla 
„dále“ a on se ptal, jestli jsem její neteř. Vtom přiběhla překvapená teta s voláním: 
„Pane kníže, kde se tu berete?“ Já úplně ztuhla, protože jsem do té doby nevěděla, co 
to je za návštěvu. Že je to samotný kníže. „Jdu nahoru za panem radou a mám k Vám 
prosbu. Chtěl bych si tu nechat pejska.“ Byl to starý dobrácký pes, hned si lehnul. 
Uběhl týden a já jsem viděla, že pes je tam pořád. Kníže odjel do Zlína hledat práci. 
Vzali mu úplně všechno. Říkalo se, že dostal tuberkulózu. Větev žijící v Anglii si ho 
chtěla vzít k sobě, ale jeho stav se pořád zhoršoval. Z doslechu vím, že na cestě tam v 
letadle dostal chrlení krve a zemřel. Byla ho škoda, býval to moc pěkný chlapec.

***
Strýčka a tetičku Vokáčovy  nechali v  jejich zámeckém bytě bydlet i za Němců a 

Rusů, protože strýček musel topit. Tam byl takový zvláštní způsob vytápění, nikdo ji‐
ný to neuměl. Když zemřel, tetě nabídli, aby tam zůstala v domově důchodců, ale to 
ona rozhodně nechtěla. Odstěhovala se pak do bývalé vinopalny, což byl potom 
vlastně takový úřednický dům, kde bydleli hlavně vysloužilí pracovníci ze zámku. 
Teta měla byteček jako klícku. Já a můj bratr Emil jsme ji stěhovali. Teta řekla: „Sta‐
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rý krámy se všechny vyházejí.“ Pak vzala něco do ruky a řekla: „Tohle ne, to mám od 
kněžny a tohle taky ne, na to mám památku.“ Až Emil řekl: „Víš, teto, vezmeme 
všechny ty krámy, protože jak vidím, ty se s nimi stejně nerozloučíš.“

Další vzpomínky Anny Žingorové
Celý rok jsem žila na zámku v Osově u strýčka a 

tetičky Vokáčových. Strýček topil v celém zámku a 
rajtoval koně. Byl výborný jezdec, ale pokud vím, o 
panu radovi jako o jezdci se moc pochvalně nevy‐

jadřoval.
S komorníkem panem Jetelem také uklízel. Ti dva 

byli veškeré mužské služebnictvo v zámku. 
Pak tu byla kuchařka, služka Mařenka a jako 

majordómus slečna Černohorská, která sestavovala 
hostiny. Vychovatelka měla na starosti dvě neteře pa‐

na rady, Milenu a Haničku, dcerky od jeho sestry, 
které u něho na zámku bydlely. S děvčaty jsem ob‐

čas byla pozvaná do pracovny. Pan rada se na nás 
občas chodil dívat, když jsme si hrály. K dívkám 
Valentovým měl krásný vztah. Nevěděl, co by jim 
koupil. Jednou jim dokonce dal darem poníka Petra i 
s bryčkou.

Můj strýček byl taková Máry pro všechno. Vyvařoval paroží, dával je na desky - 
dalo mu to spoustu práce. Protože se rád napil, tetička mu vyhrožovala, že přijde o 
místo. Ale pan rada mu všechno toleroval. Totiž strýček neodbyl žádnou práci a to na 
něm pan rada oceňoval. On byl člověk velice pozorný. Nikdy nezapomněl na svátky 
a na narozeniny. Strýčkovi vždycky říkával: "Oba jsme Václavové". Nezažila jsem, 
aby někdy služebnictvu řekl něco hrubého. K tomu on se nikdy nesnížil.

Na Vánoce jsem tam byla dvakrát. Ten rok, kdy jsem v zámku bydlela, dostalo slu‐

žebnictvo lišku na krk.    Vánoce tu bývaly překrásné. Byly pozvány všechny děti z 
osovské školy. Hned po příchodu jsme dostali vařenou čokoládu. Všude bylo plno pe‐

čiva. Každé dítě dostalo cukroví na stromeček, všechny možné druhy ořechů, pome‐

ranče, jablka - to co se dávalo jako koleda. Kdo byl nemajetný, dostal boty, ponožky 
a rukavice. Staří lidé dostávali od pana rady 200 nebo 300 korun. On to dělal vž‐
dycky, i když nemusel. Nebyl tím nikomu povinován. Pan rada scházel po schodech 
do sálu nádherně oblečený, slušelo mu to, byl to chlap jako jedle. Tolik jsme se na 
vánoce v zámku vždycky těšili a pokaždé jsme hned chtěli vědět, jestli tomu tak bude 
i za rok."

Filmování na zámku
Už od podzimu 2002 se vědělo, že osovský zámek, navštíví americký filmový štáb, 

aby tu pro jednu z nejvýznamnějších televizních společností CBS vyrobil část dvou‐

Rodina Valentova s Karlem 
Čapkem a Olgou 

Scheinpflugovou v Osově.
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dílného televizního filmu 
The Origin Of Evil (Kořeny 
zla), o cestě Adolfa Hitlera k 
moci v Německu a posléze i 
v  Evropě. Hollywoodský 
režisér Christian Duguay už 
v  Čechách točil Johanku 
z  Arcu, slavnými jmény 
oplývá i herecké obsazení – 
titulní roli ztělesňuje Robert 
Carlyle, v  roli prezidenta 
Hindenburga se představí 
Peter O´Toole. Film vznikal 
také na dalších místech Čes‐

ké republiky, například 
v Želkovicích. Do Osova do‐

razili tvůrci v březnu 2003.
Po celém okolí zámku stála auta, kamióny a karavany a mně bylo jasné, že je třeba 

tuto významnou událost bezpodmínečně zaznamenat. Oblékla jsem si tedy sváteční 
tepláky, popadla kolo mé matky a vyrazila obhlédnout situaci. Hlavně jsem ovšem 
chtěla pořídit fotografie několika zámeckých pokojů, které se pár dnů předtím dů‐
kladně rekonstruovaly. Zpočátku si mě nikdo nevšímal, vešla jsem tedy statečně 
dovnitř budovy a hodlala jsem se vloudit právě do těch krásných zrenovovaných 
prostor. Bylo mi jasné, že jinou příležitost už mít nebudu, protože filmový štáb zde 
měl naplánovaný jeden jediný den a další den by tu nebylo už vůbec nic, ani dove‐

zený dobový nábytek. Jakýsi muž, kterého jsem míjela s předstíráním, že jsem tam 
doma, se pokoušel mě zastavit a když se mu to nepodařilo, sdělil mi, že pan režisér ze 
mě bude mít radost. Nevím, jestli to byl pan režisér, nicméně pán, který mě přišel vy‐

hnat, rozhodně žádnou radost neměl a houževnatě přede mnou bránil vchod. Nehod‐

lala jsem odejít s prázdnou, začala jsem mu tedy zcela nesrozumitelnou angličtinou 
vysvětlovat, že nechci nic ukrást, ale že jsem místní kronikářka. Dodnes nevím, co 
jsem řekla doopravdy, neboť má znalost angličtiny je naprosto ubohá, ale v každém 
případě se to minulo účinkem. Pán ne a ne uhnout. On anglicky, já česky, hezky jsme 
si popovídali, aniž bychom si rozuměli, i když já jsem moc dobře věděla i bez překla‐

du, že mě nepustí a nepustí. Pochopila jsem, že v Americe zřejmě nemají kronikářky, 
a pokud ano, zřejmě nechodí v teplácích a nejezdí na padesát let starém kole. Tehdy 
jsem se prostě rozhodla, že neodejdu a nakonec jsem slavila úspěch. Lidé ze štábu ze 
zoufalství, že se mne nemohou zbavit, zavolali tlumočníka, který pánovi objasnil 
smysl mé návštěvy, a ten nakonec kapituloval. Zavedli mě dovnitř a bylo to, jako 
kdybych se vrátila zpátky v čase o 70 let. To byla taková nádhera, že se mi úplně pro‐

táčely panenky. Viděla jsem zámecké pokoje tak, jak kdysi v  normálních dobách 
bývaly. Rekonstrukce pokojů byla dokonalá. Byly opraveny parkety, obnoven krb, 
vymalovány pokoje a natřeny dveře, bylo to jak v pohádce. Bohužel jen do té chvíle, 
než se vkročilo do špinavé chodby. To jste se zase vrátil do domova důchodců i s tou 

Zámecké místnosti v roce 2003 vybavené stylovým ná‐
bytkem a připravené na filmování. 
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jeho typickou vůní desinfek‐

ce. Prošla jsem do tzv. Hitle‐

rovy pracovny s  krbem a 
tmavým těžkým zařízením. 
Lustry na stropě byly stylově 
krásné, ale každý měl jinou 
podobu. K  tomu takové 
pikantní vysvětlení. Když už 
byl pokoj zařízen a připraven 
k natáčení, zjistilo se, že lust‐
ry svým vzhledem silně při‐
pomínají židovskou symbo- 
liku, což v  Hitlerově pra‐

covně jaksi není úplně 
vhodné. Jeden nahradili ještě 
v době mé přítomnosti. Vešla 
jsem dál do malého pokojíku 
a pak do ložnice Hitlerovy 
neteře, kterou on svým způsobem zbožňoval, ale ona jeho už méně a nakonec spácha‐

la sebevraždu. Zakázali mi fotografovat osoby zde přítomné, ale to jsem pochopitelně 
nemohla respektovat, protože fotky jsem urputně chtěla a z  televize dobře vím, že 
zdatného fotoreportéra nic nezastaví. Snažila jsem se v  ohromné rychlosti zvěčnit 
vzhled pokojů a hned poté jsem se mínila zaměřit na tvůrce, včetně slavného režiséra. 
Tedy já vůbec netušila, který to je, jen jsem to odhadla, protože kolem něho všichni 
poletovali. Ach jo. Bylo to moc smutné pokračování. Zamířila jsem srdnatě objektiv 
na pana režiséra, přičemž jsem předstírala, že fotím lustr, což bylo velmi nenápadné, 
a zmáčkla jsem spoušť. A co se stalo? No právě že se nestalo vůbec nic. Ten odporný 
aparát nejevil absolutně žádné známky života. Ale já jsem to nevzdala. K mocnému 
úžasu přítomných jsem vyrvala baterky a začala je zběsile třít v zoufalé naději, že pří‐
stroj opět naskočí. No tak nenaskočil, jen přítomní nevěřícně zírali na ten můj ztra‐

cený boj a absolutně netušili, co se to děje. Co mi zbývalo, než slušně poděkovat za 
laskavost a odkráčet. Co mě skoro rozplakalo, že na čerstvém vzduchu aparát ožil a 
znovu se rozběhl. Tak jsem si aspoň vyfotila stromy a park. Ten byl druhý den od‐

poledne už zase prázdný, bez aut, bez stožárů s reflektory, pokoje opět bez nábytku a 
bez lidí. Měla jsem pocit, že to byl všechno jen ´takový přelud. Ale nebyl. 

Film už několikrát promítali v České televizi, byl moc pěkný a bylo v něm všech‐

no, co jsem během své návštěvy viděla, tentokrát i s herci. (Marie Plecitá)

Sluneční hodiny na zámku
Vzácné sluneční hodiny se nachází na jižní straně zámku. Podle katalogu Sluneční 

hodiny na pevných stanovištích vydaném nakladatelstvím Academia v roce 2004, se 
jedná o hodiny z roku 1740, tedy z doby, kdy zámek vlastnil rod Kauniců. Z katalogu 
v knize vyplývá, že hodiny jsou ve svislé poloze, jejich největší rozměr je 2,5 metru a 

Herci se v roce 2003 připravují na filmování v osovském 
zámku.
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jsou odchýleny 20°od jihu. Rozsah ciferníku je od 6 do 4 (16) hodin vyznačený 
římskými číslicemi. Podle katalogu byly hodiny opraveny v roce 1971, podle místní 
kroniky však v roce 1983 (viz výpisy z kronik v předchozí části knihy). Autoři 
katalogu ověřovali stav hodin v roce 2003. Před zahájením rekonstrukce fasády byly 
hodiny za účasti restaurátorů sejmuty a uloženy v depozitáři, tkže v současné době 
není možno je vidět.

Zámecký park
Park obklopující osovský zámek není příliš velký, má rozlohu 2,52 ha a jeho sou‐

částí je přilehlá obora se špýcharem. Patří mezi České nemovité kulturní památky. 
V době, kdy zde stávala tvrz, obklopoval ji park velmi malý a dosahoval jen ke špý‐

charu. Skrze zámek vedla cesta portálem ke Skřipli a vedle vrat stálo malé dřevěné 
stavení zahradníka. Kaunicové zde založili francouzský park se složitým systémem 

cest na malé ploše bez dominantních pě‐

ších okruhů. V letech 1818-1830 za Josefa 
Wratislava z Mitrovic byl zde založen pří‐
rodně krajinářský park v anglickém stylu. 
Další úpravy proběhly okolo roku 1858 za 
Schwarzenbergů. 

Byly zde čtyři vchody, vždy dva proti 
sobě. Hlavní brána směřovala do aleje ke 
Skřipli, druhá vedla k Osovci. Další dvoje 
vrátka se nacházela v bočních zdech. Jed‐

na přímo proti kostelním dveřím, aby 
panstvo přicházelo na mši nikým neru‐

šeno, druhá v  protilehlé zdi, kde se pro‐

cházelo k zahradě, ve které byla neustále k dispozici čerstvá zelenina. Vchody bývaly 
uzamčené. Cestičky byly vysypané bílým pískem, pnoucí růže a spletené koruny keřů 
tvořily nádherné podloubí. Pečlivě pěstovaná byla i tráva, která se tehdy ještě sekáva‐

la kosou. Dalších úprav se parku dostalo v  době, kdy ho získal do vlastnictví ko‐

merční rada Václav Palivec. Průčelí zámku bylo zvýšeno a opatřeno schodištěm, 
jehož ozdobou byly okrasné palmy v dřevěných truhlících. 

Park byl stále velmi pečlivě ošetřován, stejně jako za panování šlechty. V té době 
tu byl zahradníkem pan Josef Zelenka. Přibližně v 60. letech minulého století byl str‐
žen bývalý domek zahradníka zelinářské zahrady pana Čapka. Tato někdejší osovská 
hospoda stávala naproti dnešní faře. Domek byl zakoupen od vrchnosti v roce 1861. 
Pod tímto stavením táhly se celou délkou panské kolny a stodoly. Z kolny byla poz‐

ději utvořena místní škola, která byla stržena v roce 1869.
Z jižní a západní strany je park ohraničen původní, z části kamennou a z části cih‐

lovou zdí bez koruny. Ta je na několika místech zbořena. Z východu je park oplocen 
drátěným plotem na podezdívce, který je rovněž poškozen. Drátěný plot odděluje 
oboru od zbylé části parku.

Habry spletené nahoře tak, aby tvořily tu‐
nel či podloubí.
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Obora byla s  vlastním parkem vzájemně propojena 
cestou. Habrová alej lemující část hlavní komunikace 
svědčí o tom, že i tato část objektu měla spíše parkový 
než lesní charakter. Když byl v  budově zámku zřízen 
domov důchodců, byla oddělena od vlastního parku plo‐

tem a začalo její chátrání způsobené absencí údržby. 
V březnu roku 2000 byla zahájena rekonstrukce a úprava 
zdevastované obory. Z  lesnické školy v Trutnově přijelo 
několik desítek studentů, kteří během víkendu začali 
uklízet a prořezávat porost. Brigádníci byli ubytováni ve 
fořtantu. K výsadbě nových stromů ani k obnově keřové‐

ho patra nedošlo.
Před hlavním schodištěm se nacházel bazén o průměru 

přibližně 8 metrů, poblíž stála veliká smuteční vrba. Smě‐

rem k Lážovicům stával veliký stříbrný smrk a blíže k Osovci nádherný strom, jehož 
větve byly jako schody, po kterých se dalo jít nahoru. Součástí zeleně byly i rostliny 
duté jako bambus – úplný bambusový háj.

Kromě bazénu nacházela se v  parku další vodní ozdoba – fontána či vodotrysk 
mezi sýpkou a hlavní budovou. Dodnes se zachovaly její kamenné obrysy. Na samém 
konci války byla v parku soustředěna vojenská technika. 

Podél zdi u východní části parku rostly překrásné keře různobarevných azalek – 
oranžových, růžových, bílých…, a to až do počátku 50. let. V  letech 1954 – 1955 
bylo v této části vybudováno kluziště, na počátku své existence s nízkým ohrazením. 
Voda k němu byla přiváděna z Malého rybníka nad Osovem, v jehož pravém rohu se 
nachází výpusť – dřevěná taverna – odkud litinovými rourami položenými přibližně v 
hloubce 2 metrů přicházela původně voda pro osovský pivovar, kde se z  ní vařilo 
pivo. Trubky byly přerušeny až při výstavbě nových domů na místě bývalé zahrady.

O park bylo postaráno i v období, kdy v zámku sídlili rukavičkáři. Tehdy zde půso‐

bil sportovní oddíl Jiskra Osov, velmi aktivní a činorodý, jehož členové měli k dispo‐

zici nově vybudované volejbalové hřiště u špýcharu a vedle sportovní činnosti zde 
provozované zajišťovali úklid celého parku i obory.

Za působení rukavičkářů bylo kluziště opatřeno betonovým povrchem. Ředitel pan 
Jančík vyčlenil na tuto práci pana Stibala z Osova, tehdy zaměstnance Rukavičkář‐
ských závodů, který kromě vybetonování kluziště postavil i větší zděné kabiny pro 
hráče. To bylo někdy v první polovině 60. let. Později bylo kluziště opatřeno poža‐

dovaným vysokým hrazením. To už byly RZ odstěhovány a v  zámku sídlil domov 
důchodců. Nejvíce hokejových zápasů se zde sehrálo v  70. letech minulého století, 
když v  Osově působil i velmi nadějný dorost. Hokejová utkání byla hojně navště‐

vována, tento sport oslovoval všechny vrstvy obyvatel.
Za působení domova důchodců v osovském zámku byla poblíž spodního východu 

z parku vybudována čistička odpadních vod.
Když byl počátkem 60. let minulého století zámek přebudován na domov důchod‐

ců, stal se jeho správcem pan Josífek z Hostomic, který zde i s  rodinou bydlel. Ten 
nechal na ploše parku vystavět skleník, který rušil celkový prostor a do objektu se ne‐

Pan Josef Zelenka, zá‐
mecký zahradník.
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hodil. V počátcích existence domova důchodců byl park v péči zahradnice paní Levé 
z Osova. Tehdy byl zrušen bazén před průčelím zámku a vysázeny zde květiny.

Současná cestní síť již není z velké části totožná s historickým vedením cest. Za‐

chovala se jen hlavní cesta lemovaná habrovou alejí. Ostatní cesty vznikly spontánně 
vyšlapáním. Nejsou zpevněny, ani přesně ohraniče‐

ny. Podle rozmístění laviček je možné zjistit trasu 
dnes již zaniklých cest. Lavičky bez opěradel jsou 
vyrobeny z  šedého, jen částečně opracovaného ka‐

mene a ladí s  prostředím. Bohužel je jich málo a 
nejsou účelně rozmístěny.

V  roce 1996 vypracoval Mgr. Luboš Čížek studii 
pro rekonstrukci osovského parku, kde uvádí, že 
jehličnaté stromy tvoří jen zlomek procenta stromů v 
parku. Většina je v důsledku nedostatku světla vyso‐

ce vyvětvena. Listnáče tvořily tehdy více než 99 % 
dřevin zde rostoucích. Jsou zde zastoupeny převážně 
domácí druhy stromů. Většina velkých exemplářů 
byla vysazena pravděpodobně při založení parku 
okolo roku 1830. Mladší jedince tvoří většinou nále‐

tové dřeviny. Celý park byl založen v přírodně kraji‐
nářském slohu, ale hlavní cestu lemují těsně vedle 
sebe vysazení jedinci habru. Dříve byly vytvarová‐

ny řezem. Nyní jsou z  důvodu hustého sponu vy‐

soko vyvětveny. Také dřeviny tvořící obvodovou kulisu jsou vysazeny velmi hustě, a 
proto ztratily spodní větve. Památku mgr. Čížek řadí do kategorie II, se střední 
památkovou hodnotou, ale vysokou biologickou hodnotou. Je důležitou součástí do‐

chované barokní urbanizované krajiny, která byla vyhlášena Památkovou krajinnou 
zónou.

Když celý objekt zakoupila rodina Pohlova, měla s  ním velké plány a chtěla ho 
uvést do přijatelného stavu. Park byl dvakrát důkladně uklizen, nálety vyřezány, po‐

škozené stromy pokáceny. Bohužel kvůli stavebním úpravám byly pokáceny i stromy 
kolem špýcharu a v blízkosti zdi ve směru k Osovci, kde rodina plánovala cestu pro 
průjezd automobilů. U boční strany zámku směrem k  faře bylo vybudováno veliké 
podzemní parkoviště pro téměř dvacet automobilů. Plány byly velkolepé, ale z  ja‐

kýchsi důvodů nebyly naplněny a práce zcela ustaly. V současné době (rok 2024) je 
zámek zcela opuštěn a park rychle a nezadržitelně chátrá. Je zcela porostlý vysokými 
nálety a maliním, řada stromů padla a nebyla odstraněna, silný vítr polámal větve, 
které rovněž nejsou uklízeny. Je to opravdu smutný pohled na kdysi nádherný zá‐

mecký park. Musíme doufat, že bude lépe. 

Paní Ježdíková, rozená Caj‐
thamlová, jako dítě v parku 

v ozdobném buxusu,
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Slávek Štochl vypráví o zámeckém parku
Když jsem byl malý, asi 5 – 6 let, pracovala moje maminka Jiřina Štochlová 

v zámku, tehdy učňovském středisku a zároveň internátu pro Rukavičkářské závody 
Dobříš. To bylo v letech 1958-60. Tehdy jsem do zámku hodně chodil, jednak za má‐

mou a také proto, že jsem 
tam měl kamarády. V zámku 
tehdy bydleli Jančíkovi, kteří 
měli dceru Vlastu a syna Pet‐
ra. Pan Jančík byl ředitelem 
internátu, jeho paní vychova‐

telkou. Nováčkovi měli syna 
Petra, Leškovi syna Jardu a 
dceru Milenu. Rodiče pra‐

covali jako vychovatelé nebo 
mistři odborného výcviku. 
Zámek a park, který byl už 
tehdy dost zanedbaný, ale 
ještě ve slušném stavu, byly 
pro nás děti přímo eldorá‐

dem her, schovávaček a ji‐
ných rošťáren. Obzvláště 
rádi jsme si hráli pod převrá‐

ceným bojovým obojživelným vozidlem KDF, které bylo ukryto v křoví na severní 
straně parku. Zřejmě pozůstatek po přítomnosti Němců v zámku za války. V létě bylo 
naší oblíbenou kratochvílí koupání v  bazénu s  vodotryskem před zámeckým 
schodištěm. Interiér zámku byl ještě dost zachovalý, krásná kachlová kamna, knihov‐

na, paroží na schodišti a v jídelně, ohromná terasa (balkón). Místnosti, které byly po‐

užívány jako učebny, kanceláře, pokoje pro učně nebo byty, nebyly nijak upravovány, 
neboť zámek byl zařízen na svou dobu velmi moderně, včetně ústředního topení.

Jednou, to jsem byl hodně malý, jsem brzy ráno a v pyžamu rovnou z postýlky ute‐

kl za mámou do zámku, jelikož se mi po ní moc stýskalo. Ve zdi, která oddělovala 
park od našeho dvora, byla díra, kterou prolezla jen tato zvířata: kočka, pes, slepice a 
já. Dříve než k mámě jsem se ale celý ubrečený dostal do pokoje holek – učnic, které 
byly přímo nadšené, dávaly mi cukroví a nechtěly mě pustit. Dokonce mě schovaly 
do skříně, když zjistily, že po zámku chodí můj děda s prutem a hledá mě. Děda byl 
ovšem důsledný, holkám nevěřil, že mě neviděly, a ve skříni mě našel. Myslím ale, že 
tenkrát se to obešlo bez výprasku.

Často jsme také běhali po schodišti, které spojuje horní patra zámku s přízemím. 
Tam bylo možné vejít do velké jídelny zdobené parožím, nebo do bytu Vokáčových. 
Pan Vokáč pracoval v zámku jako topič a údržbář už za pana rady Palivce. Kotelna 
byla ohromná a všude to vonělo kůžemi, jejichž odstřižky se zde spalovaly. Venku 

Osovští kluci, Slávek Štochl a Toník Vacura, v zámeckém 
parku s propagační cedulí místního piva.
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před kotelnou byla stále ohromná hromada koksu. Spolu s  panem Vokáčem tu pra‐

coval také pan Stibál z Osova. Mezi jejich povinnosti patřilo i pravidelné natahování 
hodin, které jsou v obou průčelích pod střechou zámku a které nádherně odbíjely čas.

Jednou nás děti vzal pan Stibál na zámeckou půdu s sebou. To byl také hezký záži‐
tek. Vypadalo to tam velice tajemně. A pod ohromným balkónem stály každý den tři 
motocykly. Patřily panu Kindlovi z Hostomic, panu Grubnerovi z Neumětel a panu 
Lenerovi ze Všeradic. To byli mistři střihači. Ty motorky mě přímo fascinovaly, 
věčně jsem na některé z nich seděl, vrčel a dělal, že jedu.

V přízemí blízko jižního vchodu byla zámecká kuchyně, tam pracovala paní Plati‐
lová ze Skřiple a paní Eiseltová z fabriky. Tam jsme se také občas vyskytovali, hlavně 
když jsme měli hlad a loudili jsme namazaný chleba, který nám byl vždycky po‐

skytnut.
Měli jsme tehdy zámek prolezlý od půdy po sklep, do kterého jsme lezli zvenku ze 

zadního dvora okénky a po šikmé zdi. Tam jsme kradli brambory a poté si je pekli 
v parku na ohníčku.

V sokolovně se pro obyvatele zámku pořádaly různé estrády, společenské večery, 
hrálo se divadlo. V parku bylo vybudované krásné kluziště s kabinami. Hokej se zde 
hrál asi do konce sedmdesátých let.
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Pivovar

Kdy a kým byl založen osovský pivovar, není přesně 
známo. Důležitým datem ve vývoji českého pivovarnic‐

tví byl rok 1517, kdy po dlouholetých sporech došlo 
k dohodě mezi stranou městskou, jíž patřilo do té doby 
právo vaření piva na prodej, a stranou panskou. Města 
přepustila šlechtě právo vaření piva za příslib (ne vždy 
zcela dodržovaný) nebránit dovozu pšenice, ječmene a 
jiných surovin, potřebných k výrobě piva, na městské 
trhy ze svých venkovských statků. Po tomto mezníku 
vznikalo v 16. a 1. polovině 17. století mnoho panských 
pivovarů a pivovárků. Pravděpodobně též někdy v 16. 
století vznikl i panský pivovar v Osově, někde v hospodářském zázemí tvrze. Mohlo 
to být už za Holanů z Jiljova, kteří drželi osovské zboží téměř do konce 16. století. 
Pivovar v Osově je poprvé připomínán v suchomastské obecní kronice na počátku 17. 
století, kdy bylo panství v majetku Oldřicha Gersdorfa z Gersdorfu a na Malšvicích.
(P. Jákl: Encyklopedie pivovarů Čech, Moravy a Slezska, díl I., Střední Čechy, Praha 
2004, vypsal ing. Ivan Kirchner). Za účast ve stavovském povstání byl Gersdorf v ro‐

ce 1621 zbaven veškerého majetku, tj. statků Osov s Osovcem a Skřiplí, mimo jiné 
byly zkonfiskovány i pivovary. Zde je osovský pivovar uváděn spolu s pivovarem 
skřipelským. (T. V. Bílek: Dějiny konfiskací v Čechách po r. 1618, Praha 1882) 

Hned po třicetileté válce je pivovar připomínán v protireformačním seznamu pod‐

daných z roku 1651 (Soupis poddaných podle víry z roku 1651, Praha 1995), z něhož 
se též dovídáme poprvé jméno osovského sládka, Wolfa Šlapáka.K největšímu roz‐

květu došlo za panování hraběcího rodu Kauniců (1677–1804, s výjimkou let 1701–

1708, kdy zde vládl Ferdinand Rudolf z Valdštejna). Ti zrekonstruovali a jistě i kapa‐

citně rozšířili pivovar se 
sladovnou v místě, na kte‐

rém zůstal až do 20. století. 
Nevíme sice, kde se na‐

cházel předtím, ale dá se 
předpokládat, že na stejném 
pozemku nebo někde po‐

blíž. Zpočátku se zde vařilo 
pivo jen pro vlastní spo‐

třebu a roční výroba tehdy 
nepřesahovala 1000 hl. V 
roce 1748 se při 14 várkách 
vykazuje celkem 1016 hl. 
uvařeného piva s odve‐

Etiketa osovského piva, kte‐
rá však je novotiskem z po‐

válečné doby.

Pohled na pivovar z hlavní osovské ulice ve 30. letech 20. 
století. V pozadí hostinec „U pivovaru“.
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denou daní 1796 zl. 40 kr. První informace o velikosti 
produkce osovského pivovaru máme z údajů Terezián‐

ského katastru z poloviny 18. století. 
Dřevěná tabulka s nápisem „Anno Domini 1742“ 

téměř s jistotou dokazuje, že pivovar byl rekonstruován 
právě v uvedeném roce. V této době bylo dodáváno 

osovské pivo do výsadních krčem v Osově, Skřipli, Vižině, Nových Dvorech a 
Běštíně. Borová fošnička rozměrů 89x34x4 cm, do níž byl letopočet vydlabán, byla 
nalezena při rozebírání vazby krovu a demolici objektu v 60. letech 20. století v trá‐

moví u bývalé sladovny.
V roce 1781 bylo k Osovu přikoupeno panství Všeradice, což mělo za následek 

zrušení menšího pivovaru všeradického. Před koncem 18. století byl osovský pivovar 
pronajat sládkovi Jiřímu Vaňkovi. V této době byla zvýšena produkce až na 2000 hl, 
ale na druhé straně se též objevují stížnosti hospodských na nájemce, že je šidí na 
menších sudech (od roku 1775 má mít jeden sud 240 litrů): „Pivovar dodává pivo 
v menších sudech než účtuje, také várky jsou pomalé a tudíž nedostačující vzhledem 
ke zvýšené poptávce po pivu“. Do pivovaru se tehdy dostavila úřední komise, která po 
přeměření objemu sudů skutečně zjistila, že sudy jsou menší než 170 mázů (240 l), 
stanovených císařským patentem Marie Terezie z roku 1775 v rámci reformy daní 
z piva a lihu. Zmíněný sládek byl v té době rovněž nájemcem hostomického pivovaru 
a měl zde s obsahem sudů stejný problém. Jak dlouho působil v Osově, není známo.

Zajímavou informaci se dovídáme k roku 1849, kdy byl velitelem revoluční gardy 
v Libomyšli sládek z Osova, bohužel nejmenovaný.

V roce 1850 se řízení a správy velkostatku včetně pivovaru ujal Karel III., kníže 
Schwarzenberg, syn dědičky osovského panství Josefiny Wratislavové z Mitrovic. 

V roce 1875 je v tzv. Bernatově statistice pivovarů Rakousko-Uherska uveden 
i údaj o výrobě piva osovského pivovaru: Ve výrobní kampani 1872-73 se uvařilo při 
plných 34 hl várkách celkem 2750,8 hl piva a připadající zemská daň činila 4868 zl. 
Jako způsob užívání je uveden nájemní poměr. 

V roce 1880 nechal 
kníže Karel pivovar opět 
zmodernizovat, tentokrát 
zásadním způsobem. Ruční 
provoz byl předělán na 
strojní a sladovna opatřena 
hvozdem. V roce 1897 je 
zveřejněn v odborném ča‐

sopisu Pivní listy další údaj 
o výrobě piva v Osově, a to 
2651 hl. V tomto období 
byl zde nájemcem A. Ři‐
hák. Ten zde působil až do 
roku 1898, kdy přesídlil do 
Slavoňova u Orlíka, a poté Hlavní budova pivovaru.
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byl pivovar veden ve vlastní 
režii velkostatku. 

Ve výrobní kampani 1903-
04 je již dosaženo objemu 
3.625 hl. V té době tu působí 
sládek J. Vitoušek. Roku 
1904 přejímá osovský 
velkostatek po svém ze‐

snulém otci Karel IV. ze Sch‐

warzenberga. Za sládka 
F. Brzáka se roční objem vý‐

roby v letech 1904 až 1913 
ustálil na 3-4 tisících hl. Zna‐

telný pokles výroby a kvality 
piva, jak tomu bylo u ostat‐
ních pivovarů v Čechách, na‐

stal ve zdejším strojním pivovaru v období 1. světové války. Od 15.6.1916 do roku 
1918 byl dokonce provoz zastaven. Poválečná výroba (stále za působení sládka 
F. Brzáka) se pomalu vzpamatovávala. Ve sledovaném období 1919-1920 se uvařilo 
786 hl piva. Dále již měla vzrůstající trend: v roce 1923-24 uvařil nový sládek J. Ma‐

těják při 50–75 várkách 3.350 hl piva. Na přelomu 20. a 30. let minulého století činil 
roční výstav piva až 4 tisíce hl. 

Při pozemkové reformě v roce 1924 byl pivovar vyňat ze záboru a zůstal v majetku 
Schwarzenbergů. Od Eleonory Schwarzenbergové ho spolu s velkostatkem koupil 
komerční rada Václav Palivec. Pivovar nesl od té doby oficiální název „Zámecký 
pivovar V. Palivce“. Jako nový sládek zde nastupuje Z. Friml, který později přechází 
do liteňského pivovaru. Podle údajů z let 1930-36 nedochází k nijak podstatnému 
omezení výroby, jako je tomu u ostatních menších pivovarů na Berounsku. Naopak 
v  letech 1932-33, kdy vrcholí hospodářská krize, dosahuje strojní pivovar v Osově 
rekordní výroby 4.892 hl. 
V dalších letech se roční vý‐

roba ustálila na 3.500 až 
4.270 hl. Pivo rozvážejí 
pivovarští kočí pan Dalibor  
z  Osova a pan Grubner 
z Nuzarova v sudech koňský‐

mi povozy. Kromě sudového 
piva byla zavedena i plnírna 
lahví, a to vesměs jednolit‐
rových. Václav Palivec in‐

vestoval nemalé peníze do 
modernizace, aniž tušil, že se 
neodvratně blíží jeho konec. 
V této době bylo osovské 

Osovští bednáři J. Nájemník, F. Houdek a V. Komínek 
před bednárnou v období mezi válkami.

Momentka z doby, kdy byl, podle otevřených oken, 
pivovar ještě obydlen.
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pivo velmi oblíbené a mimo 
hospody v okolí měl pivovar 
své restaurace i v Praze, Pří‐
brami a Mníšku pod Brdy.

V prvních letech německé 
okupace byl pivovar za‐

členěn do spolku liteňských 
pivovarů a spravován 
tamním německým správ‐

cem P. Eckertem. Ve vá‐

lečném roce 1942 byl 
provoz výnosem protektorát‐
ního ministerstva hospodář‐
ství a práce zastaven a část 
zařízení odvezena do Litně. 
Objekt zabrali Němci, kteří 

jej využívali jako skladové prostory. Byl zde uskladněn benzín, nafta a oleje. Byly 
zde zavedeny německé vojenské hlídky a k tomuto účelu dosazeno asi 16 vojínů SS. 
Pracovali zde skladištní dělníci, kteří měli průkazky a těmi se legitimovali stráži. 
Jinak přístup neměl nikdo. Stráž ozbrojená automaty se střídala dnem i nocí.

Posledním sládkem osovského pivovaru, který v Osově uvařil pivo, byl pan Franti‐
šek Houdek. Ten bydlel i s rodinou v obytné části objektu. V roce 1931 se tu narodila 
jeho dcera Marie. Rodina se během 2. světové války musela přestěhovat do fabriky a 
po válce se vrátili zpět. Bydleli zde do jara roku 1959, kdy se opět vrátili do bytu ve 
fabrice.

Ledování

Led se získával ledováním na místním rybníce a ukládal do dvou lednic, z nichž 
jedna se nacházela ve sklepních prostorách obilnice, dosud stojící v zámeckém parku. 

„V zimě, když na rybníkách 
namrzl led do síly osm až 
deset cm, pivovarští ho 
stahovali a sekali na kusy a 
zaváželi do lednic. Jedna 
stála vedle zahrady Kube‐
cových, druhá pod špejcha‐
rem. Led se ukládal do 
slámy, aby vydržel až do lé‐
ta. V těch lednicích byli za‐
městnanci s paličkami na 
delších násadách a ten led 
roztloukali na drobno, aby 
se slil a byla z něj celina, 

Zaměstnanci pivovaru při distribuci lahvového piva.

Nedatované skupinové foto pivovarských bednářů.
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která pak velice vzdorovala 
letním vedrům.“ (Ze vzpomí‐
nek pana Tomáše Mandy 
z Velkého Chlumce). 

„V únoru (roku 1923) 
proměnlivé počasí se trochu 
ustálilo a začalo mrznouti. 
Sotva led dosáhnul síly as 6 
cm, nastalo ledování, led 
však byl špatný, protože bylo 
na něm plno sněhu. Pivovar 
neměl ještě lednice plné – a 
již musil ledování zastaviti, 
protože led začínal rychle tá‐
ti. Mnozí hostinští ani led ne‐
vozili, protože ledování je 
drahé a lid teď málo hostince navštěvuje.“ (Výpis z obecní kroniky)

***
Po válce už zde provoz nebyl obnoven a budovy pivovaru byly využívány různými 

organizacemi. 
„Pivovar je neobydlen. Tím, že za války v r. 1942 byl provoz zastaven a nedávány 

naň opravy, stal se neobyvatelným. Některých prostorů používá ještě nyní JZD ku 
skladování slámy a brambor. Ústřední ústav geologický v Praze také po určitou dobu 
uskladňoval zde různé svoje pomůcky a minerály z průzkumných vrtů, které byly v na‐
šem kraji prováděny. Čas však, se svými povětrnostními vlivy, učiní z pivovaru to, co 
kdysi ze hradů středověku.“ (Stanislav Anděl, kronikář, r. 1964)

V roce1966 zapsal Stanislav Anděl do obecní kroniky: "Letošního roku, v měsíci 
únoru, bylo rozhodnuto zbourat pivovar, jehož provoz byl zastaven v r. 1942. Od 
tohoto roku zrušení provozu nebyl pivovar nijak udržován. Neopravována střecha, a 
tak objekt pomalu propadával zkáze. Pokud to bylo možné, skladovalo v něm JZD 
umělá hnojiva, brambory, stelivo. Nyní však již hrozilo nebezpečí úrazu, a proto roz‐
hodnuto jej zbourat.

Zajímavé bylo zastřešení největší budovy, ve které na‐
hoře byly byty a v přízemí sklepy pro „zrání“ piva. Vazba 
byla řěšena tak, že střecha z ptačí perspektivy měla podo‐
bu násypného koše. Vnitřní okapový svod dešťové vody 
byl pak veden půdou severní strany budovy na dvůr II. 
Poslední dobou stále hodně zatékalo do zdí bytů, kolem 
komína a vyžadovalo neustálých oprav. Byla to pak 
i  nadměrně velká plocha ku obnovování krytiny. Pohled 
ze silnice i parku činil však dojem normální lichoběžní‐
kové střechy. Varna, sladovna a jiné přístavky měly stře‐
chy obvyklé."

V roce 1967 bylo přistoupeno k demolici většiny ob‐

Pohled na pivovar v 60. letech 20. století.

Paní Houdková.
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jektů bývalého pivovaru. Jeho celkovou podobu už můžeme vidět jen na obrázcích, 
které namaloval pan Stanislav Anděl. Na jeho místě byla postavena prodejna a do 
dnešních dnů zůstalo z bývalého pivovaru pár polorozbořených zdí a zchátralá bu‐

dova zřejmě bývalého chladícího štoku, průduch do zasypaného sklepa a další sklep 
pod sýpkou.

Počátkem roku 2007 zapříčinil prudký vítr pád horní části bývalé varny, která byla 
posledním torzem dříve impozantní stavby. Z celého objektu zůstaly stát pouze její 
obvodové zdi.

Majitelé pivovaru

1504-1554: Vamberští z Rohatce
1554-1598: Holanové z Jiljova
1598-1601: Jiřík Vratislav z Mitrovic
1601-1614: Jakub Menšík z Menštejna
1614-1621: Oldřich Gersdorf z Gersdorfu, poté zkonfiskováno
1623-1626: Saloména z Rejbic (vdova po Oldřichu Gersdorfovi)
1626-1645: Anna Černínová z Chudenic
Jan de Witte s manželkou Annou z Glouchova
1645-1667: Mikuláš z Gersdorfu a Malšvic a poté jeho dcera Alžběta Zuzana,  
                   provdaná za Zdeňka Vratislava z Mitrovic
1667-1701: hraběcí rod Kauniců
1701-1708: Ferdinand Rudolf z Valdštejna
1708-1804: hraběcí rod Kauniců
1804-1818: baron Václav Ubelli ze Siegburku
1818-1840: Wratislav z Mitrovic
1840-1931: knížecí rod Schwarzenbergů
1931-1949: komerční rada Václav Palivec
1942-1945: německá nucená správa

Nájemci a správci:

    Před koncem 18. století: Jiří Vaněk; 1874-1898 Antonín Řehák; 1926-1931 Vác‐

lav Mlejnek, správce

Sládci 

    Wolf Šlapák - do roku 1651, Jan Kocourek (1666), Matěj Šmejkal (1777), To‐

máš Šmolík (1837), Josef Řehák (1870), Antonín Řehák (1874-1898), Antonín 
Richter (1898-1900), Josef Vitoušek (1900-1907), František Brzák (1907-1921), 
Josef Matěják (1921-1930), Zdeněk Friml (1932-1935), František Houdek (1935-
1943, do r. 1942 podsládek)
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Pivovar ve vzpomínkách paní Houdkové 

Marie Houdková byla dcerou posledního osovského sládka.
Narodila jsem se přímo v pivovaře v roce 1931. Býval tam sládek jménem Matějec, 

který odešel do Hostomic. Na jeho místo nastoupil sládek Friml. Můj tatínek Franti‐
šek Houdek, který byl vyučený sladovník v Rakovníku, sem přišel po vojně dělat sla‐
dovnického. Později povýšil na podstaršího a když pan Friml odešel do Litně, tatínek 
se stal sládkem – panem starým.

Vpředu stála velká budova s obytnou částí pro sládka, vpravo byl příjezd do dvora 
a úplně vpravo konírna. Ve spodní části byla tzv. humna sestávající ze tří oddělení. 
V prvním byla velká kašna v rohu, kde se máčel ječmen na slad, ve druhém se rozpro‐
stíral k naklíčení, ve třetím pak naklíčil ještě víc. Odtud se nosil na hvozd (věž), kde 
dole byla pec, která vyhřívala dvě oddělení se síťovanou podlahou, na kterou se 
pokládal naklíčený ječmen k usušení. Musel se neustále obracet a přehazovat. Z vrch‐
ního oddělení propadal do nižšího a tam se dosoušel.

Ve velké budově byla rovněž sladová půda, kde bylo uloženo jak normální obilí, tak 
i slad. Byl tu uskladněn i chmel. Ve varně, která se nacházela úplně vlevo, byl další 
kotel, kde se vařil slad. Odtud se stáčel do druhého kotle. Tam jsme si chodívali 

Plán pivovaru z roku 1964, jak ho nakreslil tehdejší kronikář Stanislav Anděl.
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s hrníčkem pro „mladé pivo“. Do tohoto velkého přikrytého kotle se přidával chmel. 
Odtud – už uvařené s chmelem – putovalo zčásti hotové pivo na spilku. Tam byl jakýsi 
velký pekáč, kde se chladilo a pak šlo do kádí. Ve sklepě se do něho přidávaly kvasni‐
ce a pak se stáčelo do sudů na ležáky. Pivovarský kočí pan Dalibor ho potom rozvá‐
žel jednak po okolních hostincích a kromě toho i na Dobříš, na Mníšek a snad i do 
Prahy.

Vyvařenému sladu se říkalo mláto a krmil se jím dobytek ve velkostatku.
V roce 1942 byl pivovar zavřen stejně jako jiné menší pivovary. Část zařízení byla 

přemístěna do Litně, kam začal dojíždět i tatínek. Později jezdil až na Zbraslav. Bě‐
hem války jsme museli odejít bydlet do fabriky. Po válce jsme se ještě vrátili zpátky. 
Až na jaře v roce 1959 jsme se znovu stěhovali do fabriky. Maminka krátce nato ze‐
mřela.

Pivovar zůstal zavřený i po válce. Vlastně veškeré zařízení už bylo rozebráno a 
rozvezeno po okolních pivovarech.
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Cukrovar / fabrika / velkostatek
K památkově chráněným objektům v obci patří i tzv. „úřednický dům“ v areálu pů‐

vodního cukrovaru, později nazývaného velkostatek či fabrika.
Základní kámen cukrovaru 

byl položen 8. 7. 1857 na 
příkaz knížete Karla II. ze 
Schwarzenbergu. Tehdejší 
osovský farář P. Jan Poustka 
pokládal slavnost položení 
základního kamene za udá‐
lost natolik významnou, že 
celý její průběh podrobně za‐
znamenal:

„Okolo jedné hodiny 
z poledne hnul se slavný prů‐
vod Vosovských (bývalých 
poddaných) a zvláště pak 
měšťanů Hostomických 
s  převelikými korouhvemi 
jejich k stavebnímu místu. Uprostřed kráčel Jeho Osvícenost Kníže Pán starší Karel 
ze Schwarzenbergu (otec), jeho choť Osvícenost Josefina Kněžna ze Schwarzenbergu, 
rozená hraběnka Wratislava z Mitrovic, co majitelkyně téhož panství, jak mladší Ka‐
rel Kníže ze Schwarzenbergu (syn) s  duchovenstvem a úřednictvem. U sloupu zá‐
kladního zřízen byl jednoduchý oltář, před nímž zbožný obřad svěcení kamene 
vykonán býti měl. Nejprve oslovil stavitelský mistr Rypota z  Prahy krátkým pro‐
slovem, načež pan farář Všeradický Josef Kasper důmyslnou uhlazenou řečí poslu‐
chačů bavil. Po té zapisovali všichni přednější z přítomných pánů do listiny, kteráž 
zadělána býti měla do základního kamene; nejprv Její Osvícenost Josefina Kněžna ze 
Schwarzenbergu, jakožto podnikatelka a majitelkyně panství, po ní její choť Osvíce‐
nost Karel ze Schwarzenbergu, c. kr. gouverneur Sedmihradský, pak Kníže Karel syn 
a ostatní duchovní i světští páni. Nyní veledůstojný pan vikář Hořovický Josef Kohout 
posvětil základní kámen, do něhož dobře zadělána byla roura s památnými věcmi. Tu 
počaly dvojí sbory hudební střídavě hráti, střílelo se z moždířů, a radostné jásání. 

Ku knížecí tabuli bylo několik čelnějších pánů úředníků a mimo patronátního 
duchovenstva též pan vikář pozván. Kníže pán Karel Schwarzenberg otec ještě jako 
růže kvetl a mile se bavil ve Vosově; kdo by byl pomyslil, že tohoto předobrého, 
krásného muže nebude příštího roku více mezi živými.

***
Cukrovar stavěl stavitelský mistr Rypota z Prahy. Ve stavbě až do zámrazu usilovně 

se pracovalo. Jeden tesař, Jan Duchoň z  Osovce, spadnuv s  lešení, kteréž si sám 

Pohled na hlavní budovu bývalého cukrovaru ze dvora.
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špatně položil, tak se poranil, že za 
několik hodin zemřel. Byl mu vy‐
strojen slušný pohřeb a vdova po 
něm hojnou almužnou byla obda‐
rována. Dne 12. 10. 1858 byl cuk‐
rovar již tak dalece dohotoven, že 
se večer v 7 h. cukr vyráběti počal. 
Cukrovar stál přes 400 tisíc zlatých. 
Bylo to slavné okamžení, když po 
tolika výlohách a přípravách ti mrt‐
ví strojové složití a rozmanití, parou 
oživení, hýbali se a s děsivým syko‐
tem a s  rachotem spěchem běhati 
počali.“

***
Cukrovar byl osvětlován ply‐

nem, který se vyráběl v nově zřízené plynárně. První rok nebyl ale pro továrnu příz‐
nivý. Řepa se sice urodila dosti dobře, ale proti očekávání udeřila již na počátku 
listopadu velmi tuhá zima. Ačkoliv rok 1859 byl neobyčejně teplý a suchý, již 4. lis‐
topadu začalo mrznout a sněžit a každým dnem přibývalo zimy a sněhu. 25. listopadu 
ukazoval teploměr minus 20 stupňů. Až začátkem prosince nastala obleva a řepa, jejíž 
větší část zamrzla v  poli, se namáhavě dobývala až skoro do vánoc. To cukrovaru 
hned na počátku jeho existence způsobilo nemalou škodu. K tomu byla na vyrábění 
cukru dvakrát uložena daň a jeho cena velmi klesla. 

Na zpracování se do osovského cukrovaru svážela cukrová řepa vypěstovaná na 
všech okolních polích, přesto výdaje na udržení jeho chodu byly vyšší než výnosy, 
proto byla práce na jaře roku 1886 ukončena a cukrovar zrušen. Ke krachu došlo mi‐
mo jiné v důsledku drahé formanské dopravy. Rolníci a statkáři pak museli vozit řepu 
až do cukrovarů v Berouně a Zdicích dosti vzdálených povozům. 

 „Na rozlehlých polích mezi Osovem a Skřiplí se za dob Schwarzenbergů velmi 
dobře dařilo pěstování cukrové řepy. Totiž pole byla hluboko prooraná, tedy 
i  mnohem úrodnější – bylo tu více ornice. To proto, že při orání se používaly tzv. 
oračky. Byly to velké silné stroje, které vlastnil strojník v Řevnicích. Přijel do Osova 
vždy s dvěma parními kotly. Jeden stál na silnici ke Skřipli, druhý u fabriky. Kotle se 
za pomoci lan střídaly v  tahání velkého překlápěcího pluhu, na kterém seděli čtyři 
muži, aby ho zatížili. Bylo to velké monstrum – muži museli při každé obrátce pře‐
sednout ze strany na stranu. Lano se navíjelo na kladková kola, pluh se dal řídit vo‐
lantem. Celé to vypadalo jako lokomotiva a dosažená rychlost se rovnala přibližně 
rychlosti koní. Tímto způsobem byla orba asi o 8 cm hlubší než při běžném orání. 
Takto se dělo každý čtvrtý rok a cukrovka zde pěstovaná dosahovala velkého objemu. 
Jelikož se tu řepě tak dobře dařilo, domnívali se majitelé panství, že cukrovar doká‐
žou sami uživit vlastní produkcí. Ale nebylo to tak dobré, jak očekávali, takže výrobu 
cukru nakonec zastavili. Toto vím od dědy i od otce. Cukrová řepa se tu ale pěstovala 
dál. Pamatuji se, že ji posílali dráhou k nařezání na řízky (nudličky), které pak v cuk‐

Budova bývalého cukrovaru zvaná úřednický dům.
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rovaru ve Zdicích vyvařili a vyvařenými řízky krmili dobytek – prasata i krávy. Využí‐
vali i tzv. šámu. Když řepa přišla dráhou zpět, pustil se na ni prudký proud vody, kte‐
rý ji vytloukl z vagónu na rošty. Pak se prala v tzv. vanách, aby kůra byla bez bláta. 
Vrchní kůže a blátíčko se na panství používaly jako hnojivo. Tomu se říkalo šáma a 
zaorávalo se.“ (Ze vzpomí‐
nek pana Tomáše Mandy, 
kováře z Velkého Chlumce)

***
Když cukrovar ukončil 

svoji činnost, sloužil objekt i 
nadále majitelům panství; 
byl zde zřízen velkostatek.

Správu zdejšího velko-
statku i důchodu vedl vždy 
ředitel panství. Od 1. 9. 1894 
bylo hospodářství svěřeno 
nově jmenovanému hospo‐
dářskému správci panu Vla‐
dimíru Orltovi, který jako 
odborník získal neocenitelné 
zásluhy o jeho zvelebení. 
Týž byl později jmenován ředitelem zdejšího panství a důchod velkostatku svěřen 
zvláštnímu úředníkovi.

Dne 1. listopadu 1920 byl jmenován ředitelem pan František Melkus, kterému 
v úřadě pomáhali pan Jan Gillern jako kontrolor a pan ing. Josef Mareš jako hospo‐
dářský adjunkt. Správa důchodu byla svěřena důchodnímu panu Josefu Löfflerovi, 
kterému v písařských pracích vypomáhal bývalý puškař z Orlíka pan Josef Gutwirth.

Vedle hospodářské činnosti byl objekt zčásti používán k ubytování panských 
úředníků a řemeslníků. Nacházely se tu jejich kanceláře a dílny – byla zde mimo jiné 
kovárna, kolárna a prádelna. Číslo 55 míval tzv. „úřednický dům“.  V horním patře 
bydlela rodina ředitele panství Smrčka, později ředitele Františka Melkuse, a rodina 
důchodního Víška, podle místního kronikáře v domě v roce 1922 žili ještě Josef Ka‐
dleček, vrchní zahradník, Josef Fejfar, vrchní četnický strážmistr, František Svačina, 
četnický strážmistr; dále zde bydlela rodina pana Václava Dalibora, kočího, který se 
sem přistěhoval z Orlíku. Bydleli zde i další kočové, pan Fryč a František Grubner, 
dále Josef Löffler, důchodní, Jan Jareš, komorník, Jan Gillern, kontrolor. Pod ředitel‐
ským bytem byly kanceláře a byt kováře Antonína Routy, kterému do kovárny chodil 
pomáhat pan Vinš z Osovce. 

Bydlel tu také kolář pan Hruška, který se později s rodinou odstěhoval do Hosto‐
mic. (Jeho dcera Marie se tam provdala za cukráře Kůtu – vlastnili cukrárnu u hote‐
lu.) Svůj byt tu měl pan Kostka, který vlastnil menší kočárek a jednoho koně, se 
kterým vozil nadlesního Warranse.  Ubytování zde měli i adjunkti (vlastně praktikanti 
– absolventi hospodářských škol – ti rozepisovali plány osevu a následně prováděli 
kontroly). Jeden z nich, pan Kudrnka, se později stal správcem velkostatku a oženil 

Jedna z budov bývalého cukrovaru na konci 20. století 
v dosti dezolátním stavu.
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se s  dcerou panského zahradníka 
Čapka.

Domu v popředí u silnice se pou‐
žívalo jako váhy a byl tak i na‐
zýván. V  něm žila Františka 
Špatenková, domovnice a listonoš‐
ka velkostatku. Ten měl velkou 
agendu a bylo nutné jeho poštu ob‐
starávat samostatně. Po jejím odne‐
sení měla paní Špatenková 
povinnost i odvažovat. V  poschodí 
nad váhou sídlili četníci. Bylo to 
pro ně výhodné místo, protože od‐

sud viděli z jedné strany až k Lážovicům, z druhé ke Chlumci.
(Podle vyprávění pana Tomáše Mandy a obecní kroniky)    
K velkým změnám na velkostatku došlo v roce 1943. V jarních měsících byl dvůr 

obsazen německými brannými silami SS, které ho zabraly na skladiště různého 
kovového materiálu. Nejprve zabrána sýpka s  přilehlou budovou zvanou prádelna, 
pod sýpkou rozlehlé sklepy, garáž a část konírny na jeden pár koní. Zpočátku stačili  
k řízení prací tři němečtí vojíni včetně jejich vedoucího Taubera, který – jak se poz‐
ději projevilo – byl dobrým a dělníkům přál. Dělníky si opatřili snadno. Prostě na‐
řízeno všem vůkolním obcím dodat dva dělníky a tím věc odbyta. Sýpka se čistila, 
prováděny různé změny, sklepy atd. Jakmile byly práce skončeny, počal se dovážeti 
vojenský materiál. Uskladněno zde mnoho různého zboží. Různé součástky k moto‐
rům, elektr. motory, plně vybavené polní dílny, různé obráběcí stroje, kul. ložiska, 
velké množství klíčů, kladiv, svařáků, nerozbitné sklo, baterie do aut atd. Nač kdo po‐
myslel, vše tu bylo. Později však na tuto práci nestačilo oněch deset dělníků. Tu se již 
hlásili dělníci dobrovolně, vidouc zde dobrý výdělek a solidní jednání. Zboží dová‐
ženo auty a hlavně drahou. Ve sklepích uloženy pneumatiky a duše pro auta všech ve‐
likostí. Těchto uskladněno přes 800 kusů.

Do skladiště uloženo tolik zboží, že toto hrozilo sesutím. Zabezpečeno tím, že slou‐
poví bylo vyztuženo ještě jedněmi vzpěrami. Dvůr i přes toto přeplněné skladiště 
v  něm nebyl hlídán. Zboží stále dováženo, takže toto skladiště již nestačilo. Proto 
hospodářství postupně omezováno tím, že polní plodiny byly z větší části již odváže‐
ny do dvora Housiny, až pak v r. 1944 hospodářství úplně likvidováno a dvůr převza‐
la říšská armáda. Dřívější stáj přeměněna na skladiště hrubšího zboží.

Dále byl přijat pro Osov Josef Frank, který také do Osova nastěhován do 
velkostatku, jehož správu vedl pod dozorem Němců. (Podle obecní kroniky)

***
Když velkostatek za druhé světové války zabrali Němci, nabírali na práci místní 

obyvatele. Správcem na velkostatku byl tehdy pan Kudrnka, zeť panského zahradníka 
pana Čapka. 

Vedle starších žen tu pracovala i moje maminka Růžena Routová s dalšími děvčaty 
– pro tyto mladé ročníky to byla možnost, jak předejít totálnímu nasazení do Ně‐

Pohled na hlavní budovu s kovanou bránou ze 
silnice od Osova. Zdroj: mapy.cz.
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mecka. To potkalo řadu 
jejich spolužaček z  okolních 
vesnic, naštěstí místní mohly 
zůstat doma a vybrat si tady 
práci na poli nebo v  lese. 
Maminka zprvu pracovala na 
poli, kde její mzda činila 8 
korun za den. Za to si mohla 
koupit třeba vyřazené 
opánky nebo jedny dřeváky 
na lístek:

„Byly jsme tenkrát mladý 
holky a do práce jsme muse‐
ly každý den. Měly s  námi 
chodit i ty z  lepších rodin, 
ale nechodily, musely jsme 
dělat za ně. Ony si to mohly 
dovolit, protože na statku byl 
hlášený jenom počet pra‐
covnic, nebyla uváděna 
žádná jména. To větší panstvo se povinnosti chodit na pole šikovně vyhýbalo a my 
ostatní, co jsme to odnesly, jsme měly vztek.  

To nebyl žádný med dělat v létě při žních. Od rána do večera jsme se dřely na poli 
a u mlátičky. Těšily jsme se na konec srpna, protože to ve Všeradicích byla pouť vy‐
hlášená široko daleko. Tu neděli pan Míka rozpálil mlátičku, že se bude mlátit, ale my 
tam přišly jenom dopoledne. Odpoledne jsme frnkly do Všeradic na pouť a mlátit ne‐
měl kdo. 

Mysleli jsme si prostoduše, že nám to projde, jenomže to jsme se spletly. Nejdřív si 
nás pan správce pozval na obecní úřad, kde nám sdělil, že jsme pitomí blbouni, kteří 
si neváží střechy nad hlavou. A pak pozval Němce, aby si to s námi vyřídili. Pamatuju 
si, že jeden se jmenoval Richter (na konci války ho v Berouně zavřeli). Ten si nás ne‐
chal zavolat do fabriky do kanceláře, která byla ve stavení hned u silnice  -  říkalo se 
mu váha. V prvním patře byla velká místnost, kde za stolem seděli Němci a jednu po 
druhé si nás předvolávali k výslechu. Já měla ze začátku velkou kuráž, myslela jsem, 
jak jim to pěkně řeknu, až se mě zeptají, proč jsem utekla z práce. Že tam chodím den 
co den, tak ať někdy jdou taky ty ostatní, co mají chodit. Ale dopadlo to jinak, než 
jsem si představovala. Hned jak jsem řekla první větu, ten jeden na mě spustil: „Tak 
Vy chcete ještě odmlouvat?“ a obrátil se na druhého: „Potřebujete do Reichu?“ Ten 
řekl: „Potřebujeme.“ Celá jsem se třásla hrůzou, co se mnou bude. Naštěstí tam byl 
jakýsi pan Král, ředitel, který řekl: „Ta je slušná, tu nechte tady.“ Tak mě tady necha‐
li, ale od té doby jsme se my, co jsme zůstaly, musely každý den ráno hlásit 
u velkostatku. Některá ostatní děvčata ale už s námi nechodila. Rozstrkali je po jiné 
práci. 

Už je to tak dávno, že si víc nepamatuju, jenom ještě to, že můj tatínek řekl panu 

Archivní fotografie z válečné doby. Zleva stojící Marie 
Jezberová (Procházková), Růžena Routová (Plecitá), Marie 
Fafalová (Ptáčková), dole zleva je druhá paní Šmejkalová 

(Mojžíšová), třetí Magda Husáková (Andělová). 
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správci, když přišel do kovárny: „Tak Vám, pane správce, pěkně děkuju.“ Ten se oší‐
val, že se nic nestalo, ale příjemné mu to nebylo.

***
V roce 1946 byl velkostatek převzat do národní správy. Správcem se stal pan Jan 

Loh z Osovce.
***

V  roce 1950 bylo založeno jednotné zemědělské družstvo. To si vzalo mimo po‐
zemky vlastní také všechna pole zbylá po velkostatku a zemědělců nehospodařících 
(pronajatá).  

V měsíci březnu 1951 bylo v továrně vybudováno středisko Státní traktorové stani‐
ce. Stroje byly umístěny v bývalé garáži a v kolně. Administrativa v bývalé prádelně.

Družstvo dostalo k  dispozici znárodněný zemědělský majetek patřící k  zámku. 
Byly to budovy bývalého cukrovaru, kde již byly některé upraveny pro zemědělský 
provoz. Jedna budova již byla seřízena na kravín a tam také byly prvopočátky chovu 
dojnic. Později sloužila za výkrmnu mladých býků. Další budova (dříve byt panského 
kočího, stáje a kolářská dílna s kovárnou) byla v létech 1958-59 adaptována na druhý 
(„nový“) kravín. Později zde ustájen mladý dobytek (jalovice), vzadu za budovami 
měl výběh s  letním ustájením. Opětnou úpravou a přístavbou v  r. 1961 uzpůsobena 
tato stáj k chovu vepřového dobytka. V rohové budově u silnice je výkrmna vepřů a 
část těchto krmných vepřů je ustájena na hloubkové podestýlce v  upravených 
sklepních místnostech bývalé varny cukru. V hořejších prostorách je obilní skladiště 
a v čelní straně této budovy, kdysi panské prádelny, je místnost pro traktoristy a zá‐
mečníky opraváře, šrotárna atp. Až do r. 1962 měl zde výkupní obilní sklad v Hosto‐
micích pronajatou část skladu a když tento pro přetížení se propadl, byl opraven a 
ponechán celý pro účely JZD. V nově postavené budově z r. 1963 je zřízena opravár‐
na a vedle z malého domku - dříve byt kočího se zahrádkou, je sklad pohonných látek 
a olejů. V roce 1958 byly na bývalých zahrádkách panských úředníků postaveny drů‐
bežárny. Jsou to dvě nízké budovy dřevěných koster s výplněmi heraklitových desek. 

Letecký pohled na areál bývalého cukrovaru v roce 2024. Zdroj: mapy.cz
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Roku 1964 byla pak v tomto areálu postavena kůlna na stroje. Zůstal zde i zbytek zá‐
kladu továrního komína, kde jedna malá postranní místnost sloužila za mlékárnu do 
doby, než byl postaven úplně nový kravín na poli za celým tímto objektem. V další 
jsou byty a kanceláře JZD. V roce 1964 v přízemí bydlel František Eiselt, důchodce a 
Jan Slivka, důchodce, oba bývalí kočí. V  patře vedle kanceláří bydlí Jan Jetel, dů‐
chodce, bývalý panský komorník, rodina Václava Kratochvíla, dělníka ČSD a Vác‐
lava Bendy, dělníka KZ Rakovník. Krajní budova u silnice je rovněž obydlena 
nájemci – v  přízemí bydlí Antonie Eiseltová, vdova, Stanislav a Magda Andělovi, 
v patře František Houdek, důchodce. Druhý byt byl t.č. prázdný.

Když přibývalo členů a družstvo se rozrůstalo, staré ustájení skotu nevyhovovalo, 
takže bylo rozhodnuto postavit nový kravín a na pozemku za stávajícími budovami 
při silnici ke Chlumci postaven v r. 1962 kravín a jeden sklad na píci. V příštím roce 
1963 přistavěn druhý sklad na píci a stáj pro telata. Ke kravínu a stáji pro telata je ve‐
den vodovod ze studně vyhloubené na pozemcích pod nádražím. V  roce 1963 také 
postaven samostatný transformátor jen pro objekt JZD. Téhož roku postavena váha, 
zatímco stará vyřazena z provozu. V r. 1964 též vyhloubeny a vyzděny dvě velké si‐
lážní jámy. (Podle obecní kroniky)    

V  roce 1961 došlo ke 
sloučení družstva 
osoveckého s  osovským. 
O rok později - 1962 bylo 
pak provedeno sloučení 
několika okolních druž‐
stev v jedno, rozlohou vý‐
měry velmi obsáhlé, které 
si dalo název „Brdský 
partyzán Osov“.

V  roce 1969 v  tzv. 
„úřednickém domě“, kde 
se nacházely kanceláře 
JZD i nájemní byty, byla 
zřízena závodní jídelna, 
později i výčep, který  
provozovala paní Anna 
Cajthamlová z Osova.  

Když byl vystavěn nový 
kravín, vyrostl vedle něho 
i nový tzv. „bílý dům“, 
kam byly přestěhovány 
kanceláře. 

Počátkem 90. let byl ob‐
jekt bývalého cukrovaru a 
velkostatku, později JZD, 
předán restituentovi ing. 

Nákres budov bývalého cukrovaru a nových budov JZD v roce 
1964 od osovského kronikáře Stanislava Anděla.
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Emilu Palivci, který ho posléze prodal manželům Biskupovým, kteří v původním ob‐
jektu provozovali mimo dalšího velkosklad piva a podrobili areál rozsáhlé rekon‐
strukci, takže tento již opět vypadá velmi úpravně. Tehdy zde byla ještě jatka, která 
provozoval pan  Milan Profant. V současné době (2024) je vlastníkem části objektu 
rodina Smetanova a na části sídlí firma Albixon. Když restituent ing. Palivec prodal 
objekt manželům Biskupovým, byly budovy v  dezolátním stavu. V  územním plánu 
obce se uvádí: „Chátrající historický průmyslový/zemědělský areál. Ochranné pásmo 
20 m kolem chráněné památky úřednický dům, v ochranném pásmu památky lze jen 
reprodukovat ostatní historické budovy.“ Noví majitelé se značnou citlivostí k  pů‐
vodnímu vzhledu postupně zrekonstruovali polozbořené budovy. 

ALBION Group byla rodinná firma -  největší výrobce bazénů a jejich zastřešení 
v Evropě, s výrobou elektropříslušenství pro bazény a s největší práškovou lakovnou 
svého druhu v ČR. Ředitelem společnosti, která má ústřední sídlo v Praze, byl pan Ja‐
roslav Smetana z Velkého Chlumce. Pobočka v Osově se nachází na ploše bývalého 
jednotného zemědělského družstva. Z Osova díky tomu zmizela někdejší nevzhledná 
prostranství zohyzděná zchátralými objekty. Firmu v Osově řídil pan Libor Smetana. 
V podniku našlo zaměstnání několik desítek místních obyvatel. Firma se nyní nazývá 
Albixon a má jiné vedení. Hlavní její část sídlí v Hořovicích.

Dne 14. října 2003 vypukl požár v  seníku bývalého zemědělského družstva 
v Osově. Na místě zasahovali místních hasiči i další dobrovolné a profesionální sbo‐
ry. Vodu museli čerpat z  300 m vzdáleného rybníka zvaného „Palivčák“, protože Ho‐
řejší rybník byl vypuštěný. Seník hořel ještě třetí den odpoledne. Za oběť padlo asi 
2.000 tun sušiny. Hasiči byli na místě ještě v sobotu odpoledne. Zbytky seníku byly 
časem zlikvidovány a místo uklizeno firmou Albion (nyní Albixon).

Výpisy z matrik Cukrovar / fabrika čp. 55
Matriky zemřelých
22.3.1858 Jindřich, syn Josefa Tobiáše, portýra, 1 ¾ roku
20.8.1861 Arnold, syn Jindřicha Mullera, lučního inženýra, 1 rok
23.7.1863 Barbora Fořtová, vdova po šafáři z Orlíku,  86 roků
  6.6.1865 Ludmila Korecká, vdova po Matěji Tkadlecovi z Nevězic u Orlíka, 84 

roků
14.7.1865 Otilie Korecká, žena Matěje Koreckého, sluhy, 38 roků
9.10.1865 Theodor Margold, lučebník, syn Antonína, správce statku Triblic 

u Lovosic,  29 ½ roku. 29. ledna 1866 z hrobu vyzdvižen a převezen 
byl do Triblic

 2.6.1867 Alžběta Čapková, vdova po obročním z  Libějic, 72 roků, převezena 
byla do Bělčic u Vodňan

26.5.1859 byla nalezena dětská mrtvola ženského pohlaví v  rybníce u cukrovaru, 
původ mrtvoly se nezjistil.

Matriky narozených:
  4.10.1858 Barbora, nemanželská, otec neuveden, matka Brabcová Walburga, ná‐
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denice ze Zelený okr. Přeštice, dcera Rosalie, nádenice ze Zelený  
 13.12.1858 Bedřich (zemřel 16.8.1860), otec Tobiáš  Josef, váhmistr, syn Josefa, 

mlynáře z Manětína č. 16 a zemřelé Marie roz. Herlesové ze Žlutic, 
matka Barbora, dcera Ondřeje Červenýho, fišmistra z Oselce, okr. Ho‐
ražďovice, a Kateřiny

  8.2.1859   Josef, otec Pirný Václav, dvorní dohlížitel, syn Víta, domkáře z Jarotic 
č. 3, okr. Písek a Magdaleny roz. Hřebejkové z  Jarotic č. 12, matka 
Josefa, dcera Jana Myslivce, chalupníka z Mladějovic č. 48, okr. Stra‐
konice a Doroty roz. Sekyrové z Mladějovic č. 2

  11.5.1859  Anna, otec Štípek Matěj, dozorce, syn Jana, kováře z Radouše č. 24 a 
Kateřiny roz. Ksandrové z Radouše č. 32, matka Barbora, dcera Vác‐
lava Vospálka, chalupníka z  Bezdědic č. 2 a Veroniky roz. Veselé 
z Radouše č. 10

  10.1.1860 Alžběta, otec Meholc Adam, kníž. cukrmistr, syn Jakoba, radního pí‐
saře v bavorském Mundenhaimu a Alžběty roz. Konigové z Penzhai‐
mu z  Hessenska, matka Františka, dcera Vojtěcha Picka, revírníka 
z Dobřenic a Kateřiny Fentričkové z Dobřenic

    5.3.1860 Arnold (zemřel 20.8.1861), zápisy německé, jde nepochybně o rodiče  
z 13.11.1861

  10.3.1860 Hermína Anna Ida, otec Kristián Gassauer, kníž. ředitel osov. panství, 
dozorce nad panstvím Blatná, syn Josefa, sládka z Kodaně a Rosalie 
roz. Hahnové tamtéž, matka Eleonora, dcera Františka Čapka, kníž. 
obročního z  Libějic, okr. Vodňany a Alžběty roz. Stumfollové 
z Krumlova

     1.9.1860  Eduard Václav, jako 13.12.1858, otec je navíc stravovatel
  2.10.1860  Albína Emilia Johanna, otec Albín Šťastný, mistr sušární, syn Josefa, 

sládka (?sedláka) v Stravicích č. 2, okr. Most a Roziny roz. Cinkové 
ze ? Sladníka č. 22, matka Anežka, dcera Jana Bukovskýho, měšťana 
Borovan a Markéty roz. Zíkové z Borovan  č. 21

12.11.1860  Marie, otec Skřivan Josef, mistr bednářský, syn Víta, sedláka z Pře‐
stavlk č. 15 a Rosalie Linhartové z Hodyně, matka Marie, dcera Jose‐
fa Lišky, mlynáře z Hostomic č. 255 a Marie roz. Renčové z Hostomic

  14.2.1861  Karel Boromejský  (zemřel 20.7.1861),  jako 8.2.1859
  27.2.1861  Veronika (zemřela 11.10.1864),  jako 11.5.1859
13.11.1861 Theodor, otec Mullner Jindřich, kníž. luční ing., syn Jana Jindřicha, 

majitele domu v Hezeningen a Markéty Doroty roz. Dormann z Sudo‐
burku, matka (?nečitelně), dcera Jana Mulnera, mistra kloboučnického 
v Praze a Antonie roz. Baumeistrové v Praze 

  4.12.1861  Bertha,  jako 10.1.1860
12.12.1861  Emilie Johanna,  jako 2.10.1860
   4.6.1862  Anna Marya, otec Lenz František, dohlížitel magacínu, syn zemřelého 

Václava, šafáře v  Encovanech(?) a Anny roz. Čibčířové z  Libčevsi, 
matka Vilemína, dcera zemřelého Antonína Rasche, obchodníka 
z Haida a (Anny) Marie roz. Krausové z Čes. Kamenice
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  31.8.1862  Alžběta, otec Korecký Matěj, úřední posluha v  č. 1, syn zemřelého 
Matěje, tkadlce z Nevězic č. 18, okr. Mirovice  a Lidmily roz. Daň‐
kové z Nevězic č. 8, matka Otilie, dcera Františka Pokornýho, mistra 
kovářského ze Všeradic č. 40 a Marie roz. Pimfingrové z č. 3

    4.5.1863  Albín (zemřel 15.6.1864), jako 2.10.1860
  30.8.1863  Josef (zemřel 31.8.1863), otec Caithaml Josef, panský kočí, syn Jose‐

fa, polního mistra ze Všeradic č. 1 a Kateřiny roz. Procházkové 
z Osovce, matka Anna, dcera Josefa Frajera, gruntovníka z Chlumce 
č. 8 a Marie, dcery Mikoláše Hermana, fořta z Chlumce č. 15

Matriky oddaných
15.11.1859  Šťastný Albín (45), mistr sušární v cukrovaru, syn Josefa, mistra sla‐

dovnického ze Stranic č. 2, okr. Most a Rosiny, dcery Antonína a Ma‐
rie ? Zinkových ze Sladníka č. 22, okr. Bílina – Bukovská Anežka 
(30), kuchařka u p. direktora Gassauera v cukrovaru, dcera Jana, měš‐
ťana z Borovan č. 3 a Markéty rodem Zíkové z Borovan

 24.9.1863 Bohata Ján (34), kníž. správce z  Neumětel č. 1, syn Karla, zkouš. 
magistrátního rady z Polné a Barbory, dcery ? Antonína, důchodního z 
Buče – Gassauerová Emilie (18), dcera Christiana, knížecího ředitele 
panství a Eleonory, dcery Františka Čapka, důchodního z Libějic č. 1

20.11.1899 Jan Hrabák (32), dělník v  č. 55, syn Františka, tovaryše tesařského  
z  Rybníků č. 25 a Josefy roz. Šálekové z  Hořejan č. 4 a Barbora 
Ortmanová (33), dcera Josefa, koláře z č. 12 a Anny roz. Chramostové 
z č. 29

 3.10.1904  František Jezbera (26), panský kočí v č. 55, syn zemřelého Františka, 
dělníka z Vižiny č. 20 a Marie roz. Dvořákové z Lhotky č. 6 a Kateři‐
na Přívorová (21), dcera Karla, domkáře a zedníka v  č. 54 a Josefy 
roz. Kratochvílové z Haloun č. 31

 22.1.1907  Antonín Jezbera (26), kočí při velkostatku č. 55, syn zemřelého Fran‐
tiška, nádeníka z Vižiny č. 12, matka ženicha stejná jako 3.10.1904 a 
Marie Linhartová (23), dcera Karla, domkáře ze Skřiple č. 7 a Anny 
roz. Skopové z č. 31

  21.1.1908  Josef Čvančara (31), c.k. četnický závodčí z č. 55, syn zemřelého Jana, 
vařiče cukrovaru v Ratenicích, hejtmanství Poděbrady a Alžběty roz. 
Formánkové z  Velimi č. 63 a Marie Kazdová (22), dcera zemřelého 
Václava, učitele měšťanské školy v  Hořovicích a Antonie roz. Žiž‐
kovské 

19.11.1910  Antonín Routa (28), kovář z č. 55, syn Václava, kováře v Boroticích č. 
10, okr. Dobříš a Anny roz. Vejrichové z  Borotic a Růžena Červen‐
ková (22), dcera Josefa, domkáře ve Vižině č. 8 a Kateřiny roz. Vy‐
skočilové z Osova

Výpisy z matrik zpracoval ing. Ivan Kirchner
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Dům č. 52 – VINOPALNA

Úřednický dům osovského panství čp. 52, zvaný též vinopalna, je významnou bu‐
dovou v Osově. Jedná se o částečně podsklepený dům nejspíše z přelomu 18. a 19. 
století. Od roku 1995 je dům zapsaný na Ústředním seznamu kulturních památek pod 
rejstříkovým číslem 10827. Před rekonstrukcí, která byla zahájena v  roce 2002, byl 
objekt celkově ve velice špatném stavebně technickém stavu. Jednopatrová zděná bu‐
dova bývala nazývána vinopalnou, protože se tu až do roku 1857 vyráběl líh.

Panství tu nejprve vařilo 
ze řepy sirup, který byl posí‐
lán do Zbraslavi k  dalšímu 
zpracování. Tak se dělo při‐
bližně do roku 1840. Tehdy 
jakýsi pan Mitreiter spach‐
toval od panství budovu č. 
52, aby zde zřídil vinopalnu. 
Asi tři roky poté se odstě‐
hoval a panství začalo vařit 
líh samo, což prováděl Anto‐
nín Pišl, bývalý Mitreitrův 
zaměstnanec, a po něm pak 
Fryč, až do roku 1857, kdy 
panství vinopalnu zrušilo.

V roce 1890 tu kněžna Vi‐
lemína ze Schwarzenberga 
založila školku k uctění památky své snachy Marie, manželky Karla Schwarzenberga 
IV., která zemřela na osovském zámku ve velice mladém věku, několik málo let po 
narození syna Karla.

Mateřskou školku spravovaly dvě sestry řádu Svatého Kříže z Chebu. Ale dětí po‐
stupně ubývalo, takže školka byla v  roce 1900 majitelem panství zrušena. Ještě 
dlouho potom se domu říkalo „opatrovna“.

Později zde byly zřízeny byty pro vysloužilé zámecké zaměstnance. V  roce 1934 
byl objekt důkladně opraven a byla zde v 1. patře zřízena četnická stanice, která do té 
doby sídlila v  továrně. Oba zdejší četníci – velitel praporčík A. Sirotek a št. stržm. 
F. Beránek pak v bývalé vinopalně dostali byty.

Po druhé světové válce objekt sloužil nadále jako obydlí pro několik rodin, část 
přízemí sloužila nějakou dobu jako obchod s průmyslovým zbožím.

Roku 1958 zapsal kronikář Stanislav Anděl do pamětní knihy obce následující text: 
„Č.p. 52. Dříve majetek panství, nyní majetek obce. Bývalá vinopalna. Bydlí zde 
Josef Mezek, kovodělník a  M. Štefanová, vdova důchodkyně v prvním patře budovy. 

Pohled na bývalou vinopalnu v roce 2024 po kompletní 
rekonstrukci.
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V  přízemí M. Vokáčová, 
vdova důchodkyně. Z  ostat‐
ních místností v  přízemí je 
zřízena prodejna Jednoty – 
průmyslové zboží. Od moto‐
cyklů, kamen, přes televiso‐
ry, rozhlasové přijímače, 
nádobí a železářské zboží 
možno zde nakoupit i textil a 
jednoduché části oděvu. Dří‐
ve i nábytek a bytové za‐
řízení se zde prodávalo. 
Vedoucím prodejny je Oto 
Voříšek. Tento objekt, který  
v zápise z r. 1922 je uveden v 
celku pod jedním popisným 

číslem, byl po znárodnění velkostatku přidělen zájemcům o jeho různé části. Tak bu‐
dova na dolejší straně dvora, při silnici ve „Vejhradu“, kde byl také po určitý čas 
konsum a co bydlící uveden  V. Němeček, koupil v r. 1948 Václav Dalibor a obdržel č. 
62. Vedlejší, trochu nižší část, koupil Jos. Čaboun čp. 11. na kolářskou dílnu a nyní je 
tam upravena garáž. Označena je č. 68. Nejzazší část, která je zastrčena do zahrady, 
a co bydlící tehdy poznamenaný Münzberger, je nyní přičleněna k zahradě, která od r. 
1962 patří k JZD (Jednotné zemědělské družstvo).“ 

Také v dalších letech byla budova čp. 52 obydlena nájemníky, dosti často mladými 
rodinami, které zde našly prozatímní možnost bydlení. Byly to kupř. Neugebauerovi 
a Hrubých, bydlel zde kronikář Stanislav Anděl s manželkou Magdou, Josef Peták a 
další. V přízemí byla stále prodejna O. Voříška, sortiment už byl ale částečně omezen 
a později zrušen. V restituci byl objekt čp. 52 navrácen příbuzným bývalého majitele 
Václava Palivce. Dnešní majitelé, manželé Wendlerovi, na nabídku Emila Palivce 
odkoupili dům s přilehlým nádvořím v roce 2001, v krátkém čase ho důkladně a peč‐
livě zrekonstruovali a dnes je dům okrasou obce. V  letech 2022/23 vypracovala se‐
mestrální práci na ČVUT FA „Úřednický dům osovského panství Osov čp. 52“ Lucie 
Kadrmasová. 

Výpisy z matrik vinopalny čp. 52

Matrika zemřelých
  9.2.1854  Marie, žena Františka Půšla, vinopala, 26 roků
7.12.1864  František, syn Václava Cignera, šfáře v telečníku (chlév s telaty), 5 mě‐

síců
Matrika narozených
 4.8.1852  Augustin Josef – otec Puschel Franc Antonín, vinopal z č. 52 (syn Fran‐

tiška Puschla, knoflíkáře a domkáře z  Peterswaldu č. 264, a Joseffy roz. 

Archivní fotografie ukazující neutěšený stav budovy 
bývalé vinopalny.
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Wolfové z  Peterswaldu č. 10) matka Maria (dcera zemřelého Josefa Pauby, 
šafáře z Vižiny č. 1 a Marie roz. Koukalíkové ze Skřiple č. 19)

 8.1.1854     Františka Anna – stejní rodiče, Marie roz. Koukalíková ze Studenýho 
č. 30

21.10.1855  Emmanuel František – otec stejný, matka Klára (dcera Josefa Neliby, 
šenkýře z Chlumce č. 16 a Konstantiny roz. Štefflové z Obecnice čp. 13)

 28.9.1857 Vácslav Peterswald – Petrovice, zemřela Joseffa roz. Wolfová a taky 
Konstantina, rodiče jako 21.10.1855

 3.12.1858 Maria – otec Cinger Václav, šafář ve vinopalně (syn zemřelého Filipa, 
mistra krejčovského z Vižiny č. 31 a Josefy roz. Šmejkalové z Vižiny č. 31), 
matka Anna (dcera Václava Procházky, tesaře a domkáře z Vižiny č. 7 a Anny 
roz. Novákové ze Všeradic)

12.12.1858 Barbora – otec Kuta Karel, domovní sluha v  cukrovaru (syn zemře‐
lého Václava, oráče z Pičína č. 23 a Evy roz. Palivcové z Malého Chlumce) 
matka Lidmila (dcera Václava Kubece, výminkáře z  č. 23 a Marie roz. 
Motlové z č. 23)

  1.8.1859 (možná že č. 55) dvojčata Otto a Eduard – otec Zambory Eduard, lu‐
čební mistr z cukrovaru (syn Františka, vysloužilce z Košic, a Františky roz. 
Kalinové z Opočny, okr. Postoloprty) matka Františka (dcera Martina Pukrna, 
tovaryše zednického z  Imlingu č. 13, okr. Postoloprty, a Marie roz. Možné 
z Imlingu)

11.11.1860 Theodor – otec Táborský Augustin, při kníž. ředitelství (syn zemře‐
lého Martina, měšťana z Mirovic č. 18 a Kateřiny roz. Pfeilové z Krumlova) 
matka Maria (dcera Jana Houdky, měšťana z Mirovic č. 61 a Teresie rodem ze 
Strakonic)

   8.3.1861 Anna – jako 3.12.1858
 21.3.1861 František – jako 21.10.1855, Petrovice okr. Chabařovice
 30.5.1863 chlapec narozen mrtvý – rodiče jako 3.12.1858
   3.7.1863 Josef – jako 21.10.1855
 29.8.1863 Karel Augustin – jako 11.11.1860

Matrika oddaných
 6.8.1888 Václav Vyslyšel (31), strojník v  cukrovaru č. 52 (syn zemřelého 

Pengrina, mistra truhlářského z  Přívětic, okr. Rokycany, a Kateřiny roz. 
Leitnerové z Pušavy) – Barbora Zamboryová (25), (dcera Eduarda, hostinské‐
ho v č. 16, a zemřelé Františky roz. Puknerové z Imlingu, hejtmanství Žatec)

18.4.1899 ve farním chrámu Páně sv. Ludmily na Král. Vinohradech: Jan Jakub 
Víška (38), knížecí účetní v č. 52 (syn Františka, měšťana a mistra řeznického 
v Sedlici č. 27 a Anny roz. Matějovské ze Sedlice č. 43, hejtmanství Blatná) – 
Vilemína Bohdanecká (30 ½) (dcera zemřelého Karla, revírníka v Zbenicích č. 
1, hejtmanství Písek a Josefy roz. Markesové z Podhradí Zvíkovského č. 11).
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Cihelna

Kdy a kým byla založena zdejší cihelna, se mi bohužel nepodařilo zjistit. První 
zprávy o ní nalézáme až v zápise obecní kroniky r. 1922, kdy je zde uváděno čp. 26 
jako panská cihelna a cihlář Cyrill Šebesta, který ji v  roce 1928 s  domkem čp. 26 
v Osovci odkoupil.

Cihelna stávala ke konci lipové aleje vedoucí do Osovce, v  místech, které nyní 
označujeme jako areál koupaliště. (Vchod do objektu je dodnes dělícím prvkem mezi 
Osovem a Osovcem.)

K cihelně patřila i okolní pole – majitel zřejmě počítal s rozšiřováním těžby. Objekt 
byl zásobován vodou ze dvou pramenů z hořejších luk. Vody byl dostatek pro celou 
cihelnu a byla tak čistá, že se mohla i pít. 

Vlevo při cestě ke koupališti býval rybníček. Kdysi tu ještě byli k vidění mloci a 
čolci. Dnes bychom rybníček marně hledali. Je zasypaný a plocha zarostlá plevelem.  

Práce v cihelně byla velmi namáhavá. Hlínu kopalo asi šest lidí, kteří ji večer mu‐
seli polévat vodou. Celá plocha byla propojena úzkými kolejničkami s  vozíky. Na 
těch sváželi kopáči hlínu každý do své kůlny. Tam ji smíchali s popelem nebo mou‐
rem, aby se tolik nelepila. Hlínou se vyplňovaly formy a syrové cihly se pak stavěly 
vedle sebe. Když jich bylo sto, udělal dělník v jedné malý důlek a to se opakovalo při 
každé další stovce, aby se kusy vyrobené za den daly snadno spočítat. Když cihly za‐
schly, odváželi je do pecí, kde se vypalovaly.  

V  cihelně byla komorová 
pec systému „Bergr“. Tašky 
se vyráběly lisem, cihly 
ručně. Výrobky vynikající, 
hlína velmi dobré jakosti, i 
něco kaolínové hlinky se tu 
nacházelo. (Monografie Ho‐
řovicka a Berounska, díl IV., 
1918-1928)

Vzhledem k  tomu, že 
zdejší červená hlína byla 
opravdu kvalitní, šly cihly 
dobře na odbyt. I přesto se 
ale majitel dostal po čase do 
peněžních obtíží a cihelnu  
i s poli prodal radovi Palivci. 

Ovšem i poté zde zůstal jako mistr. Jak uvádí obecní kronika: „V Osově v r. 1934 za‐
koupil majitel panství p. Václav Palivec cihelnu od dosavadního majitele Cyrila Še‐
besty (čp. 26).“

Archivní fotografie cihelny v Osovci na začátku 20. 
století . 



165

Za války sloužila cihelna jako sídlo štábu Rudé armády. Vypráví o tom pan Ladi‐
slav Oborník z Osovce.

Pekárna v cihelně

„Ve druhé polovině května 
r. 1945 proviantní vojenská 
jednotka Sovětské armády 
zaujala stanoviště v  bývalé 
cihelně v Osovci. Tam si za‐
řídila polní pekárnu, odkud 
zásobovala vojenské 
jednotky v  okolí. Nevím, jak 
početná jednotka to byla, 
v  cihelně jsem v  té době ne‐
byl. Znal jsem pouze tři 
vojáky z tohoto útvaru. V na‐
šem domě – zřejmě proto, že 
byl nejblíž, si zařídili v jedné 
místnosti kancelář, kde pra‐
covala mladá příslušnice RA 
Soňa, která vedla agendu té‐
to proviantní jednotky. Za ní 
přicházel s různými podklady starší důstojník a Soňa je zpracovávala. Na co se zvlášť 
pamatuji a na co jsem se rád díval, byla práce s malým kuličkovým počitadlem, říka‐
la tomu sčot. S tím si u nás v té době hrávaly děti. Rychlost, jak přehazovala kuličky  
z  jedné strany na druhou, aby dosáhla výsledku, byla obdivuhodná. Každý den při‐
cházel na kontrolu velitel této proviantní jednotky, starší vysoký major RA. Byl to 
člověk velice slušný a uctivý. Matka mu někdy nabídla čaj a pečivo. Vždy ho musela 
přemlouvat, než nabízenou věc přijal. To byly chvíle, kdy o sobě něco řekl. Bojoval 
také u Stalingradu a z té do‐
by měl úplně bílé vlasy, 
třásly se mu ruce a chvílemi 
i hlava. Snažil se nám slovy  
i  rukama vylíčit stalingrad‐
ské peklo, výbuchy granátů, 
bomb a boj muže proti muži. 
I když jsme rusky neuměli,  
z  jeho líčení jsme pochopili, 
co musel on i další vojáci 
prožít a kolik jich tam zemře‐
lo. Jednou přinesl fotoaparát 
a vyfotografoval Soňu s mojí 

Fotografie příslušnice Rudé armády Soni a paní Oborní‐
kové z Osovce.

Dům čp. 26 v cihelně, jak ho v roce 1964 nakreslil kroni‐
kář Stanislav Anděl.
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matkou. Chtěl jsem udělat fotku také jeho, ale to mi nedovolil. Škoda. Tato proviantní 
jednotka a pekárna byla v cihelně asi do konce srpna nebo začátku září r. 1945. Toto 
je další z mých vzpomínek na konec války“.

***
Po nástupu komunistů, tedy po znárodnění – to zde byl již provoz zastaven – pou‐

žívalo objekt místní JZD. Zprvu zde byl ustájen dobytek, pak zřízena slepičárna, 
o kterou se starala paní Zábojová.  

Do objektu cihelny jsme si chodívali jako malé děti hrát a občas jsme i vlezli naho‐
ru do komína. Než byla část blízká k domu Husákových v Osovci pokrytá porostem, 
chodilo se sem v zimě často sáňkovat. 

Budova se postupně rozpadala a velký komín byl stržen. (Záznam o tom nafil‐
moval místní rodák, pan Ladislav Oborník z  Plzně.) Celá stavba byla postupně 
srovnána se zemí. Přímo na jejím místě je teď hřiště na volejbal a nohejbal, které se 
dříve hojně využívalo, nyní jen příležitostně. Pro nohejbalový turnaj bylo vedle vybu‐
dováno ještě jedno. 

Místo kolem začalo sloužit jako velká skládka odpadků. Později byly odpadky od‐
straněny a myslivecké sdružení zde vysázelo stromky, které jsou nyní již vzrostlé a ze 
tří stran obklopují koupaliště. Nedaleko od čtvrtého břehu byla vysázena řada břízek.

Později byla zrušena a zbourána i slepičárna. 
Část plochy i podél silnice byla rozparcelovaná a zastavěná chatami. 
Vybudovaná vodní nádrž je v létě používaná jako koupaliště, v zimě jako kluziště. 
Dnes už nám tu nic nepřipomíná, že zde kdysi bývala prosperující výrobna cihel. 

Na části plochy je dnes kromě, jak uvedeno výše, hasičské nádrže, i chatová zástav‐
ba, část je zalesněná. Pojmenování této části obce „cihelnou“ se vžilo, i když dnes už 
se pomalu vytrácí a používají ho jen zdejší rodáci. 

Areál je využíván i pro konání různých společenských akcí, jako je například 
Osovský akord, Osovská regata, Memoriál J. Řehoře – turnaj v nohejbalu, Osovský 
běh, případně další akce, pro které je velká plocha areálu velmi příhodná. Každý rok 
na jaře dobrovolníci čistí nádrž, aby do ní mohla být napuštěna voda pro letní kou‐
pání.

Bažantnice

Bažantnice je malý lesík uprostřed polí mezi Osovem, Osovcem a Novými Dvory. 
Bývala kdysi součástí zámeckého parku a vypadala úplně jinak než dnes, kdy je 
majetkem ing. Emila Palivce. Už od 50. let není udržovaná, pomineme-li nynější ká‐
cení starých objemných kmenů.  

Ještě když byla v držení Schwarzenbergů, byl celý lesík oplocený a přístup do něho 
byl možný pouze třemi vchody. Dva z nich vedly do rozlehlých luk mezi Osovem a 
Osovcem, třetí vrátka byla naproti cestě vedoucí od fořtantu, kudy chodíval pan lesní. 
Tehdy tu ještě sídlilo množství drobné zvěře, hlavně zajíci a bažanti.  

Po obou stranách luk sousedících s hlavní silnici a rozdělených potokem vedly pě‐
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šiny. První navazovala na východ z dolních zámeckých vrat, pokračovala podél par‐
číku, kde rajtovali koně (tomuto úseku se říkalo nová cesta) a přes silnici na louku, 
kterou oddělovala od pole před hřbitovem. Byla celá olemovaná živým plotem a ko‐
lem ní vedla alej javorů, na něž navazovaly čtyři krásné vzrostlé duby. Na této straně 
louky rostly před bažantnicí také nádherné stříbrné smrky. Pole ke hřbitovu bylo 
osázeno ovocnými alejemi, takže celá plocha budila dojem zahrady. Kněžna tudy jez‐
dívala v kočárku taženém jedním koníkem a zastavovala se v  půvabném altánku 
uvnitř lesíka. Ta cesta ani zeleň už tu není. Stromy byly vyporáženy, živý plot zlikvi‐
dován a louka rozoraná až k potoku. 

Na protilehlé straně souběžně s potokem podél louky je ještě dnes druhá cesta, kte‐
rá kdysi vypadala podobně. Tady byla (a stále ještě je) alej jasanů a mezi nimi opět 
živý plot. Ten již v současné době není udržovaný, ale jasany jsou stále velmi krásné.

Na kraji lesa je rybník, kdysi chovný, stejně tak i na jeho druhém konci u Nových 
Dvorů. Ten je ovšem mnohem rozlehlejší a dříve bylo možné se v něm i vykoupat, 
což v  létě využívalo velké množství lidí. Oba rybníky jsou nyní ve velmi špatném 
stavu, špinavé, zarostlé, neudržované.

Po znárodnění začal lesík pozbývat své upravené podoby, už nevypadá ani trochu 
udržovaný, altánek zmizel, ale i tak je to tady pořád velmi krásné a řada lidí sem cho‐
dí na příjemné procházky. Mládež ze vsi si tady udělala cyklistické trasy s  velkou 
mírou obtížnosti a chodí sem trénovat. A stále tudy procházejí občané Nových Dvorů, 
kteří míří do Osova.

Vratislavův dub

Bažantnice bývala součástí osovského zámeckého parku. Bývala celá ohrazená a 
vedla k ní z dolejších vrat parku živým plotem vroubená pěšina (dlouho se jí říkalo 
Nová cesta, pak Pěšinka.), která vedla k  lesíku. Ta byla vysypávaná pískem a drtí a 
upravovaná zahradníky. Později sloužila jako nadcházka k  Novým Dvorům. U této 
cesty, nedaleko za tehdejším vstupem do bažantnice a v těsné blízkosti rybníka stával 
starý dub vyspravovaný cementem a stažený obručí. Říkalo se mu „Vratislavův“, 
snad proto, že byl zřejmě 
vsazen při nějakém výročí či 
koupi majetku některým 
z Wratislavů z Mitrovic, kte‐
ří byli majiteli osovského 
panství. Svým zjevem v  50. 
letech a úplně dutým 
vnitřkem by snad odpovídal 
letopočtu kolem r. 1600, kdy 
zde panoval Jiří Wratislav 
z Mitrovic. V r. 1960 dub ne‐
vydržel nápor větru, ulomila 

Vratislavův dub v bažantnici, jak ho v roce 1964 nakres‐
lil kronikář Stanislav Anděl.
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se poslední větev a zůstal jen pahýl zpevněný obručemi. Ještě na začátku 60. let zde 
stála část kmene bez větví.  Později padl i tento zbytek mohutného stromu a zůstal jen 
veliký pařez.

My děti z bažantnice

Bažantnice je pro mě místem, ke kterému mám mimořádně blízký vztah, protože 
jsem tam prožila své krásné rané dětství. Tím chci říct, že jsem tam trávila každou 
možnou chvilku od svých nejútlejších let, snad od pátého roku mého věku. Není vy‐
loučeno, že to bylo i dříve. Mnoho následujících let jsem zde prakticky bydlela. My 
děti z oblasti mezi Osovem a Osovcem jsme poměrně idylicky soužily bez ohledu na 
to, že mezi námi byly poměrně velké věkové rozdíly. Bylo nás zpočátku osm, 
jenomže pak umřel Ládík Houba, takže se náš počet ustálil na sedm. Kluci ve věku 
šest, dvakrát osm a dvakrát dvanáct let, jedna holka šestiletá, já pětiletá. Tu dobu 
mám dodnes hluboce vrytou v paměti, protože byla nádherně vzrušující, bezstarostná, 
dobrodružná a svobodná. Bažantnici jsme znali jako své boty. Věděli jsme, že v létě 
se na paloučku dají najít úžasně dobré lesní jahody a že kousek odtamtud kvetou fi‐
alky, kterým jsme z  neznámých důvodů říkali psí. Palouček už tu dnes nenajdeme. 
Nacházel se v prostoru blízko k Novým Dvorům a rostly na něm záplavy deštníků. 
Říkali jsme tak vysokým rostlinám, které měly na konci stonku veliké kulaté listy. 
Prý to byl nějaký vzácný druh, který se údajně vyskytoval jen sporadicky. Tyhle dešt‐
níky rostly i u fořtantu. Palouček byl počátkem šedesátých let osázen stromky – sáze‐
la je i moje babička, která mi tam ukázala místo, kde byli pochováni dva němečtí 
vojáci. Bylo to asi sedmnáct let po válce, rovy byly ještě dobře znatelné. Dnes jsem 
schopná identifikovat ta místa pouze přibližně. Tehdy jsme tu trávili celé dny, ať už 
bylo léto, podzim nebo zima, vždycky jsme si tu našli rozptýlení, vzhledem k našemu 
věku často i dosti nebezpečné. K našim největším radovánkám patřily bunkry, nejlépe 

na stromech. Kluci budovali, my děv‐
čátka jsme jim při tom posluhovala. 
Takhle to mezi námi fungovalo a já 
s  Maruškou Táborskou jsme to bez 
většího odporu akceptovaly. Bouda, na 
kterou mám ty nejkrásnější vzpomínky, 
se nacházela na stromě u samého okraje 
lesíka v  jeho pravé polovině, počítáme-
li jako dělicí čáru potok vedoucí skrz 
celou bažantnici od rybníka až do 
Nových Dvorů do tamějšího velkého 
rybníka. Na stromě jsme vysedávali ce‐
lé hodiny a pozorovali okolí. Hodně ča‐
su jsme strávili i na rybníku. Ten rybník 
u kraje Bažantnice nám sloužil k nejrůz‐

Děti z bažantnice. Pepa Plecitý, Jirka Tá‐
borský, Jirka Houba a Maruška Plecitá.
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nějším radovánkám po celý 
rok. V  létě jsme tam s  Ma‐
ruškou naháněly husy, které 
tam sice radostně naskákaly, 
ovšem odmítaly vylézt a dalo 
nám to často hodně práce, 
než jsme je přiměly k  po‐
slušnosti. Rybník býval teh‐
dy ještě zachovalý, chovný, 
na podzim býval výlov. My 
jsme pak v  gumáčkách 
chodili v  bahně a hledali 
drobné rybičky, kterým jsme 
říkali čudly. Dokonce jsme si 
je zkoušeli opéct na ohni, ale 
žádné fajnové jídlo to nebylo. Rybník nám sloužil po celý rok. Tenkrát ještě bylo 
v  létě horko a v  zimě zima, takže jsme tu mohli několik zimních měsíců v pohodě 
bruslit. Sami jsme si odhrabali sníh a každý den až do setmění tu hráli hokej. Já měla 
šlajfky – ty se připevňovaly na normální boty, později jsem po mém bratrovi zdědila 
kanady. Každý rok jsme také pod stromečkem nacházeli hokejky. Holky kluci bez 
rozdílu. Když jsme pak byly my holky větší, věnovaly jsme se i krasobruslení a pořá‐
daly soutěže. Ze sněhu jsme si vyrobily stupně vítězů a soutěžily jsme ostošest. Já 
jsem se tam jednou málem utopila, když se při hokeji dostal puk do míst, kde nebyl 
úplně silný led. Chytří hoši pro něj poslali mě a já se propadla po pás do vody a 
marně se snažila vydrápat ven. Sotva jsem se opřela o led, ten se propadl. Nakonec 
mě vytáhl Jirka Houba a já na bruslích běžela domů, kam jsem dorazila jako kus le‐
du, protože byl velikánský mráz a oblek na mě cestou celý zmrzl. Za mých dětských 
let bývaly rybníky plné vody a v  zimě byla strouha až k  Novým Dvorům báječně 
zmrzlá. Na bruslích se tu dalo krásně projet přes celou bažantnici. 

Součástí rybníka bylo i pěkné funkční stavidlo. Vedly k němu dvě úzké vratké klá‐
dy, po kterých jsme v létě hlavně my dvě malá děvčátka lezla přes veškeré výstrahy 
našich maminek, že je pod stavidlem velká hloubka a že bychom se mohly raz dva 
utopit. Kluci nás sice hlídali, ale dodatečně si uvědomuji, že to nebyla úplně nejbez‐
pečnější zábava. Já jsem ve svém věku zastávala názor, že spadneme-li do vody, ne‐
bude to žádná tragédie, protože zavřeme oči a vyjdeme po dně na souš. Moje 
maminka s  tím ovšem zásadně nesouhlasila a byla jsem pro výstrahu bita, což mi 
ovšem nebránilo v dalších dobrodružných aktivitách. Tak třeba to lezení na naši bou‐
du na stromě. V té době jsem byla skutečně malé děvčátko, které nosilo na svých dro‐
bounkých nožkách šněrovací kotníčkové bílé botičky, jako většina dětiček v  tomto 
věku. Byly pěkně pevné, ale špatně se v nich šplhalo na strom. Kluci sice na kmen 
přidělali kolíky, ale na mé krátké nožičky byly příliš daleko od sebe a já jsem na ně 
nedosáhla. Vyřešili jsme to tak, že dva nejstarší lezli přede mnou, chytili mě za ruce a 
takto vytáhli nahoru na náš posed. Při té příležitosti jsem musela vyzout své malé bílé 
botičky a nechat je stát pod stromem vzorně srovnané a zářící v  listí jako lampión. 

Archivní pohlednice rybníka v bažantnici u Osova.
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Vlastně teď už ani nevím, proč tomu tak bylo, když mě táhli za ruce, botky na nohách 
by neměly vadit. Ale tak to prostě probíhalo. Na stromě bylo takové naše vojenské 
sídlo. V té době jsme totiž byli vojenský útvar, kde byly přesně rozděleny hodnosti a 
kde se i trestalo za nesplnění úkolu. Od té doby vím, jak to ve vojsku chodí. Já a Ma‐
ruška jsme to moc daleko nedotáhly, byly jsme obyčejní vojíni, což znamenalo, že 
jsme posluhovaly vyšším šaržím. Ale pokládaly jsme to za přirozené, naše disciplína 
byla dokonalá a příkazy jsme vykonávaly většinou bez odmluvy. K našim nejdůleži‐
tějším úkolům patřilo technické zásobování, což ve skutečnosti znamenalo kupříkla‐
du donést co nejvíce hřebíků na zvelebování našeho hlavního sídla, kde bylo třeba 
přitloukat další pláňky mezi větve, aby tam pohodlně mohlo sedět všech nás sedm. 
Skladištěm materiálu byly pro nás dílny našich tatíčků. Jednou mě pan Táborský při‐
stihl s nadutými šatičkami, obezřetně se rozhlížející při plížení z jeho dílny. Okamžitě 
si mě předvolal k  raportu a velice přísně se mnou hovořil o současné náplni mého 
volného času. Na jeho otázku, co právě s jeho dcerkou děláme, řekla jsme mu pevně 
do očí, že hledáme kočárek na panenky, abychom si mohly pohrát. Pan Táborský se 
velice chmuřil a zjevně mi nevěřil ani slovo. Mezitím se Maruška vyplížila s  další 
várkou hřebíků a z očí pana Táborského šlehaly blesky. Oznámil nám, že za chvilku 
vezme Míšu – to byl jejich pes neznámé rasy, a půjde nás do bažantnice zkontrolovat. 
Že nás samozřejmě hned najde a pokud budeme provádět něco nepřístojného – na‐
příklad sedět na stromě – bez milosti s námi zatočí. Odplížily jsme se za svými velite‐
li, předaly materiál, posadily se na strom a čekaly na věci příští. Mé bílé botičky 
musely i tentokrát zůstat dole, protože pohyb po kmeni stromu byl v nich skutečně 
nesmírně obtížný. Další hodiny jsem setrvávala v  šíleném napětí a v  hrůze, že nás 
Míša vyčenichá a odnese mi ty botky a ještě bude následovat exekuce za pobyt na 
stromě. V tomto věku nevinnosti jsem ještě netušila, že ne všechno, co se vyřkne, je 
myšleno naprosto vážně a rozhodně mě nenapadlo, že pan Táborský je hodný člověk 
a že nás chtěl jen trochu vylekat, abychom své aktivity převedli na nějaké méně ne‐
bezpečné. Nepřišel ani on ani Míša, ale já si dodnes pamatuju, jak jsem vyplašeně 
sledovala, kdy se zjeví, vezme boty a já přijdu domů bosa a budu to muset nějak vy‐

světlit své přísné matičce, která zastáva‐
la názor, že stromek se musí ohýbat, 
když je mladý, a měla pro tu příležitost 
hned za dveřmi připravenou metličku, 
se kterou nás honila po dvorku se slovy: 
„Pojďte ke mně sami, jinak to bude 
horší“.  To se stávalo dost často. Třeba 
tenkrát, jak jsme začali kouřit. V té do‐
bě jsme se rozhodli, že dáme do 
pořádku cestu lesíkem k  Novým Dvo‐
rům. Věděli jsme od svých rodičů, že 
kdysi bývala krásně upravená a chtěli 
jsme, aby byla zase taková. Pracovali 
jsme všichni svědomitě na svěřených 
úsecích, protože jsme věděli, že za dob‐

Děti z bažantnice. Maruška Plecitá, Maruška 
Táborská a Pepa Plecitý.
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ře odvedenou práci dostaneme cigaretu. Tehdy to byly letky a partyzánky a ještě něja‐
ké další, na jejichž názvy si už nevzpomínám. Já a Maruška jsme dostávaly jen půlku. 
Této bohulibé činnosti jsme se oddávali do té doby, než paní Vávrová zjistila, co 
vlastně si to její chlapci kupují namísto bonbónů. Tehdy jsme byli všichni zbiti a byla 
nám vyslovena výstraha, že pokud budeme pokračovat, skončíme v polepšovně. To 
tehdy byl velmi pádný důvod pro to, abychom se začali chovat mravně, neboť jak 
jsme věděli od mé babičky, život v polepšovně je pochmurný a neradostný. Takové 
nehodné dítě posadí do velikánského džberu, do kterého se pumpuje voda a pokud se 
trestané stvoření nechce utopit, musí neustále kbelíkem vodu vylévat. Naše babička 
měla i jiné takovéhle pěkné historky. V polepšovně jsme skončit nechtěli, proto jsme 
kouření zanechali a začali se věnovat bojovým hrám. Vyrobili jsme si pistole ze 
dřeva, jednoho kolíčku na prádlo a gumičky, jako náboje jsme používali skobičky, 
někdy kameny a také hrách, pokud se nám ho podařilo uloupit z maminčiných zásob. 
Naše boje bývaly kruté a dodnes nechápu, že jsme je přežili ve zdraví. Taky jsme si 
udělali funkční luky a šípy a já jsem v této disciplíně dosahovala obdivuhodných vý‐
sledků.  A chodili jsme na doutníky, které rostly na kraji rybníka a sbírali jsme žaludy 
a kaštany a taky léčivé byliny – hlavně dymnivku dutou, což byla ohromná piplačka, 
ale my to dělali bez odporu. Když jsme byli větší, udělali si kluci další boudu na 
stromě, ta už byla mnohem dokonalejší, skutečný malý domeček mezi třemi stromy, 
ale tam už nás nechtěli brát. Lezly jsme tam s Maruškou potají, ale já ještě pořád mě‐
la příliš krátké nožky na to, abych se vyšplhala úplně dovnitř. Tahle bouda byla 
opravdu pěkná, uvnitř vyzdobená obrázky, ale už jsme si ji tolik neužily. Pak jsme 
vyrostli a parta zanikla. Ale dodnes, když jdu bažantnicí, cítím se tu jako doma a kaž‐
dý její kousek mi připomíná ta dávná léta našeho báječného dětství. (Vzpomínky Ma‐
rie Plecité)

Škola v Osově

Podle různých známek jde o nejstarší školu v okrese, doklady o tom se však ne‐
zachovaly.  Je ale jisté, že byla založena v dávné minulosti. Kde byl kostel a fara, tam 
bývala i škola. Víme spolehlivě, že když byl v roce 1738 Janem Adolfem Kaunicem  
v Osově postaven nový kostel, byla současně zřízena i škola, na které byl prvním uči‐
telem ustanoven Jan Římek z Liban. Škola se kdysi zřejmě nacházela v místě nynější 
pošty. Učitel byl odměňován částečně penězi, částečně naturáliemi a působil rovněž 
jako ředitel kůru a varhaník. V roce 1764 to byl Antonín Schöbl. Po jeho odchodu je 
ve školních záznamech uváděn v roce 1786 učitel Matěj Czaboun (Čaboun). Ve zmí‐
něné budově se vyučovalo až do roku 1810, Matěj Čaboun zde byl jediným učitelem, 
což značí, že škola byla jednotřídní.

Když budova svou chatrností a nedostatkem prostoru přestala vyhovovat školním 
potřebám, tehdejší držitel osovského panství, hrabě Wratislav z Mitrovic, poskytl za 
učebnu jednu prostornou místnost v zámku, kde se vyučovalo po čtyři roky. 

V té době se v místě nynější zdi kolem parku směrem od areálu prodejny Coop ke 
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kostelu   nacházela hospodářská 
stavení, která byla až na pivovar, 
faru, špejchar a kůlnu odstraněna. 
V prostorách bývalé konírny pak 
majitel nechal zřídit školu. Bylo to 
zděné stavení se dvěma učebnami 
a byty staršího učitele i podučitele 
a patřila k  němu zahrada. V  roce 
1814 byla škola již dvoutřídní.  

Zahrádka školní budovy čp. 2 
hraničila s  knížecím parkem. Sta‐
vení to bylo sešlé a požadavkům 
školy nevyhovovalo. Tehdejší 
školní výbor se snažil tento 
problém vyřešit a v  roce 1869 se 

naskytla k tomu vhodná příležitost. Majitel hostince čp. 3 v Osově, pan Vojíř, prodal 
knížeti zmíněný hostinec, bylo to jednopatrové stavení naproti kostelu, za 4.000 zla‐
tých. Školní výbor se svým předsedou F. Šebánkem, zdejším farářem, nabídl knížeti 
starou školní budovu čp. 2 za objekt čp. 3, neboť dobře věděl, že pozemek, na němž 
stará škola stojí, se i s příslušnými zahrádkami velmi dobře hodí k rozšíření knížecího 
parku, a stavení čp. 3 že by bylo možné upravit na prostornou školu. Nabídka byla 
knížetem přijata. Až do roku 1878 byla škola dvoutřídní, poté byla zřízena třída třetí. 
Od roku 1883 bylo zavedeno vyučování ručním pracím.

Ačkoliv dle tehdejšího školského zákona měl být nejvyšší počet žáků ve třídě 80, 
bylo v roce 1883/84 v jednotlivých třídách 159, 111 a 148 dětí, v dalším roce to bylo 
160, 107 a 160 dětí. Následkem tak vysokého počtu školáků byla škola od roku 1886 
rozšířena o čtvrtou postupnou třídu. Protože počet dětí byl stále nad 80, byla povole‐
na postupná 5. třída. I přesto byl počet žáků stále nadměrný. Na žádost školní rady 
byla pivovarská zahrada rozdělena na dva díly, z nichž jeden podél silnice byl pro‐
najat na školní zahradu, kterou učitel Valenta upravil na zelinářskou. V roce 1901 si 
učitelský sbor opět stěžoval na nedostatek místa v přeplněných učebnách, což bylo na 
úkor prospěchu žactva. Bylo třeba navýšit počet tříd na šest, ale muselo se nejprve 
nalézt místo. Byla k  tomu zvolena spižírna a k  ní přiléhající prádelna, takže se od 
roku 1902 mohlo vyučovat i v šesté postupné třídě. Stav žactva byl následující: 1. tří‐
da – 57 dětí, 2. třída – 60 dětí, 3. třída – 58 dětí, 4. třída – 63 dětí, 5. třída – 92 dětí, 6. 
třída – 119 dětí. Celkem tedy školu navštěvovalo 449 dětí.

V  roce 1905/06 bylo školními úřady stanoveno, aby na obecných školách trvaly 
hlavní prázdniny celé 2 měsíce namísto 6 týdnů, a to od 15. 7. do 15. 9.

Ve školním roce 1920/21 bylo na zdejší škole zapsáno 296 dětí. V 1. třídě 57 žáků, 
ve 2. třídě 49, ve 3. třídě 46, ve 4. třídě 53, v 5. třídě 56 a v 6. třídě 35 žáků.

V roce 1923 byla v přístavku zdejší školní budovy zřízena kuchyně, kde se učily 
děvčata z 5. třídy vždy jedenkrát v týdnu vařit.

V   roce 1925 zakoupila místní školní rada pozemek ve výměře 1,80 ha na novou 
školu. Z této plochy byla část upravena na školní hřiště, ostatní půda byla pronajata. 

Archivní pohled na starou školu osovskou ve 20. 
letech 20. století.
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V následujícím roce bylo hřiště oploceno.
Ve školním roce 1927/28 docházelo do zdejší školy 187 dětí.
Ve školním  roce 1928/29 to byli 203 žáci, pocházející ze školního obvodu Osov, 

Osovec, Velký a Malý Chlumec, Lážovice, Nové Dvory, Skřipel a Vižina.Škola byla 
pětitřídní, měla 5 učeben, dílnu, školní kuchyni, úřadovnu, kabinet a byt řídícího uči‐
tele.  Učitelská knihovna měla 281, žákovská 166 svazků. Učebnice a jiné školní po‐
třeby byly chudým žákům půjčovány zdarma. Feriálním – tedy volným dnem byla 
středa.

V roce 1931 byla na školu položena nová střecha s eternitovou krytinou.  
V roce 1936 měla škola 192 děti, z nichž z Osova bylo 33, z Osovce 21. Řídícím 

učitelem byl Jan Wenig.  
 V  roce 1940 byly zakoupeny nové školní lavice od firmy Vichr a spol., Praha 

v ceně 33.325 korun. Peníze byly původně uloženy na fond pro postavení nové školy 
ještě před okupací. Z obavy, aby nebyly zabaveny Němci, byly zakoupeny lavice. 

V roce 1941/42 byla škola pětitřídní a navštěvovalo ji 131 dítě. Vánoční prázdniny 
následkem nedostatku paliva trvaly od 22. prosince 1941 až do 5. května 1942.

V  roce 1942/43 se škola stala trojtřídní. Počet žactva byl 137. V  roce 1943 byl 
Němci zabrán zámek a ubytovány zde německé děti – dívky. Byly většinou školou 
povinné a měly s  sebou i učitelky. Pro učebny zabraly všechny třídy v  poschodí 
zdejší obecné školy. Místní děti i s  učiteli se tísnili jen v  přízemí. Německých dětí 
bylo na zámku ubytováno asi 100 až 150, stav se měnil. Zřejmě to byly děti z Berlí‐
na. 

V roce 1943/44 byla škola čtyřtřídní. Počet žactva celkem 134.
Škola v roce 1945/46 byla trojtřídní s pěti postupnými ročníky, ředitelem Emanuel 

Štverák. V tom roce byla zavedena i politická výchova a vyučování ruštiny. 
V roce 1946/47 byla škola již jen dvoutřídní. Navštěvoval  ji 71 žák. Často se stří‐

dali učitelé. Dne 24. 11. 1946 bylo ustaveno na škole SRPŠ (Sdružení rodičů a přátel 
školy). Celkem mělo 58 členů.  

V roce 1947 byla škola trojtřídní a v ní 80 žáků. Za výtěžek z plesu SRPŠ bylo roz‐
hodnuto, že za to bude škole zakoupeno rozhlasové zařízení. Dále byl zakoupen 
promítací přístroj.

Od 1. 9. 1948 byla 
v  Osově zřízena mateřská 
škola.  

V  roce 1957 byla škola 
opět pětitřídní a měla 110 dě‐
tí. Stále ji řídil Emanuel 
Štverák. Do dvou tříd dána 
nová podlaha a zakoupeno 
doplňující zařízení do nové 
páté třídy.

V  roce 1964 zapsal kroni‐
kář Stanislav Anděl: „Ve ško‐
le nebydlí nikdo. Z místností 

Návrh na novou školu z roku 1939. Počítačová vizualiza‐
ce byla vytvořena dle skutečných plánů.



174

dříve obývaných řídícím uči‐
telem je učiněna kancelář a 
sborovna. Z  dalších je ku‐
chyně a jídelna pro vyva‐
řování obědů dětem.  
1951/55 zařízena studna, byl 
udělán přístavek až do 1. po‐
schodí, kde upraveny klose‐
ty. Dříve musely děti běhati 
přes dvorek až k domku. Ve 
školním roce 1964/65 je za‐
znamenán tento počet dětí: 
63 chlapci, 60 dívek. Jsou tu 
ovšem započítány i děti 
z mateřské školy, tří až pěti‐
leté. Přesuny učitelských sil 
jsou na zdejší škole nyní 
časté a mimo řídícího učitele 

jsou zde vesměs učitelky. Řídící učitel Emanuel Štverák v roce 1962 odchází do vý‐
služby a na jeho místo nastupuje paní učitelka Jurčíková. Ta se ale po roce stěhuje za 
manželem do pohraničí a místa ředitele se ujímá Rudolf Ureš z Běštína. Ve škole je 
i družina, kde děti zůstávají po vyučování, protože rodiče jsou v zaměstnání.“

Nároky na učební prostory postupně vzrůstaly, takže již před 2. světovou válkou se 
uvažovalo o výstavbě nové budovy, kterou by vlastnila obec. Na závazné rozhodnutí 
se ovšem čekalo dalších 40 let. Nejprve se v roce 1978 odstěhovala mateřská školka 
do nového objektu na louce mezi Osovem a Osovcem. Stejné místo bylo vybráno 
i pro výstavbu školy. Ta se rozběhla v roce 1981.  

Existence nové školy ovšem neznamenala likvidaci té původní. Ta byla v roce 
1964 důkladně zrekonstruována, včetně výměny oken, podlah a stropů - celé patro 
tenkrát viselo už jen na jednom jediném trámu. Vnější i vnitřní stěny byly nově 
omítnuty. S čp. 3 bylo nadále počítáno jako s místem, které bude k dispozici občanům 
- uvažovalo se o kadeřnictví, mandlu a dalších službách. Průběžně se tu prováděly 
opravy. V roce 1979 zde byly už jen 4 třídy, když 2. a 5. ročník se spojily. 

Nová škola měla být původně šestitřídní (stejně jako v letech 1902-1923), ale na‐
konec se začínalo pouze se čtyřmi ročníky, neboť od školního roku 1980-1981 byl 
5.  ročník přeřazen do Hostomic podle nového pojetí výchovně vzdělávací soustavy. 
Do nové budovy přešly i děti ze všeradické školy.

Slavnostní otevření nové školy proběhlo v pátek 31. srpna 1984 v 17. hodin. 

Závěrečné práce na rekonstrukci Staré školy osovské 
na podzim 2023.
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Nová škola osovská
(Podle zápisů v pamětní knize obce)

Dne 7. července 1981 byl radě místního národního výboru předložen návrh na 
možnost výstavby nové základní školy 1. stupně. Rada návrh přijala a akce byla 
ihned započata. Projektantem se stal „Drupos“ Beroun, dodavatelem a garantem JZD 
Horymír Neumětely (šlo pouze o spodní základovou stavbu). Dodavatelem a ga‐
rantem vrchní stavby jsou „Pozemní stavby Plzeň“. Stavba byla situována pod mateř‐
skou školu. Již 5. září bylo započato s pracemi, a to vybagrováním septiku, který byl 
do konce roku vybudován. V dalším roce se ve stavbě pokračovalo, a to výstavbou 
jímky, a naplánovány byly základy pro stavbu panelové školy. 

Pod národním výborem zde pracovalo šest stálých brigádníků – důchodců. (Josef 
Cajthaml - Osov, Karel Dvořák - Osov, Václav Horák – Velký Chlumec, Ladislav 
Hampl - Osov, Josef Hovorka – Nové Dvory, Karel Bouček - Lážovice.) V jejich za‐
počaté práci pokračovali již od 27. února o sobotách a nedělích i rodiče dětí navštěvu‐
jících školu, včetně těch budoucích. Potíže zprvu činil přísun materiálu, jehož 
dodavatelem mělo být JZD Horymír Neumětely, naštěstí předseda NV (národní vý‐
bor) Osov Karel Procházka vždy brigádníkům práci i materiál včas zajistil, takže 
nenastaly žádné dlouhé prostoje. 

Zdarma bylo odpracováno 1500 brigádnických hodin a vytvořena hodnota díla v té 
době 500.000 Kčs. Výstavba nové školy byla středem pozornosti i v dalším roce. 21. 
ledna 1983 nastupují Pozemní stavby Plzeň, aby začaly stavbu nové základní školy  
1. – 4. postupného ročníku, tvořenou z panelů. Za 8 týdnů stála hrubá stavba. 

Práce během roku postupovaly velmi rychle. Střídali se řemeslníci všech profesí – 
truhláři, klempíři, topenáři, instalatéři a další. Také brigádníci z řad našich občanů ne‐
zaháleli a postavili pro vytápění nové školy kotelnu, na kterou se napojilo i vytápění 
mateřské školy. Konec roku zastihl školu již téměř před dokončením. Třídy byly vy‐
tapetovány, světlo sem proniká jak okny, tak světlíky ve stropech třídy. Krásná je 
dřevem obložená tělocvična. Práce je však ještě mnoho. Chybí přípojka elektrického 
proudu, úprava terénu v oko‐
lí, dokončení topných kaná‐
lů, dokončení kotelny, 
vybavení tříd a hlavně cel‐
kový vnitřní úklid. Dokon‐
čovací práce jsou velmi 
náročné, ale všichni věří, že 
budou včas ukončeny, aby 
mohla být škola k  1. září 
1984 slavnostně otevřena.

V  květnu roku 1984 se 
všechny síly upnuly na 
dokončení nové školy. 
V květnu a červnu dokončují 
Plzeňské stavby pokládání li‐ Stavební práce na nové škole v roce 1981. 



176

na ve všech třídách, dokon‐
čuje se kotelna, střecha. 
Členky Československého 
svazu žen a Čs. červeného 
kříže se postaraly o umytí 
oken a sociálních zařízení. 
Velmi náročné byly i práce 
kolem budovy. Bylo nutné 
upravit terén, zasít trávu. Ta‐
ké tyto práce obstaraly ženy. 
Všechny ostatní prováděli 
muži z  Osova, Osovce, 
stejně jako  z  obcí patřících 
pod společný národní výbor, 
a to po večerech každý den. 
Otevření bylo určeno na 31. 
srpna 1984 od 16 hodin od‐

poledne, aby mohlo novou školu zhlédnout co nejvíce lidí. Její interiér však dosud 
nebyl vybaven žádným nábytkem. Jaké bylo rozčarování, když 3 týdny před zahá‐
jením školního roku byl nábytek dodán jako polotovar. Bylo nutné vše sešroubovat. 
Zde se ukázalo velké nadšení všech občanů - aby otevření školy a vyučování mohlo 
začít 2. září, nastoupily všechny učitelky z dovolené, přivedly na pomoc i celé své ro‐
diny, sestavovaly nábytek a zařizovaly si každá svoji třídu. Pomáhali i rodiče žáků, 
ženy z obce, zaměstnankyně zdejší pošty i se svými rodinami, při stěhování pomáhali 
i členové školní komise při MNV. 

Dne 31. srpna byla škola připravena k slavnostnímu otevření. Od 15.30 hodin vy‐
hrávala před novou budovou kapela pod vedením V. Hrušky z Nesvačil a shromáždi‐
lo se na 300 občanů z Osova i širokého okolí. Na slavnostní otevření přijeli i zástupci 
z  Okresního národního výboru v  Berouně,   předseda J. Ortman a místopředseda 
p.  Vobruba. Přítomni byli i zástupci OV KSČ (J.Semecký), odbor školství (Poslt, 
Beneš), zástupci všech občanských výborů z  Lážovic, Vižiny a Skřiple, zástupci 
MNV (místní národní výbor) Všeradice p. Macourek, se členy ŠKK (školní kulturní 
komise) při MNV Všeradice (Arnošt, Rejsek, Káchová). 

Slavnostní projev a přestřižení pásky pronvedl předseda ONV s. Ortman. Vyzdvihl 
práci našich občanů, poděkoval za dobrou organizaci předsedovi MNV K. Procház‐
kovi i radě MNV a u této příležitosti jim předal Čestné uznání za úspěšné plnění vo‐
lebního programu. Poté si všichni přítomní prohlédli novou budovu školy. Všechny 
očarovala obkládaná tělocvična pokrytá kobercem, světlé moderní třídy se spoustou 
didaktických pomůcek, překrásná školní družina mládeže, která svým vybavením při‐
pomíná spíše domov než školu. Po prohlédnutí byli oficiální hosté pozváni na hostinu 
do budovy staré školy a všichni ostatní na hostinu do místního pohostinství. JZD jako 
garant stavby věnovalo prase, a tak se konaly na oslavu zabijačkové hody. Jídlo se 
podávalo stejné jak hostům, tak všem, kteří se o zdárný průběh zasloužili. O slavnosti 
podaly zprávu i naše okresní noviny „Budovatel“. 

Slavnostní otevření nové školy 31. srpna 1984.
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A tak poprvé 3. září jdou 
školáci z  našich obcí, ale 
také z  Podbrd, Všeradic a 
Nesvačil do nové školy. 
Hodnota díla je 5,128.369 
Kčs, z  toho 4,968.550 na 
stavbě školy i vybavení 
59.819 na autobusové če‐
kárně, 100.000 komunikace 
kolem školy.

V současné době má škola 
5 ročníků, navštěvuje ji při‐
bližně 70 žáků z Osova, Osovce, Vižiny, Skřiple, Lážovic, Nových Dvorů, Nesvačil, 
Všeradic, Podbrd a Velkého a Malého Chlumce.

Fořtant

Na sever od Osova, mezi osovským hřbitovem a Novými Dvory, stojí rozlehlá bu‐
dova s oborou, odjakživa místními obyvateli nazývaná „fořtant“.  Název vychází 
evidentně z německého pojmenování lesního úřadu (Forstamt). Kdy bylo toto rozleh‐
lé stavení postaveno, přesně nevíme. Vzhledem k tomu, že na jeho boční straně je 
znak Schwarzenbergů, stalo se tak zjevně poté, co osovské panství po smrti matky 
v  roce 1840 zdědila Josefína Wratislavová z Mitrovic, provdaná od roku 1823 za 
knížete Karla Schwarzenberga II. V mapách prvního vojenského mapování z let 
1760-1780 však budova vyznačena není a v dalším mapování z roku 1842 je tato bu‐
dova označena jako „Speicher“. Ze stejného období pochází mapy stabilního katastru 
kde je označení Schüttkasen neboli „sýpka“. Třetí vojenské mapování kolem roku 
1880 identifikuje budovu už jako J.H. nebolu Jägerhaus, tj. myslivnu.

Na počátku minulého století se zde kromě úřadu nacházely i byty panského lesmis‐
tra Emila Warranse a lesního adjunkta Jana Jelínka. Na jaře roku 1928 byl dán do‐
savadní lesmistr do penze a jeho nástupcem se stal K. Kautský. Jan Jelínek byl 
jmenován revírníkem na Červené u Orlíku a jeho místo již nebylo obsazeno. Lesmistr 
s adjunktem měli na starosti i blízkou bažantnici, ke které od fořtantu vedla přímá 
cesta mezi poli vroubená ovocnými stromy. Bažantnice byla tehdy krásně udr‐
žovaným lesíkem s cestičkami vysypanými štěrkem. 

Po rodu Schwarzenbergů získal panství a tedy i fořtant Václav Palivec. Když toho‐
to noblesního muže v roce 1948 vyhnali z jeho osovského zámku, dovolili mu bydlet 
právě zde, na samotě, v domě bez elektřiny a veškerého pohodlí, kam si mohl vzít jen 
něco málo toho nejnutnějšího ze svého kdysi rozsáhlého majetku. Spolu s ním tento 
nelehký úděl sdílela jeho hospodyně paní Urbanová, která se o starého pána pečlivě 
starala. Každý víkend sem za ním vlakem z Prahy přijížděla i jeho sestra Ema Valen‐
tová, která mu tímto způsobem oplácela štědrost vůči její rodině v dobách, kdy byl 

Pohled na novou školu osovskou.
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zámožným majitelem panství. Postupem let 
se zdravotní stav pana rady zhoršil natolik, 
že musel opustit nehostinnou budovu a pře‐
sídlil ke své neteři Haně, dceři paní Valen‐
tové, do Prahy. Žil u ní až do své smrti v 
roce 1964. 

Fořtant po nějaké době dostal do užívání 
ing. Matějček, funkcionář JZD, s rodinou. 
Tehdy sem konečně byla zavedena elektřina 
a objekt zrekonstruován. Po roce 1989 byl 
dům i s oborou v restituci vrácen rodině Pa‐
livcových. Ti ho později prodali a dnes je v 
soukromém vlastnictví a celoročně obýván. 

Budova čp. 18 – pošta

Panský kovář Pokorný odprodal část své zahrady zdejšímu sládkovi Řehákovi, kte‐
rý na tom místě vystavěl dům na způsob vilky podle plánu stavitele Husáka. Vilku 
s čp. 18 v roce 1886 odkoupil majitel panství, zřídil zde hostinec a později i poštu. Co 
se historie pošty čp. 18 týká, až do roku 1883 patřila obec k poštovnímu úřadu 
v Hostomicích, kam denně docházel z Osova posel pro zásilky. V roce 1884 byl pak 
zřízen úřad i v Osově. Po krátkém čase byla ovšem pošta přidělena k úřadu v Řevni‐

cích a tehdy byl k dovážení zásilek přidělen je‐
den kůň a vůz. Vůz byl ale příliš těžký a kůň ho 
nemohl utáhnout. Proto si poštmistr zakoupil 
lehký nekrytý vozíček. Vyjíždělo se s ním denně 
v půl třetí ráno, zpět se povoz vrátil v půl je‐
denácté. Jiné spojení nebylo. Tak to šlo až do 
1.12.1910, kdy byl místní dráze přidělen poš‐
tovní vůz. Vedle rodiny hostinského bydlel v bu‐
dově také vrchní poštmistr Josef Sturz, učitelka 
Alžběta Vinkelhauferová a učitel Matěj Mandík. 
Pošta se po několikerém stěhování na dlouhá de‐
setiletí usídlila v místnosti u silnice směrem ke 
kostelu a byla časem zmodernizována. Její 
činnost zde skončila v únoru 2024, kdy se úřad 
přestěhoval do budovy obecního úřadu. 

Hostinec "Na poště" poskytoval svým ná‐
vštěvníkům nejen občerstvení, ale také příleži‐
tost k zábavě. Měl pěkně upravenou zahrádku s 
altánem z roku 1904, na jehož zadní stěně byly 
zdejším malířem p. Vilímem Hrubým namalová‐

Celkový pohled od osovského kostela na 
bývalý lesní úřad neboli "fořtant".

Budova čp. 18 u hlavní silnice, kde 
bývala pošta, hostinec a sídlo MNV.
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ny hrady Orlík, Zvíkov a zdejší zámek. Hostinský Václav Bouček provozoval i hru v 
kuželky, kdy dráha z dřevěných prken vedla od altánu ke stěně domu. Děti si sem 
chodily přivydělávat stavěním kuželek. Když byla zavedena elektřina, býval kuželník 
osvětlen a mohlo se hrát i pozdě večer. Časem zájem o hru opadl a zákazníci se vě‐
novali spíše kulečníku uvnitř.

Hostinec sídlil v přízemí a po rodině pana Boučka ho převzali Špikovi. Naproti 
hlavnímu vchodu byl výčep, vlevo malý a velký sál. Později bylo vše zcela 
zdevastováno.    

Altán sloužil jako místo vhodné k provozování nejrůznějších kulturních akcí, 
dokonce tu v červenci roku 1923 byla sloužena první mše nově založené církve čes‐
koslovenské husitské za dosti značné účasti lidu. Stávalo tu také pódium, na kterém 
se často hrávalo ochotnické divadlo a kde bývaly pořádány koncerty místních hu‐
debníků.

Dne 1. 1. 1950 byla zrušena hostin‐
ská koncese "Na poště" a místnosti za‐
brány pro místní národní výbor. Bylo 
možno zde i oddávat. Pivo se ale pro‐
dávalo dále po celý rok v bytě paní 
Špikové, která tu měla i prodej tabáku.

Bývalá sňatková síň začala později 
sloužit jako zasedací místnost. Bytu, 
kde dříve bydlel poštmistr, bylo použi‐
to ke zřízení lékařské dětské poradny. 
Jedna místnost byla v roce 1964 upra‐
vena na knihovnu. Krátce zde byla 
i klubovna mládeže.

Budova sloužila postupně i dalším účelům. Tak vedle MNV, pošty a knihovny tu 
byl opět zřízen byt, byla tu klubovna mládeže, mandl nebo telefonní ústředna. Někte‐
ré činnosti zanikly, jako například dětská poradna, postupně i ostatní. Nyní jsou v ob‐
jektu kanceláře restituenta ing. Emila Palivce, který spravuje své lesy získané 
v restituci po komerčním radovi Václavu Palivci. 

Špýchar

Část parku se zámkem sousedí z jižní strany s oborou. Zde si můžeme povšimnout 
barokní kamenné hospodářské budovy o výšce 10 metrů, která kdysi sloužívala jako 
sýpka velkostatku a nese proto název špýchar. Při provozu pivovaru byla tato budova 
používána coby lednice a parkem k ní z pivovarských sklepů vedla podzemní chodba, 
která dnes již není funkční. Této chodby bylo za druhé světové války používáno 
Němci coby skrýše skladu zbraní a pohonných látek. Později sloužil špýchar jako 
sklad průmyslových výrobků, které sem byly sváženy auty a odtud zase rozváženy do 
různých prodejen Jednoty. V  60. letech minulého století používalo JZD sklepy pro 

Altán u budovy bývalého hostince "Na poště", 
kde býval kuželník.
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uskladnění brambor. Po navrácení 
majetku ing. Palivci pronajal tento 
budovu firmě Sorex, která zde po 
určitou dobu skladovala jí vyrábě‐
nou vzduchotechniku. Když objekt 
zakoupila rodina Pohlova, bylo je‐
jím úmyslem uvést špýchar do pů‐
vodního stavu. Byly zbourány 
přistavěné prostory, ale práce brzy 
skončila. Nyní je budova prázdná.

Panské konírny

V sousedství bývalé pošty čp. 18 se nacházely panské konírny. Za 2. světové války 
je zabavili Němci, aby je používali jako skládku sena pro velkostatek. Budova kromě 

toho sloužila i jako obydlí cestáře 
Bžuchanovského a jeho rodiny. 
Jejich byt od seníku oddělovala pou‐
ze dřevěná příčka. V bytě se topilo 
obyčejnými kamny a právě ta se sta‐
la příčinou velkého požáru. Vypukl 
dne 3. listopadu 1939 o půl osmé 
večer. Sjeli se sem hasiči z celého 
kraje, ale přes veškeré úsilí hasič‐
ských sborů shořelo 500 q sena 
uloženého na půdě stáje. Hasičská 
hlídka měla celých dalších 14 dnů 
na požářišti pohotovost, protože 

seno se stále vzněcovalo. Cestářova rodina naštěstí vyvázla bez následků na zdraví a 
později se z Osova odstěhovala.

Maštale po vyhoření již nebyly obnovovány a později došlo k jejich úplnému zbou‐
rání. Dlouhou dobu tu pak zůstalo zbořeniště, které po čase zakoupila jako stavební 
parcelu rodina Drdova. Na tom místě se dnes nachází pěkný dům postavený v roce 
1963. Zašlou slávu knížecí konírny nám dnes připomínají již jen dva ozdobné sloupy.

Rajčur

Samozřejmou součástí každého hospodářství bývali koně. Majitelé je používali jak 
pro práci, tak pro zábavu. Nejinak tomu bylo i v Osově. Panstvo koně pravidelně vy‐

Starobylá budova tzv. "špejcharu" vedle zámku. 

Panské konírny neboli maštale na staré po‐
hlednici ze začátku 20. století.
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užívalo na vyjížďky půvabnou kraji‐
nou, případně rajtovalo, což byla 
činnost, která se odehrávala v parčíku 
přilehlém ke konírnám. Ten byl 
ohraničen od silnice řadou stromů a 
živým plotem, na protilehlé straně u 
„nové cesty“ ho od ní taktéž dělil 
krásně upravený živý plot. Zde kníže‐
cí koně pravidelně rajtovali. Konírna 
stála na místě, kde je dnes čp. 4 a 
spravoval ji pan Farník z Lážovic. Po‐
té, co panství koupil rada Palivec, po‐
čet koní zde ustájených se omezil 
pouze na jednoho či dva, jen pro jeho osobní potřebu, případně na nich jezdili jeho 
hosté. Pan rada se v parku projížděl každé ráno, jak se říkalo – rajtoval. Od tohoto 
slova byl pravděpodobně odvozen název rajčúr, který pamětníci používají dodnes. 
Později, kdy už byl prostor znárodněn, zde bylo zhotoveno dopravní hřiště pro děti, 
nyní již také neexistuje.

Ovšem význam areálu tkví především v  tom, že na jeho ploše stojí skupina 
krásných starodávných dubů a díky tomu je místo chráněnou památkovou oblastí.

Zahrada v Osově

V prostoru mezi zámeckým parkem a fabrikou se nacházela rozlehlá květinová a 
zeleninová zahrada. Sortiment tu byl přebohatý – rybíz, angrešt, jahody, vše, co bylo 
nezbytné pro potřeby kuchyně nejen zámecké. Zákazníky zde byli lidé z celého okolí. 
V zámecké zdi byla vrátka přímo proti vchodu do zahrady. 

Zahrada byla zásobena vodou z Velkého rybníka, která byla rozvedena po celé její 
ploše. Chloubou zahrady byl honosný vyhřívaný skleník, kterému nebylo rovno ši‐
roko daleko. I v zimě tu bylo možné pěstovat květiny, jako například růže či hortensie 
– nabídka byla skutečně velmi bohatá. Po znárodnění postihl skleník stejný osud, ja‐
ko velkou řadu jiných užitečných věcí - najednou zmizel. Stejně neslavně skončila  
pařeniště. 

V době, kdy zahrada byla majetkem rady Palivce, byl zde zahradníkem pan Čapek. 
Domek naproti faře, kde s rodinou bydlel, byl také již dávno zbourán. Po něm zde po‐
stupně působili pan Valkoun, paní Levá a pan Hrubý (všichni z Osova) – ale to už se 
pomalu schylovalo k  jejímu úplnému zániku. Totiž od doby, kdy byla zahrada zná‐
rodněna, začala úroveň její produkce rok od roku klesat. Pěstovalo se čím dál méně 
druhů zeleniny i květin, nakonec skončilo úplně, stejně jako vázání kytic a věnců 
v bývalých maštalích. 

Uvolněný prostor byl rozdělen na parcely a využit coby stavební pozemek. 
Z převážné části je již zastavěn.  

Pohled na centrální část původní jízdárny 
"rajčuru" s památnými duby.
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Dům čp.62 (dříve Daliborovi)

S  dvorkem, který přiléhá k  čp. 52, sousedí poměrně rozsáhlý objekt, nesoucí čp. 
62. Na počátku 20. století sloužila budova u cesty jako konzum, jež patřil panu Karlu 
Koláčkovi z  Vižiny. Ten zde měl svého zaměstnance, sám provoz obchodu chodil 
jenom kontrolovat. Poté, co se začalo prodávat i u Pokorných a u Abelesů, přestal 
zřejmě tento jeho podnik vynášet, až nakonec zanikl docela. 

Objekt byl součástí majetku, který Schwarzenbergové prodali radovi Palivci. Po‐
stupně se zde střídali nájemníci, po určitou dobu tu bydlel kupříkladu radův ko‐
morník pan Josef Jetel. Později budovu zakoupili Daliborovi. Pan Václav Dalibor 
pracoval spolu s  panem Grubnerem z  Nuzarova jako pivovarský kočí a do té doby 

bydlel i s rodinou ve fabrice, kde také 
byli ustájené koně. V sudech rozváže‐
li pivo z osovského pivovaru do hos‐
pod v širokém okolí, také do Přibrami 
i do Prahy. 

Na obytný dům navazovala podélná 
stavba (rovnoběžná s čp. 52), kde byli 
svého času chováni oslíci. S nimi 
jejich ošetřovatel p. Svoboda z Osov‐
ce vozil panstvo – nejčastěji kněžnu 
Idu – na projížďky do bažantnice. Le‐

Skupinová fotografie pracovnic v osovské zahradě pravděpodobně z přelomu 30. a 40. 
let 20. století.

Bývalé maštale pro oslíky.
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sík byl tehdy upraven tak, aby zde šlechta měla vhodný a příjemný prostor pro odpo‐
činek v přírodě.

Když zemřel poslední z rodu Daliborů – Václav –  připadl jeho rodný dům státu. 
Obec ho prodala panu Dariusovi, od kterého ho zakoupili Jiří a Ivana Wendlerovi 
z Prahy, postupně ho zrekonstruovali a dodnes jim slouží k rekreačnímu využití.  

Maštale byly prodány pražské rodině Jahodových. Opravená stavba obklopená pů‐
vabnou zahrádkou už nikterak nepřipomíná, co bylo jejím původním účelem.

Kupecký krám Pokorných v Osově (čp. 58)

Při nynější škole, dřívějším hostinci, bývala do roku 1868 kovárna. Když zmíněné‐
ho roku bývalý kníže Schwarzenberg tento hostinec koupil od majitele Vojíře, přemě‐
nil ho na školu a kovárnu zrušil. 
Tehdy za to panskému kováři 
Pokornému daroval kus pozemku při 
nové silnici v sousedství jízdárny, kde 
si ten na tom místě vystavěl kovárnu.

Tento majitel kovárny Pokorný pro‐
dal místo v  rohu ke kostelu svému 
synovi na stavbu a ten si zde vystavěl 
kupecký krám č. 58 - dodnes zachova‐
lý půvabný nízký domek. Poté jeho 
otec odprodal další část zahrady 
zdejšímu sládkovi Řehákovi a ten si 
na tom místě vystavěl dům na způsob 
vilky dle plánu stavitele Husáka. Zbytek místa zakoupil od kováře Pokorného zpět 
majitel panství i se stavením kovárny, kterou dal rozbořit.

V domě č. 58 pak rodina Pokorných po dlouhá léta provozovala obchod. Ještě v ro‐
ce 1922 je jmenován v obecní kronice kupec Josef Pokorný. V 60. letech minulého 
století zde žila vdova po majiteli Marie Pokorná s dcerou. Sortiment prodejny byl již 
zásadním způsobem omezen, k posledku paní Pokorná z okna prodávala noviny. Její 
dcera dojížděla za prací do Prahy. Když obě zemřely, v domě se vystřídalo několik 
nových majitelů. Rodina Novotných objekt od základu zrekonstruovala a později ho 
prodala rodině Lhoteckých, kteří zde žijí v současné době (2024).

Pastoušky v Osovci a Osově

Tam, kde v  Osovci stojí knihovna a je parčík, stával kdysi na počátku minulého 
století obecní domek, kterému se říkalo pastouška. Tady nacházeli útočiště místní ro‐

Archivní fotografie s kupeckým krámem Pokor-
ných na křižovatce u kostela.
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dáci bez domova, neboť bylo povinností obce poskytnout každému takto nezaopat‐
řenému člověku přístřeší. 

Domek byl dřevěný, s doškovou střechou, a sousedil s obecní stodůlkou, která byla 
v roce 1946 přeměněna na hasičskou zbrojnici. Do domku vedly zvenku dva vchody 
a přebývaly v  něm tři rodiny. V  jedné místnosti se síňkou bydleli Svobodovi. Pan 
Svoboda byl dělník, jeho manželka si přivydělávala na živobytí prodejem cukroví, 
které v nůši roznášela po zábavách. Protože k téhle části domku patřil ještě mlátek a 
chlívek, mohla tu rodina chovat i kozu. Svobodovi měli dcerku Květu, dvojčata Pepu 
a Anču a nejmladšího Ádu. V  lednu roku 1927, když byly první tři děti ještě malé, 
postihlo rodinu velké neštěstí. Otec byl v práci, matka odešla do lesa na dříví. Dva 
malé sourozence dostala na starost nejstarší Květa, tehdy pětiletá. Dnes si to neumí‐
me představit, ale tenkrát to tak chodilo. Květa nešťastnou náhodou podpálila v po‐
steli slamník a obě menší děti se zadusily kouřem. Ona sama se schovala do předsíně, 
kde ji po návratu našla matka. Děti už se nepodařilo vzkřísit. „Kéta kóřila, dělala 
cigára“, vysvětlila dívenka vyšetřujícím četníkům. Dřevěný domek tehdy nevyhořel. 
Kouř vycházel z peřinek, které byly vlhké, takže nevzplály otevřeným ohněm, pouze 
doutnaly. Svobodovi se po válce odstěhovali do pohraničí.

Uprostřed pastoušky bydlela paní Jansová, po její smrti pak Lojzka Horáková, obě 
již staré ženy. Druhou půlku obývali manželé Buškovi s dětmi. Pan Bušek byl švec a 
spravoval boty. Paní chodila do lesa a pomáhala sedlákům. Žádný přepych doma ne‐
měli. Stačil jim stůl, postel, kamna, misník a verpánek. Také oni odešli po odsunu 
Němců do pohraničí.

V roce 1947 byl domek zbořen a na jeho místě zřízena váha, majetek JZD. Později 
zde obec vystavěla prodejnu, která byla v provozu do roku 2001.

Nového využití se této budově dostalo v  roce 2002, kdy se sem z  původního 
obecního úřadu přestěhovala místní lidová knihovna, která je zde dodnes (r. 2024).

V Osově byl obecní domek dokonce zděný a stával naproti rybníčku Sázka, který 
dříve sloužil coby nádrž vody a patřil k mlýnu. Bydleli tu Jansovi s dětmi. Jejich dce‐
ra Jiřina pracovala na polích velkostatku. Spolu s nimi žily v domku dvě starší ženy, 
paní Ksandrová a paní Krumphanzlová s dcerou. Dcera rovněž pracovala pro 
velkostatek. I Jansovi našli po válce nový domov v pohraničí.

Když pak zemřely obě staré paní, 
přestal domek jako pastouška sloužit. 
V roce 1957 byl prodán do soukromé‐
ho vlastnictví pana Josefa Šmejkala a 
přestavěn na pěkné obytné stavení.

V těsné blízkosti Sázky stávala 
tenkrát ještě došková chaloupka, kte‐
rou v roce 1928 koupil od rady Paliv‐
ce pan Fejfar. Ten uklízel dobytek na 
velkostatku, kde pracovala i jeho 
paní. Také jejich rodina se odstěhova‐
la do pohraničí a domek byl v  roce 
1950 do základů zbořen.

Archivní fotografie pravděpodobně z osovských 
Májů. V pozadí je vidět hasičská zbrojnice 

v Osovci a za ní obecní pastouška.
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Černý kříž

Na jižní straně od Osova, na tzv. průhonu, stával až do roku 1921 mezi dvěma 
vzrostlými stromy kříž zvaný „Černý.“ Kříž patří k nejstarším známým symbolům a 
křesťanům připomíná ukřižování Krista a je symbolem jejich víry. 

Až do roku 1876 se pochovávalo na skřipelském 
hřbitově. Když ten již nestačil, bylo jižně nad Osovem 
zvoleno místo, kam ze Skřiple přenesli tzv. „Černý 
kříž“, ke kterému vsadili dva jasany. Brzy se ukázalo, 
že tento hřbitov nevyhovuje pro svou velkou vzdálenost 
od obce, proto byl v  roce 1877 založen nový přímo 
v Osově pod kostelem. Do té doby bylo u Černého kří‐
že pohřbeno již jedenáct lidí. Jak šla doba, kříž chátral, 
v březnu roku 1920 byl velikým větrem poražen a v ro‐
ce 1921 odstraněn. Po třech letech byly poraženy 
i stromy a hroby časem splynuly s povrchem. 

Rodina Sklenářova pak na to místo postavila kříž že‐
lezný, po jehož stranách zahradník pan František 
Valkoun v roce 1932 zasadil dva topoly. Tehdy byl kříž 
i vysvěcen. Na počátku 60. let minulého století místní 
malíř a kronikář Stanislav Anděl pořídil kresbu místa, 
kde kříž je ještě uprostřed volné krajiny zřetelně vidět a 
topoly vedle něho jej zdobí. Ty ovšem časem vyrostly 
do značné výšky, takže v obvodu měřily kolem tří met‐
rů. Později se začaly ztrácet v  porostu dalších stromů, které tu vysadil pan Václav 
Mojžíš coby člen mysliveckého sdružení. 

V dalších letech bohužel plocha nebyla nikterak uklízena a zcela zarostla stromy a 
nálety. Tehdy obce Osov a Velký Chlumec měly značný zájem o její úpravu, čehož se 
ujal Václav Frajer z Velkého Chlumce. Ten se snažil odstranit nálety, ale bohužel není 
v silách jedince tolik práce zvládnout. 

V  současné době je zde neuspořádaný zarostlý les, ve kterém se kříž ztrácí a je 
dosti nesnadné ho tu nalézt. Dokonce jakýsi vandal urazil část sošky Krista. Přesto 
kříž ještě funguje coby živý symbol a bývá ozdoben květinami. V roce 2023 k němu 
byla spolkem KOS Osov umístěna informační tabulka, protože jako nezanedbatelná 
památka je jedním z cílů Čtyřlístku stezek. 

Hřbitov v Osově

Osovský hřbitov se nachází mezi poli pod kostelem Narození sv. Jana Křtitele a byl 
založen v roce 1877, když ten původní ve Skřipli již nestačil a u Černého kříže nad 
Osovem nevyhovoval. Poslední pohřbenou  ve Skřipli byla 21. 6. 1877 Marie Horová 
z Osova č. 44, stará 72 roků, prvním na hřbitově v Osově byl Josef Míka, dítě ob‐

Černý kříž, jak ho v roce 
1964 nakreslil kronikář 

Stanislav Anděl.
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chodníka z  Velkého Chlumce č. 65, 16 dní staré, pohřbeno 26. 6. 1877. Do konce 
toho roku zde bylo pochováno 19 lidí. 

Co se týká uspořádání plochy, tato je obehnána kamennou zdí, kolem níž rostou 
dnes již velmi vysoké stromy, vysazené zřejmě již na počátku existence hřbitova. Ten 
je rozdělen na čtyři stejně velké části a v jejich středu stojí kříž s letopočtem 1877. Na 
konci hlavní cesty vpravo od kříže se u zdi nachází prostá márnice, po jejíchž 
stranách stojí dva ohromné jasany. Podél hlavních cest jsou vysazené túje, které na‐
hradily původní, již nebezpečné staré stromy. 

Kolem zdi jsou s  největší pravděpodobností nejstarší hroby a zachovaly se tu 
i dávné pomníky. Tak například na konci cesty vlevo od kříže je u zdi trojhrob, který 
patřil zesnulému řediteli panství Gessauerovi. Bohužel desky již nesou jiná jména. 
Hned v  jeho sousedství je starodávný pomník Toníka Kloučka, správce hradu Zví‐
kova. Krásnou výzdobu má i kněžský pomník u zdi v  blízkosti márnice. Odpočívá 
zde kněz Jan Selner, který sice zemřel na Orlíku, ale přál si být pochován v Osově, 
kam dříve převezl i ostatky své matky. Jeho pohřeb 21. 8. 1901 byl hojně navštíven a 
zúčastnila se ho i knížecí rodina. V únoru roku 1980 zde spočinul oblíbený kněz Aleš 
Crkva, jehož pohřbu se zúčastnil i kardinál František Tomášek a ohromné množství 
lidí. Nechyběli ani příslušníci státní bezpečnosti. Nyní má hrob stylové desky s jeho 
jménem, které zhotovil sochař Dalibor Šebesta v roce 2020 z růžového mramoru. 

V Osově odpočívá i šest příslušníků 
ROA - Vlasovců, kteří u nás padli na 
samém konci druhé světové války, a 
jeden jejich hrob byl dlouhá léta ne‐
známý. Jsou v  něm pochováni čtyři 
padlí vojáci, jejichž ostatky sem byly 
přeneseny ze Chlumce. V  roce 2018 
byl vytvořen první pomník pro menší 
hrob, rok nato druhý pomník pro roz‐
lehlejší hrob. Pomníky jsou z  hořči‐
cového pískovce a leštěné žuly a 
jejich tvůrcem je sochař Jiří Číhal, ab‐
solvent italské mistrovské školy.  Tyto 
hroby navštěvují pravidelně i vý‐
znamní představitelé našeho politické‐

ho života, kupříkladu poslanec Pavel Žáček nebo senátor Jiří Štětina a členka rady 
vlády Eugenie Číhalová. Stává se tak při příležitosti každoročních jarních pietních 
slavností. 

Přímo za vraty vlevo je pochován Rudoarmějec Bulygin. 
Také si vzpomínám, že když jsem byla velmi malá, upozornila mě moje matka na 

malé neoznačené rovy v blízkosti márnice. Říkala, že tam leží děti – nekřtěňátka. Zde 
snad byli pochováni i zemřelí potomci z  rodu Valdštejnů a Schwarzenbergů. Tyto 
rovy ale již dávno nejsou zřetelné. Přímo vedle márnice je pochován i bývalý správce 
hřbitova, proslulý pan Vodička z Nových Dvorů. Totiž dříve měl náš hřbitov i svého 
stálého hrobníka, ale již dávno tomu tak není, protože kopaných hrobů je minimum a 

Staré litinové kříže a moderní náhrobky zdobí 
osovský hřbitov.
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tuto službu nyní obstarávají externisté. 
Pohřby dříve a dnes také probíhají 
zcela odlišně. Pohřeb byl kdysi vy‐
pravován z  domu smutku, kde byla 
vystavena rakev se zesnulým. Bylo 
pravidlem, že se konal třetí den po 
úmrtí. Rakev přivezl do kostela zdo‐
bený kočár tažený smutečně ustrojený‐
mi koňmi a průvod doprovázela 
dechová hudba. Přítomný byl i pě‐
vecký soubor vedený Tomášem 
Mandou. Podobné pohřby můžeme 
ojediněle zažít i dnes, jenom koně na‐
hradila auta, která zesnulého i přiváže‐
jí, nikoliv ovšem z  domova, to je již 
dávnou minulostí.

Hroby, do kterých se pochovávalo, byly větší než dnes. Nyní se převážně provádějí 
pohřby žehem ve smutečních síních a do hrobu se pak vkládá urna s  popelem ze‐
snulého. Je to jeden z  důvodů, proč mnoho původních hrobů v  současné době do‐
znává změny ve velikosti a pozůstalí se zbavují i krásných železných křížů, které 
bohužel občas končí ve sběru. Náš hřbitov není prostorově uzpůsoben tak, aby malé 
urnové hroby byly v samostatném oddělení, jak tomu bývá na velkých hřbitovech. Je 
zde daný počet hrobových čísel - více než čtyři sta, nová čísla již pro nedostatek 
místa nevznikají. Z toho důvodu prostor trochu působí určitým dojmem estetické ne‐
vyváženosti. 

Nakonec se zmíním o problému, který nás velmi trápí, a tím jsou krádeže. Dříve 
bylo toto místo posvátné, ale od 90. let minulého století zmíněné pravidlo již ne‐
funguje. Tehdy nastaly nehorázné nájezdy na do té doby nedotknutelná místa a mize‐
lo vše, co se dalo odnést. Několik hrobů tu přišlo o krásné zdobené mřížky, z jednoho 
se ztratila poměrně velká bronzová socha, mizely dokonce i urny, o květinách ne‐
mluvě. Je to smutný závěr, ale taková je dnes doba. 

Dům čp. 64 - Kovárna

Dnes se s vesnickou kovárnou setkáme zřídkakdy, ale na počátku minulého století 
byste ji našli snad v každé vesnici, protože na její práci byli tenkrát odkázáni všichni 
hospodáři. Ta poslední v naší obci stávala na rozhraní topolové a lipové aleje při cestě 
mezi Osovem a Osovcem od r. 1925. Prvním a zároveň posledním kovářským mi‐
strem tu byl pan Antonín Routa. Narodil se v roce 1882 v Boroticích v Čechách. I je‐
ho otec byl kovářem, také oba bratři Václav a František, vedle nichž měl ještě sestru 
Marjánku. V  červnu roku 1906 předstoupil před c. k. vojenskou zkušební komisi 
v Karlíně, která mu vystavila vysvědčení, že „velmi dobré znalosti v kování kopyt a 

Archivní foto pohřebního průvodu s pohřebním 
vozem a černým spřežením.
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paznehtů a velmi dobrou zručnost v  zhotovování a přizpůsobení podkov osvědčil a 
prokázal, pročež za zvláště způsobilého uznán byl, aby při podkovářském řemesle 
mistrovství nastoupil.“

Po příchodu do Osova pracoval ve schwarzenberské kovárně ve fabrice, kde také 
zpočátku s rodinou bydlel. Manželka Růžena rozená Červenková pocházela z Vižiny. 
Narodily se jim tři děti – Marie, Josef a Růžena. Když se po parcelaci v  roce 1924 
provoz knížecí kovárny zastavil, obdržel pan Routa odstupné 10.000,- korun, za něž 
zakoupil stavební pozemek a na něm vybudoval nový dům i s kovárnou. 

Podívejme se, jak to tehdy v takové kovárně vypadalo. Byla tu výheň, kde celý den 
nesměl vyhasnout oheň, kovadlina a velké kladivo, vrtačka, dlouhý ponk se šuplíky a 
svěráky, ohýbačka na železo a také dírkovač, se kterým se dělaly díry do žhavého že‐
leza. Práce byla namáhavá, obzvlášť v době, kdy tu ještě nebyla  elektřina a všechno 
se muselo dělat ručně. Rozsah činnosti byl velmi rozmanitý. Natahovaly se tu ráfy na 
kola k  novým vozům, vyráběly kupříkladu brány, pluhy, obracečky, vedle toho 
krasličky, motyky, krumpáče, sekyry, dokonce i hromosvody. Pro zajímavost: od 
nabroušení motyčky bylo 30 až 50 haléřů, od želízko k pluhu 80 haléřů, tedy žádný 
velký výdělek. Ale hlavně že byla práce. Stavba byla totiž pořízena na dluh, který se 
pak musel dlouhá léta splácet. Rodinu stálo hodně dřiny, aby nepřišla o střechu nad 
hlavou. Přičinit se musely i paní mistrová s dcerami, které chodily v létě vypomáhat 
sedlákům.    

Vedle pana mistra a jeho syna bývali v kovárně dva nebo tři dělníci.
Vstávalo se už kolem páté hodiny ranní,  končilo v sedm hodin večer. Odvádět co 

nejkvalitnější dílo bylo samozřejmostí, protože jenom tak se dalo při srovnání s ostat‐
ními obstát a s prací přežít. 

Je samozřejmé, že se tu kovali koně a také voli. Na léto měly podkovy tupé šrouby 
a v zimě ostré, aby neklouzaly. Protože se občas našel i nějaký hodně vzteklý a zlý 
kůň, který nechtěl držet, stála před kovárnou klec – pevná dřevěná stěna s vyřezaný‐
mi dírami, kam se zvíře přikurtovalo řemeny. Podobné zařízení bylo i pro voly. Čelní 
strana měla vytahovací část s  otvorem pro hlavu, do kterého se zvířeti zašrouboval 
krk, aby neuteklo. Ke stálým zákazníkům kovárny patřil osovský velkostatek. A když 
na konci války přijeli do vsi sovětští vojáci, okovali jim tu zadarmo všechny koně.

K  vybavení po čase přibyl kololis, 
což bylo zařízení umožňující za stude‐
na bez svařování zpevňovat uvolněná 
kola od vozů. Tento výborný po‐
mocník přišel na 15 tisíc korun a ši‐
roko daleko byl v kraji jediný.

Velké ulehčení přineslo zavedení 
elektřiny. Kolo už se nemuselo točit 
ručně, místo velkého kladiva byl 
buchar a na elektrický pohon byla 
i vrtačka. 

V  roce 1932 postihlo rodinu veliké 
neštěstí. Syn Josef, kterému chtěl otec Pohled na osovskou kovárnu mezi válkami.
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předat kovárnu, narukoval  k 1. jezdeckému pluku do Terezína. Vyplnilo se mu tak je‐
ho toužebné přání prožít vojnu u koní. Krátce po nástupu obdržela nešťastná rodina 
telegram, že onemocněl strnutím šíje a jeho stav je beznadějný. S  těžkou chorobou 
bojoval půl roku. Podlehl jí v  roce 1932 ve věku 21 roků. Rodina se z  jeho ztráty 
dlouho a těžce vzpamatovávala. Dvacet let po něm došlo k další tragédii, kdy ve věku 
38 let zemřela i dcera Marie. Bylo to smutné období. Kovárnu neměl kdo převzít, 
dělníci odešli do fabrik a výroba pozvolna ustávala. Nakonec zde zůstal mistr sám 
s manželkou, která mu pomáhala zvládnout menší práce, aby bylo alespoň na živo‐
bytí. Dcera Růžena přispívala ze svého nevelkého příjmu jak mohla, ale ani tak ne‐
bylo peněz nazbyt. Navíc bývalí živnostníci neměli po nástupu komunistického 
režimu nárok ani na pořádný důchod, takže mistru kováři bylo přiděleno 270,- korun, 
jeho ženě  dokonce ještě o polovinu méně.

Ale uměli docela obstojně žít i s tím málem, co dostali, a po čase dokázali ještě na 
místě, kde bývala kovárna, vybudovat novou bytovou jednotku pro rodinu dcery Rů‐
ženy, která se provdala za Josefa Plecitého z Lážovic. 

Pan Antonín Routa zemřel ve věku 77 let, jeho manželka Růžena ho následovala 
v roce 1968, ve věku 80 let.

Sokolovna
(čerpáno z obecní kroniky)

Rok 1925:   Parcelací velkostatku byl přidělen Sokolu 1 ha půdy přímo proti 
zámku. Členové Sokola, rolníci, půdu zorali a uváleli, pozemek byl potom ohrazen 
živým plotem a ostnatým drátem. 10. května bylo cvičiště slavnostně otevřeno strom‐
kovou slavností. Na počest T.G. Masaryka byla zasazena lípa, zasazením dvou lip 
bylo vzpomenuto Tyrše a Fűgnera, další lípy věnovány dárci. 

Rok 1929: Sokol pořádá veškeré své podniky již v nové sokolovně, zbudované ná‐
kladem 65.000 K, pojmenované Sokolovna bratra Josefa Rocha.

Rok 1972:  V sokolovně byla přistavěna jedna místnost – výčep, a byl vybudován 
sklep.

Rok 1973:  Na hřišti u sokolovny vybudovali sportovci kabiny na převlékání 
z vagónu, který se při oslavách 1. máje používá jako tribuna.

Rok 1980 - 1982: Bylo započato s  opravou sokolovny a její rekonstrukcí a 
modernizací. Tato budova by měla být nadále oázou sportu, ale také střediskem veš‐
kerého kulturního dění v obci. V tomto roce jako i dříve pomáhají sportovcům všich‐
ni, kterým na vylepšení budovy záleží. Bylo odpracováno 2.480 hodin zdarma a 
hodnota díla vytvořena za 100.000 korun. V budově přibyl nově vybudovaný vchod  
s dřevem vykládanou šatnou, sociální zařízení a celá východní část byla podsklepena.

Rok 1983: Ani v tomto roce práce na sokolovně nezaostává. Vloni byl vybudován 
prostor pro nové pohostinství, koncem roku i ústřední topení a hygienické zařízení, 
také šatny z  přilehlých sportovních kluboven. Největší podíl mají občané Osova a 
Osovce, kteří se o sobotách a nedělích pravidelně zúčastňují brigád. Všichni jsou si 
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vědomi toho, že co si v  obci nevy‐
lepšíme a nevybudujeme sami, nebu‐
deme mít. Bylo odpracováno 2.488 
hodin zdarma, hodnota činila 31.000 
korun. Příkladem všem je předseda 
místního národního výboru Karel Pro‐
cházka, který je organizátorem všech 
akcí a na žádné z nich nechybí.

Rok 1984: V  dubnu opět začaly 
práce – obnova střechy a zvýšení 
stropu. Práce je nutné provádět velmi 
rychle, protože je nežádoucí, aby 
stavba promokla. Během prvního 
víkendu sportovci dokázali vy‐

zvednout strop, dát nové trámy a zastřešit. Práce byla velmi namáhavá, ale s dobrou 
vůlí a pílí se dá uskutečnit vše. Na tyto práce navazují přípravy 1. máje. Všichni se 
zapojili do úklidových akcí a výzdoby. 

Rok 1985: Sokolovna dostala novou střechu, byl dokončen sál a objekt už má ráz 
kulturního zařízení. I vybavení bylo obnoveno novým nábytkem. Do konečného vze‐
zření bude ještě hodně práce, ale již dnes se rýsuje pěkný nový stánek pro kulturu a 
sport. 

Rok 1986: Již od 1. 3. začaly znovu dokončovací práce. Bylo zavedeno pravidelné 
zvaní občanů na brigády a rozpis pro jednotlivé soboty a neděle. Tyto práce nejsou 
tolik vidět, jako když přibývá hrubá stavba, ale již se rýsují místnosti pohostinství, 
skladovací prostory, sklep a kuchyně. Za rok bylo odpracováno 2.370 brigádnických 
hodin v hodnotě díla 74.625 korun. Největší podíl mají hlavně členové TJ, kteří svoji 
práci neomezili jen na stanovený termín.

Rok 1987: Nová sokolovna zaznamenává poslední dokončovací úpravy. Její 
dokončení a slavnostní otevření je plánováno na srpen. Pomáhají všichni, vždyť práce 
na přebudování se táhne již 7. rok a dokončení už je žádoucí. Vždyť v  prostorách 
nového sálu bude i nové pohostinství. Poslední práce vyvrcholily v  červenci. Po‐
hostinství pomáhají uklízet ženy, které šijí záclony, závěsy, myjí okna, podlahy, dlaž‐
dice. Jednota vybavuje prostory novým nábytkem. 6. 8. nastal očekávaný den. Na 
200 občanů se zúčastnilo slavnostního otevření. Je poděkováno všem, kteří přispěli 
svou prací. Dílo v hodnotě 334.792 korun, z toho 290.000 dotováno OV ČSTV se po‐
dařilo. Novým vedoucím pohostinství je Pavel Jonák z Berouna.

V sokolovně se během roku koná řada akcí, například jsou to plesy, masopusty, ve‐
likonoční zábavy, máje, pouťové a posvícenské zábavy, mikulášské zábavy. Akce 
jsou hojně navštěvovány. Po zábavách se vydrhne podlaha a uklidí se, aby se zde dalo 
cvičit, nacvičují se tu spartakiády.

***
V 90. letech se rozběhly restituce a naše sokolovna měla opět připadnout svému 

původnímu majiteli – Sokolu. Nakonec ji ale po soudní při získala do vlastnictví TJ 
Osov. 

Pohlednice vydaná roku 1928 u příležitosti 
otevření nové osovské skolovny.



191

Osudy budovy jsou nadále dosti barvité a ne příliš pozitivní. Objekt už se nenazývá 
sokolovnou, převažuje pojmenování restaurace U hřiště. Kronika zaznamenává až 
v roce 2000 informaci, že tuto restauraci opustili její dosavadní nájemníci. Opětovně 
byla otevřena v dubnu, což bylo provázeno rozsáhlou reklamou. Očekávané zrušení 
domova důchodců v  Osově pro restauraci znamenalo úbytek hostů, neboť se zde 
stravovali i jeho obyvatelé. Nyní se zde nabízejí obědy za přijatelnou cenu 45 korun. 

V sále se začaly konat diskotéky.
Později se nájemci restaurace stali 

manželé Novotných z  Osova. Jejich 
zásluhou úroveň zařízení nesrovna‐
telně vzrostla, co se týká obsluhy a ob‐
čerstvení, a zavládla zde příjemná 
atmosféra.

Konaly se zde školní plesy pořá‐
dané základní a mateřskou školou a od 
roku 2003 Dny osovských žen.

V roce 2004 proběhla před budovou 
výstavba nového hřiště pro hru 
zvanou pétanque a před restaurací vzniklo nové dřevěné sezení pro použití za 
dobrého počasí. 

Ve stejném roce se v říjnu do restaurace vloupali zloději, kteří si odnesli 80 lahví 
tvrdého alkoholu, 50 zapalovačů, 12 kartonů cigaret, 72 plechových nealkoholických 
nápojů a toustovač. Odhadovaná škoda přesahuje 45.000 korun.

Restaurace má v dalších letech opět nové nájemce. V průběhu dvou let je tu již třetí 
hostinský, tentokrát v roce 2004 Jiří Budil z Lážovic, který má v plánu soustředit se 
hlavně na jarní a letní sezónu a na provoz diskotéky. 4. 12. se zde konala diskotéka 
pro děti. Hudbu zajišťoval DJ Karel Moravec. Děti vedle tance i soutěžily.

I v roce 2005 se zde v lednu konal tradiční reprezentační ples osovské školy. Uči‐
telský sbor se vždy na akci velmi pečlivě připravuje, ať už jde o výzdobu, tombolu či 
zajištění předtančení. Ale prostředí není příliš pěkné, žen v plesových šatech bylo po‐
málu, mládež přišla vystrojená jako na diskotéku. Vzezření sálu tomu odpovídá. Ze 
stropu visí maskovací sítě, podlaha je špinavá a ubrusy namísto bílých jsou tmavé a 
nevábné.

V roce 2006 se konal masopust, v sokolovně ovšem musel skončit velmi brzy, ne‐
boť se zde konala diskotéka. Dále zde proběhla valná hromada SK Osov a také Den 
osovských žen. V listopadu se zde konalo veřejné zasedání, kam přišlo pouze 20 ob‐
čanů. Spolupráce s  nájemcem p. Budilem je dobrá, je ovšem třeba, aby tento více 
dbal na úklid a aby zabránil ničení klubového majetku. Byla provedena rekonstrukce 
kabin.

V roce 2010 byl sál nově upraven, vymalován a uklizen, mohla se tu tedy konat 
taneční zábava pořádaná ZŠ Osov. 

V  únoru 2011 uspořádali Turisté severních svahů Brd v  restauraci Turistický 
candrbál. K  tanci a poslechu hrála skupina Žakeři. Sál byl nově přemalován, ale je 
zde příliš málo světla a prostor hyzdí i část vybavení, kterým je jakási velká chýše se 

Osovská sokolovna, jak ji v roce 1964 nakreslil 
místní kronikář Stanislav Anděl.
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slaměnou střechou. Stále se zde konají masopusty, Dny osovských žen a máje. Místní 
diskotéky jsou poměrně divoké a účastníci po skončení často ničí obecní majetek. Za‐
sahuje zde i policie. Existuje podezření, že se zde distribuují drogy.

V roce 2015 dostala restaurace nového nájemce, který začal provádět rozsáhlou re‐
konstrukci. Restaurace byla po celé léto mimo provoz. I v  dalším roce probíhaly 
stavební práce, rekonstrukce se týká celého objektu. Sál je členěn na menší kóje od‐
dělené nízkými zídkami. Vpravo je výčep s dřevěnou stříškou a zadní prostor je vě‐
nován sportovnímu využití, jako například šipkám apod. Teplá jídla zde podávána 
nebudou, bude zde pouze drobné občerstvení. Plánuje se snížení stropu, oprava pod‐
lahy, celé uspořádání a vybavení je uzpůsobeno konání diskoték. To ale bohužel zna‐
mená, že už si zde nezacvičíme, ani se zde nemohou konat taneční zábavy, které 
ovšem z našeho života téměř vymizely již dříve. 

V posledních letech se tedy v  sále konají výhradně diskotéky, v  restauraci bývají 
schůze, ale spolupráce nájemce s obcí je špatná, vlastně žádná. 

V roce 2024 získal objekt další nový nájemce, stav zůstává nezměněný.

Dům čp. 27 - Truhlářství

Před válkou provozoval v Osovci truhlářské řemeslo pan Nájemník. V rodině bylo 
osm dětí. Jenda, Václav, Marie, Růža, Hela, Božena, Pepa a Jára. Takto na život 
v truhlářské rodině vzpomíná pan Josef Nájemník:

„Tatínek byl truhlář stejně jako jeho otec. Dědeček provozoval řemeslo v Osovci 
čp.  27. Můj otec pak na stavebním pozemku, který koupil od majitele velkostatku 
rovněž v Osovci, postavil dům čp. 23, kde zřídil dílnu. Tehdy bylo hodně práce, takže 
otec mohl zaměstnávat i více lidí. Dělníků, co u nás pracovali, se za celou dobu 
hodně vystřídalo. Bývalo jich šest, někdy i osm, podle množství objednávek. V dílně 
pracovali i dva mí bratři, Jenda a Vašek, oba vyučení truhláři. Materiál jsme ode‐
bírali za Zdic, kde byla pila. Dřevo nám vozili dráhou nebo pro něj jezdil pan Husák 
s koňmi. Když ve 30. letech přišla krize, začalo řemeslo upadat, protože lidi neměli 
peníze a přestali nakupovat. Muselo se postupně propouštět a tehdy nás držel hlavně 
pohřební ústav, který naše rodina také provozovala. Vyráběly se tu rakve a měli jsme  
vlastní pohřební vůz. Jezdil s ním pan Husák. Jednou mi říkal pan Chvojka – ten jez‐
dil u Husáků a umřel, když mu bylo 56 let, že když je na pohřbu hudba, valach si bere 
krok podle ní. Zapřahovali se koně, se kterými se jinak dělávalo na poli. Já jsem pra‐
coval v pivovaru, byl jsem vyučený bednář. Ale v roce 1942 ho Němci zavřeli a všech‐
no zařízení odvezli. Ve sklepě tam potom byly schovány sudy s  benzínem. Já zůstal 
doma a začal jsem obdělávat pole. Měli jsme totiž čtyři hektary a z  těch se muselo 
hodně odevzdávat. K  řemeslu už jsem se nevrátil, protože i když válka skončila, 
pivovar zůstal zavřený a pak ho úplně zlikvidovali. 

Bratr Václav si ponechal pohřebnictví a já jsem mu s ním pomáhal. Dříve se vy‐
pravovaly pohřby z domu a místnost s  rakví se potahovala černým suknem. Jednou 
v zimě, když bylo hodně pohřbů najednou, musel nám Toník Hnídek dojet pro rakve 
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do Komárova. Tam je vyrá‐
běl pan Weis, a protože byly 
cenově výhodné, začali jsme 
je od něho odebírat.

Když už se nemohlo podni‐
kat soukromě, přešel Václav 
do Hořovic pod komunál. Li‐
dé ho měli rádi, protože on 
býval velice pečlivý a svědo‐
mitý a když vypravoval něja‐
ký pohřeb, byla jistota, že 
bude všechno v pořádku. Na 
to on hodně dbal. My jsme 
dali hospodářství do JZD, 
pole i dobytek, všechno. 
Vlastně jsme byli docela rá‐
di, že jsme se zbavili té dřiny 
na polích. Já jsem nastoupil jako bednář do pivovaru v Jincích. Opravoval jsem sudy. 
Když mi bylo 60 let, odešel jsem do důchodu."

Nevelké stavení na samém konci Osovce získalo nového majitele, pana Bednaříka, 
prošlo důkladnou rekonstrukcí a změnilo se k nepoznání. 

Dům čp. 63 - Sedlářství

Pan Josef Vávra přišel do Osova vandrem  z Vysočiny, kde měl rodiče a několik 
sourozenců. Přišel za prací, kterou našel u kováře v nízkém domku proti staré škole. 
Dříve  nebylo možné, aby řemeslník začal provozovat svou práci kdykoliv a kdeko‐
liv. Nejprve musel zakoupit jakýsi dekret od jiného řemeslníka. Tak tomu bylo i u pa‐
na Josefa Vávry. Ve 20. letech minulého století během pozemkové reformy zakoupil 
parcelu mezi Osovem a Osovcem, vedle kováře Routy. Zde si postavil pěkný dům a 
dlouhá léta provozoval svoji sedlářskou praxi. Dříve na vesnici bylo hodně řemeslní‐
ků. Sedlář a čalouník měl stejně jako ostatní svoji dílnu a tam se pracovalo. V dílně 
nesměly chybět ponky, silná mašina a na šití tzv. koník, na kterém se ručně šily 
kožené postraňky na koně podle míry, aby je to nikde netlačilo, na krku měli polštář a 
chomout a to se vycpávalo africkou trávou, na kterou tu měli cupovačku, aby se 
mohla tráva pěkně rozcupovat, aby to koně netlačilo, dále se vyráběly ohlávky a další 
přistrojení, které se každý večer muselo sundat a ráno zase přistrojit. Šídla, dratve, to 
musel mít sedlář v zásobě. Na šití matrací, výrobu otomanů, ba i křesel, na to bylo 
třeba umění přesně a důkladně pracovat. Řemeslník musel odvádět dobrou práci, aby 
si lidé nestěžovali. Pan mistr, jak jsme mu říkali, vyráběl i tašky, aktovky a další a 
další praktické věci. V dnešní době už se všechno vyrábí strojově a tašku už Vám ta‐
dy nikdo nespraví. Pan Vávra se oženil s  Marií Frajerovou pocházející z  Vinařic. 

Osazenstvo truhlářské dílny firmy Nájemník v roce 1927. 
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S  tou měl jediného syna Josefa, který rovněž ovládal sedlářské práce. Vávrovi 
vlastnili i kravku, kterou při znárodnění byli nuceni odevzdat do JZD. Jak vzpomína‐
la paní Vávrová, když ji odváděli, všichni plakali, tak zlá byla doba. I sedlářskou 
živnost už nebylo možné provozovat jako dříve. Pan mistr ale téměř do posledních 
dnů svého života sloužil zájemcům o drobné sedlářské práce. Svoji práci ovládal 
dokonale. Vyráběl a spravoval tašky, pásky, pouzdra na nože, byl opravdovým mi‐
strem svého řemesla. Paní se starala o domácnost a drobné hospodářství, později vy‐
pomáhala bratru Františkovi v  restauraci v  Litni při tanečních zábavách. Jejich syn 
Josef měl dvě děti, Josefa a Ivana. Ivan se oženil a přestěhoval do Šumperka, kde 
s manželkou Evou vychovali syny Aleše a Ondru. Josef zůstal v rodném domě a po 
svatbě ho přizpůsobil pro novou rodinu, kterou vedle něho tvořila manželka Zuzana a 
dcerka Zuzanka. Bohužel Vávrovy postihlo velké neštěstí. Syn Josef těžce onemocněl 
a zemřel ve věku 42 let. Na jeho památku se zde později konal fotbalový turnaj – 
Memoriál J. Vávry. Rodiče tragédii nesli nesmírně těžce, oba velmi brzy odešli za 
Josefem. Snacha Zuzana dům prodala a odstěhovala se s dcerkou do Berouna. Tam 
došlo k další tragédii, když dcera Zuzanka tragicky zahynula při automobilové neho‐
dě. Dům nyní v roce 2024 obývají již devět let Jiří a Petra Rotkögelovi s dětmi Niko‐
lou a Lukášem. 

Dům čp. 32 - Švadlena Marie Biskupová

Švadlena Marie Biskupová, roz. Vinšová žila v Osovci čp. 32 a takto v roce 2004 
vzpomínala na svůj život:

„Tatínek byl ze sedmi dětí. Když se v roce 1907 vrátil z vojny, dostal od rodičů 
místo, kde si postavil dům. Přestěhoval se sem i s rodiči. Dědeček pak prodal statek, 
aby mohl vyplatit ostatní děti. Do nového domu si tatínek přivedl maminku. Na jejich 
svatbu mám jako vzpomínku schovanou vizitku od manželky ředitele osovského pan‐
ství paní Orltové, která jim na ten slavný den slíbila kočár. Pak jelo panstvo náhle do 

Nářadí a výrobky sedlářské firmy Vávra z Osova. Vlevo chomout pro koně, sedlářský 
verpánek a čalouněné křeslo. 
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Prahy a na slib si nevzpomnělo. Mamince pak paní ředitelová poslala omluvnou kar‐
tičku. Bylo to v roce 1909 a já ji skoro stoletou mám schovanou dodnes. 

Narodila jsem se rok nato, 12. listopadu 1910. Bydleli jsme v Osůvku. Do školy mě 
vzali až v sedmi letech. Ale nevadilo to. Udělala jsem pak rozdílové zkoušky do měš‐
ťanky v Hostomicích a všechno dohonila. Ve škole bylo hezky. 

Když byl v roce 1918 převrat, šly jsme jako družičky procesím do Osova slavit 
vznik republiky. V čele jel na bílém koni sedlák 
Kubec z Nových Dvorů. V Osově pak byl pro‐
slov, ale tancovačka ne, protože nebyli mu‐
zikanti.

Po škole jsem se vyučila švadlenou u tety 
Grubnerové ve Chlumci. Potom jsem se ale 
musela vrátit zpátky do chalupy a pomáhat s 
hospodářstvím. Mladší bratr Josef se učil, a 
tak bylo potřeba každé ruky.

V říjnu 1933 jsem se vdala za Václava Bis‐
kupa ze Všeradic. Na svatbě nám jezdilo sedm 
kočárů a nás novomanžele vezl automobil. 
Tenkrát bývaly veselky v neděli a my ji měli 12. 
října, o posvícení.  Konala se v jedenáct hodin 
v kostele a pak jsme jeli do Hostomic k foto‐
grafovi. Před svatbou musely být troje ohlášky, 
každou neděli jedna.

Brzy se narodila dcera Věra a pak přišla 
v  roce 1938 mobilizace. Manžel sloužil 
v  Myjavě na nádraží a během války pracoval 
jako výpravčí na nádraží v Berouně. Po konci 
války vezl nějakého ruského důstojníka na 
motorce a nabouralo do nich ruské auto. Byla 
to tragédie, manžel zahynul a já jsem od svých 
35 let vdova. Nikdy potom už jsem se nevdala.

Starala jsem se o dceru a musela jsem se 
hodně otáčet. Chodila jsem do lesa na dříví, 
kde mě jednou potkal hajný. Řekl, že to dříví si 
odpracuju a já jsem začala dělat v lese. Lesní 
dělnicí jsem byla až do důchodu. 

Vychovávala jsem dvě vnučky, Věru a Alenu 
a bylo to hodně starání, aby měly všechno, co 
potřebovaly. Příležitostně jsem šila a přešíva‐
la, opravovala oblečení a šila jsem i na holky. 
Ty se brzy vdaly, jedna odešla do Prahy, druhá 
na Vižinu. Já jsem byla v domě dlouho sama, 
až před časem se ke mně nastěhovala vnučka 
Alena a jsme tu spolu. Já už toho tolik neza‐

Fotografie z rodinného alba paní Ma‐
rie Biskupové. Je zde se svým bratrem 

a maminkou.

Fotografie z oslavy narozenin Marie 
Biskupové v polovině 90. let.
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stanu, vnučka mi pomáhá, navštěvuje nás i druhá vnučka a žije se nám dobře.“
Paní Marie Biskupová z Osovce zemřela v nedožitých 95 letech a byla pochována 

do rodinného hrobu na místním hřbitově.

Dům čp. 32 - Nádraží
Podle archivních podkladů sepsal Josef Kozák.

Po osmi letech příprav začala v létě 1900 výstavba regionální železnice Zadní 
Třebaň – Lochovice. Námezdní dělníci přemisťovali tuny zeminy a zedníci a tesaři 
začali stavět budovy železničních stanic a zastávek. V Osově, či ve Vosově, jak se 
tehdy psalo, byla plánována jedna dopravní a jedna manipulační kolej, zděná vý‐
pravní budova s přilehlým skladištěm, záchody s podružným stavením a zvýšená 
rampa.

V neděli 1. září 1901 byl na trati oficiálně zahájen provoz. Ve Vosově však vlaky 
nestavěly, protože nebyla hotova příjezdová cesta. Ta byla dokončena až 18. září a od 
té doby osovská stanice funguje.

Omluvný lístek paní Orltové z roku 1909: Milá paní Vinšová, Odpusťte, že ve spěchu 
nutné, neočekávané jízdy do Prahy zapomněli jsme oba na den Vašeho sňatku. Teprve v 
noci vzpomněli jsme sobě, že byla sobota již. Ráno ptala jsem se muže zda alespoň on 
nezapomněl povoz Vám půjčiti: On též překvapen byl tím, že během týdne zapomenul 

na den ten. Mrzí mne to velice jak kvůli Vám, tak i tchýni Vaší. Proč jste nevzkázali sa‐
mi, když kočí dlouho nejel? Byl by zapřáhnul hned, zvěděv, že povoz byl slíben. Ještě 

jednou vše nejlepší Vám přeje R. Orltová
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Stanice je nejvyšším 
bodem místní trati ve výš‐
ce 380 m.n.m. V Osově se 
také trať nejvíce přibližuje 
Brdským hřebenům.

Od začátku provozu zde 
sídlil odbor pro údržbu tra‐
ti. Jednalo se o budovu 
stojící směrem ke Skřipli. 
Původně to byla jednodu‐
chá dřevěná kůlna na nářa‐
dí, ale jak se odbor 
rozvíjel, byla vystavěna 
současná budova. Proti ná‐
dražní budově byl postaven přístřešek na železniční vozík, v roce 1992 zde vznikla 
zděná remíza pro drezínu. V současnosti je remíza prázdná a chátrá.

Personál zajišťující údržbu trati a provoz stanice bydlel zčásti v nádražní budově, 
kde byly k dispozici dva byty, zčásti na nádraží docházel. Ve východní části budovy 
pak sídlil provozní personál, výdejna jízdenek a byla zde čekárna pro cestující.

Díky nákladové rampě se ve stanici nakládaly jak zemědělské produkty, ale také 
kaolín z lomu u Vižiny. O sobotách a nedělích využívalo nádraží velké množství vý‐
letníků, směřujících do brdských lesů, a také trampů z nedaleké osady Muchov nad 
Velkým Chlumcem. Během druhé světové války bylo nádraží překladištěm materiálu 
pro německé vojsko, sídlící v osovském zámku a pivovaru. 

S nástupem automatizace bylo postunpně omezováno personální obsazení malých 
nádraží. V polovině 90. let se zde přestaly prodávat jízdenky. Cestující obsloužili prů‐
vodčí ve vlaku, kteří mnohdy jako akrobaté vypisovali ve stoje za jízdy blankety jíz‐
denek. Byty byly nabídnuty k pronájmu i lidem mimo zaměstnanecký poměr. 

V roce 2006 zde byl s velkou slávou otevřen útulek pro opuštěné kočky, Česká te‐
levize zde dokonce natočila jeden díl pořadu Chcete mě s Martou Kubišovou. Útulek 
však začal mít finanční problémy a neslavně skončil.

V rámci úspor uvažovaly České dráhy o likvidaci celého objektu, ale nakonec do‐
šlo v roce 2020 jen k výstavbě nové zastávky se zvýšeným nástupištěm poblíž hlavní 
silnice. Původní objekty byly dlouhodobě pronajaty k bydlení.

Osovská stanice několikrát posloužila filmařům. Na nádraží se natáčely scény z po‐
vídek Karla Čapka a také jeden díl televizních Bakalářů.

Zajímavé jsou staniční kroniky, které se vedly na hlavních stanicích místní trati, 
zvané též „liteňka“. Zde je několik zápisů, týkajících se Osova. 

2. ledna 1939 uvázl vlak 4202 v závěji v kilometru 14,2 v úseku Osov -  Všeradi‐
ce. Doprava přerušená na 5 hodin. (Kronika Lochovice)

18. října 1947 srážka vlaku 4231 s motocyklem u Vižiny. Řidič motocyklu Franti‐
šek Červenka a dvanáctiletý chlapec usmrceni. (Kronika Lochovice)

Rok 1949 koncem léta si nebývalá úroda hub a lesních plodin vyžádala posílení 
souprav u všech vlaků lokálky. (Kronika Zadní Třebaň)

Nádraží na začátku 21. století, kdy zde stavěly vlaky. V roce 
2020 byla postavena nová zastávka blíže k hlavní silnici.
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V roce 1952 uvázly v závějích mezi Osovem a Vižinou večerní vlaky motorové 
číslo 4232 a 4214. Pro odvoz lidí vyžádán nový motor, který doprovázel 
přednosta ze Zadní Třebaně až k zavátému místu. Cestující dopraveni do 
Třebaně. Přerušení trvalo až do 7 hodiny ranní. Trať byla za pomoci dvou 
parních lokomotiv a sněhového pluhu proražena. Tato událost byla kuriózní 
tím, že došlo vlivem otočení větru k zavátí tratě z opačné strany, kde nebyly 
zásněžníky. Obdobného případu není pamětníka. (Kronika Liteň)

Dům čp. 5 - Hostinec „U pivovaru“

Dům v Osově číslo 5 stával v blízkosti pivovaru, první vpravo u cesty nahoru do 
Osova. Jeho historie je skutečně velmi pestrá. V  přesném opisu matriky zemřelých 
jsou uvedena následující jména s daty úmrtí:  5. 6. 1783 Barbora, žena Tom. Holeze 
42 r. – 28. 6. 1790 Anna Rozina Šebková, kantorka vosovská – 72 r. – 31. 1. 1797 Ja‐
kub Čaboun, otec osov. učitele 95 r. – 2. 4. 1800 Barbora, žena Mat. Čabouna, učitele 
38 r. – 3. 9. 1858 František, syn Fr. Fořta, hospodského – 19. 10. 1858 Fořt František, 
šenkýř 40 roků – 12. 5. 1866 Františka, manž. Eduarda Sambora hostinského, 32 
roků – Hostinec s tanečním sálem (vedle pivovaru). 

Z údajů je zřejmé, že již v polovině 19. století dům sloužil jako hostinec. V matrice 
je i zmínka o Václavu Němci, žebrákovi, který zemřel 26. 3. 1864 ve stáří 54 roků při 
cestě z pražské nemocnice, když předtím býval sladovnickým a majitelem domku čp. 
5. Zde je kupodivu budoucí hostinec popsán jako domek. Bohužel není nám známo, 
kdo ho později přistavěl na patrový dům s hostincem a tanečním sálem a kdy to bylo. 

My dříve narození občané Osova ho pamatujeme již ne s tanečním sálem, ale 
s jevištěm, na kterém se odehrálo mnoho divadelních představení místních ochotníků 
a také školních akademií. Pro mě je jedna nezapomenutelná. Hrála jsem matku pětile‐
tého Káji Procházky, měla jsem šátek na babku a dlouhou červenou sukni, také mi 
bylo pět a vedla jsem s ním ušlechtilé řeči. To jen na okraj, teď zase zpět k historii. 

V  roce 1922 již je dům vedený jako panský hostinec "U pivovaru" s hostinským 
Josefem Hamplem. V tom samém roce tu zdejší Sokol zařídil umístění 18 dětí z Košíř 
po dobu jednoho měsíce. Děti byly ubytovány pod dozorem svého vzdělavatele 
společně na sále, na stravu chodily jednotlivě do různých rodin. V pozdějších letech, 
od druhé poloviny 40. let, zde byl hostinec "U Boháčků". Od roku 1949 začal provoz 
biografu, tehdy hojně navštěvovaného. Promítalo se každou středu a sobotu, v  létě 
dokonce třikrát týdně. Nejvíce se o provoz kina zasloužili Karel Dvořák, Josef Cajt-
haml a František Levý. 

V roce 1958 píše kronikář Stanislav Anděl, že hostinec je ve správě místního ná‐
rodního výboru a toho času není trvale obydlen. Vedoucím a výčepním tehdy byl pan 
Josef Khýn, který dojížděl z Hostomic. To byla zlatá éra zdejšího pohostinství, kromě 
toho v domě v části směrem do silnice byla i prodejna masa. Hostinci se neřeklo jinak 
než "U Klacka". Netuším proč, ale říkali to všichni. Konalo se tu vše společensky dů‐
ležité. Schůze, svatby, snad i máje, z  pohřbu se šlo s  kapelou ke Klackovi, chodili 
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jsme sem jako děti pro pivo 
snad za 2 koruny za půllitr a 
pokud se pamatuju, lokál 
býval plný. Noblesa to tedy 
nebyla, to opravdu ne, ale 
útulno tu bylo vždycky. 
Všechno ale jednou skončí. 
Pan Khýn odešel a hostinští 
se začali střídat. Ještě si pa‐
matuju Hnětkovských z Viži‐
ny, možná Smržovi, dál už 
nevím. 

A potom někdy na konci 
 80. let jsem šla do Osova a 
hospoda tam nebyla, jen 
prázdno. Jelikož léta ne‐
opravovaný dům silně zchát‐
ral, rozhodlo se, že se zbourá, což se v roce 1989 také stalo. A to byl opravdový 
konec domu čp. 5 – hostince v Osově.  

Dům čp. 24 - Hstinec „U Panýrků“

Obydlí s číslem popisným 24 (dříve hostinec "U Panýrků") se nachází v Osovci za 
autobusovou zastávkou těsně u levého okraje silnice k Vižině. Přední část pozemku 
ohraničuje nevelký potok protékající hlubokou kamennou strouhou. Historie domu 
sahá hluboko do minulosti. Podle záznamů v kronice Podbrdska autora V. Lenkvíka  
z  Hostomic zde do r. 1782 žil Jan Průcha, pak Tomáš Cajthaml a Rejsek do roku 
1797. Dále Josef Hora a Jan Kučina, krejčí, do roku 1848. V roce 1922 uvádí obecní 
kronika jako majitele Josefa Panýrka, hostinského a obchodníka, a jeho ženu Kris‐
týnu. Jejich jméno nesl i hostinec provozovaný zde do poloviny 40. let minulého 
století. Byla to spíše malá hospůdka bez pevné pracovní doby a čepovalo se tu pivo 
z osovského pivovaru. Otevřeno bylo celý den a často sem zacházeli lidé pracující na 
polích. Pořádaly se tady i zábavy všeho druhu od májů po bály, poutě a posvícení. Ve 
30. letech hrávala k tanci kapela osovského malíře pana Hrubého nebo dechovka pa‐
na Houby z Vižiny. Tehdy býval muzikant snad v každém čísle. Za vstup se v té době 
platily 4,80 Kč. Do sálu se vcházelo přímo ze silnice a mohli jste projít až na dvorek. 
Na pár metrech od kraje místnosti byly na podlaze dlaždice, zbývající plochu 
pokrývala prkna. Místnost byla vybavena malou kruchtičkou v rohu - vcházelo se na 
ni po schůdkách a sedávali tu muzikanti. V dalším rohu byl výčep a za sálem malá 
kuchyňka. Tady se ohřívaly párky, paní Panýrková připravovala buřty s cibulí, chodi‐
lo se sem na skleničku a u stolu sedávali starší páni. Sálek se vždycky rychle zaplnil a 
aby se sem vešlo víc lidí, nestály tu stoly, jen lavice podél stěn, jako stanoviště star‐

Hostinec "U pivovaru" s průvodem májovníků v polovině 
70. let 20. století. 
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ších žen. Dámy všechno pozorně sledovaly, hodnotily situaci na parketu a získávaly 
cenný materiál k rozmluvám pro příští dny. Dívky tu o přestávkách neseděly - když 
se netancovalo, chodily v kole. Obvykle přicházela i paní Svobodová s nůší cukroví 
na prodej. Tenkrát se nikdo moc neopíjel, nenašli jste tu ani žádný přepych, ale vž‐
dycky tu bývalo hodně zpěvu, zábavy a pěkně veselo. V domě za kuchyňkou byl 
i skromný krámek se smíšeným zbožím, kde jste dostali základní zboží denní spotře‐
by. Sortiment nebyl nijak zvlášť bohatý a obchůdek mnoho nevynášel. Panýrkovi mě‐
li dva syny. Starší Josef pracoval v Praze, kde měl i rodinu – manželku Růženu a 
dceru Janu. Mladší Václav byl zaměstnaný u dráhy v  Berouně a bydlel u rodičů v 
Osovci. Společně se starali ještě o hospodářství, ke kterému vedle pole patřila i 
kravka Stračena, kůň, koza, pes Nýgr a drobné domácí zvířectvo. 

Za druhé světové války v roce 1943 postihla rodinu tragédie. Syn Václav byl za 
asistence místního četníka zatčen Němci a uvězněn na Pankráci.

Co tehdy krátce předtím ovdovělá matka prožívala, nacházíme v  jejích dopisech 
otištěných v pankrácké kalvárii Žaluji (1946) sestavené bývalým vězněm Karlem R. 
Často jsou zde zmínky o sousedech, kteří osamělé paní Panýrkové pomáhali jak se 
dalo, a vedle toho i zprávy o obci: „Zaseto máme, pan Husák zasil a brambory nám 
taky zaorá, kůzlátko máme jenom jedno a je to zase kozel, kačera máš Venoušku taky 
ještě a teď ho ani nevidíš. Pepa Fouskovic mi vždycky říká, abych neplakala, že zase 
přijdeš a Véna Levejch z Osova mi chodí pomáhat vylejt vodu ze sklepů a přinese mi 
vodu z pumpy do chlíva. Vždy to těžší udělá. Pepa sem jezdí každou neděli. Voka‐
tejch mi pomohli vázat ječmen a kovářka nám pomohla oves….. Hostinec máme 
otevřený a ty likéry mi poslali na dobírku. To je samá práce, a když je pivo, tak večer 
nanovo, scházíš mi tu. U Cihlářů Adolfovi zemřela manželka a ta holčička po ní zů‐
stala, mají ji ve Chlumci….Umřela Lojzka, co u nás pásla husy….“

Poslední dopis je z poloviny října. Rodina se obrátila se žádostí o pomoc na bratra 
prezidenta Háchy. Prosili, aby se u prezidenta přimluvil a dostali i vyrozumění, že to 
udělal. Ale nic nepomohlo. Václav Panýrek (nar. 18. srpna 1916) byl 17. listopadu 
1943 spolu s  dalšími osmi spoluvězni na Pankráci popraven. Datum dopředu 
oznamovaly i plakáty vyvěšené po vsi. 

Brzy nato provoz hostince skončil. 
Po čase se do domku přistěhoval ná‐
jemce pan Josef Kubec s  manželkou 
Františkou a dětmi. Po několika letech 
paní Kubecová zemřela a její manžel 
se později odstěhoval do Hostomic. 
Paní Kristýna Panýrková zůstala 
v  domku sama. Její syn Josef s  rodi‐
nou za ní pravidelně dojížděl z Prahy, 
až nakonec zůstal natrvalo a stal se 
hostinským v  Osově.  Záhy se ale 
s  ohledem na svůj zdravotní stav 
s  touto prací rozloučil a vrátil se 
s  manželkou zpět do Prahy. Paní 

Archivní fotografie hostince "U Panýrků" 
v Osovci a místních hasičů nasedajících na 

bicykly.
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Panýrková se přes veškeré útrapy, které jí život přinesl, dožila velmi vysokého věku, 
téměř 100 let. Bývalý hostinec „U Panýrků“ zdědila vnučka Jana, po její smrti 
pravnučka Naďa. Ta dům prodala a dnes v roce 2024 v něm žije Petra Remešová, kte‐
rá pomáhá zachraňovat opuštěná zvířata, hlavně kočičky. 

Dům čp. 42 - Hostinec „U nádraží“- Portartur

Dům čp. 42 v Osově mezi železniční tratí a Chlumcem vystavěl v roce 1902 chlu‐
mecký rodák pan Přívora, krejčí z Plzně, a zřídil v něm hostinec „U nádraží“. Uva‐
žoval prakticky. Právě vybudovaná železnice zajistí dostatek hostů, neboť cestující 
sem od nové zastávky budou mít pouhých pár minut. Dá se najisto předpokládat, že 
blízké pohostinství jim po únavné cestě přijde vhod a živnost pokvete. Se stejnou 
představou odkoupil zanedlouho objekt pan Vojtěch Ksandr, který zde pro oživení 
obchodu instaloval i kulečník. Ten sloužil zejména k pobavení panských adjunktů. 
Z oken bylo tehdy možné občas zahlédnout i osovskou kněžnu, která tudy projížděla 
při svých cestách do lesa. Ale mohutný příliv hostů se nekonal. Zdaleka jich nebylo 
tolik, co majitel očekával, a hospodaření podniku bylo ztrátové. Jelikož přibývaly 
dluhy, byl nakonec hostinec v roce 1927 zcela uzavřen. Budova začala pomalu chát‐
rat. Protože její pustnoucí vzhled začal čím dál víc navozovat dojem, že tudy prošla 
válka, začalo se zde stejně jako proslulému válečnému bojišti říkat "Portartur".

Tak tomu bylo až do roku 1930, kdy Vojtěch Ksandr prodal objekt panu Františku 
Maršálkovi z Osova čp. 8. Ten se sem přistěhoval s manželkou Annou pocházející ze 
Skřiple a synem Bedřichem.

Když rodina obnovila pohostinskou živnost, ukázalo se, že tentokrát bude podnik 
prosperovat podstatně lépe než za minulých majitelů, neboť jeho vhodná poloha ko‐
nečně začala zajišťovat dostatečný přísun návštěvníků. Zastavovaly se tu povozy do‐
pravující z lesa dříví, po honech sem zajížděli myslivci a s bandičkami si přicházelo 
pro pivo početné množství lidí pracujících na polích. Dobrými zákazníky se stali 
i pražští výletníci, kteří sem jezdili na houby. V letech, kdy les byl poničen mniškou, 
obohatila se klientela o česáče malin a ostružin. Bohatým zdrojem byla hustá křovis‐
ka, která se zde v té době značně rozmohla. Mnoho takových turistů rádo využilo po‐
hostinství „Portarturu“ i proto, že pivo, které se sem dováželo z osovského pivovaru, 
bylo velmi oblíbené pro svou dobrou kvalitu a lahodnou chuť. Nepostradatelný led 
uchovával pan hostinský ve sklepě - vydržel tam až do příští zimy. To bylo pod‐
mínkou pivovaru - ten by bez zajištění kvalitního ledu své zboží nevydal. Ledovalo 
se na Velkém rybníce v Osově a sekat občas chodil i syn Bedřich. V zimě odpadla 
práce na polích a muži pomáhali kde se dalo.

Uzeniny se dovážely z Litně od pana Klimta a věšely se na půdu, neboť tak po usu‐
šení získaly vynikající chuť. Pečivo dodával osovský pekař pan Skala.

Do roku 1947 se tu hospodařilo bez elektřiny, neboť její přívod končil ve Chlumci. 
Teprve paní hostinská Anna Maršálková se postarala o dodávku proudu až do domu. 
Pěšky chodila na úřad v Dobříši a jako pozornost tam donášela vejce a máslo. Touto 
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praktickou metodou dosáhla prodloužení řady dřevěných sloupů s elektrickým ve‐
dením z obce až k hostinci, odkud pak byla elektřina dotažena k osovské železniční 
stanici. Sloupy tehdy přivezli na žebřiňáku taženém kravami.

Vedle pohostinství měli Maršálkovi i hospodářství. Přistavěli druhou půlku stodoly 
a ke svým vlastním třem hektarům si pronajímali ještě dva navíc. Chovali obyčejně 

šest krav, tři prasata, drůbež, králíky a 
také holuby. Nikdy neměli koně.

Svým holubům pan Maršálek vdě‐
čil za prožitek, bez kterého by se jistě 
rád obešel. Když totiž za války ame‐
ričtí hloubkaři napadli nad Osovem 
lokálku, seděl v ní i tento vášnivý ho‐
lubář, neboť právě v  ten dramatický 
okamžik vezl své oblíbence na vý‐
stavu. Naštěstí vše dobře dopadlo, lidi 
i zvířata ve zdraví přežili, jenom 
z lokomotivy a z výletu nebylo nic.

Během válečných let byl syn 
Bedřich nasazen do leteckého prů‐

myslu v Čenkově, kde se pracovalo pro Němce. Do práce jezdil na kole, které ne‐
chával v Běštíně. Odtud pokračoval v cestě pěšky. V roce 1945 tu v lese občas 
potkával partyzány. S těmi měl svou zkušenost i jeho otec, když chodil dobývat paře‐
zy za Knížecí studánky do Sklepů. Les prý jich byl tehdy plný a pana Maršálka 
i párkrát zastavili. Hostinec skončil svůj provoz po smrti Františka Maršálka v roce 
1956.

Ovšem hospodářství se rodina nevzdala. Převzal ho syn Bedřich, přestože vedle 
toho měl i své vlastní zaměstnání. Původní pole vlastnili Maršálkovi v místech poz‐
dějšího areálu JZD. Náhradou za ně dostali pozemky nad Velkým rybníkem a 
u Černého kříže. Do družstva nikdy nevstoupili a na polích pracovali samostatně až 
do roku 1973. Tehdy v létě naposledy mlátili - již znárodněnou mlátičkou. Tu tenkrát 
obsluhoval pan František Levý, strojník z Osova.

Dům měl až do roku 1964 původní fasádu, dvě krásné lípy vysazené v době jeho 
vzniku při silnici po obou stranách pozemku tu stojí dodnes.

Maršálkovi měli dva syny, Bedřicha a Romana. Pan Maršálek pracoval jako cestář, 
ale brzy zemřel. Předčasně zemřel i syn Roman, několik let po něm i jeho matka paní 
Maršálková. Dům byl prodán a dnes má nové majitele.

Osovský mlýn 

Každý majitel panství se snažil být samostatný a nebýt závislý na sousedech. To se 
týkalo řemesel, pěstování důležitých plodin a jejich zpracování. Jednou z nejdůleži‐
tějších bylo obilí a jeho mletí. Zkrátka, panství nemohlo být bez mlýna, a tak můžeme 

Archivní meziválečná fotografie hostince 
"U nádraží" zvaného lidově "Port Artur".
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s jistotou tvrdit, že v Osově byl mlýn od pradávna. Písemné zmínky jsou však až ze 
začátku 17. století. 

Ve farní kronice je napsáno: „V roce 1601 prodal Jiří Wratislav z Mitrovic Osov 
s dvorem poplužním, pustou ves Vižinu, tvrz Skřipel a dva dvory poplužní v hromadu 
spojené, mlýn při tvrzi v Osově...“ 

Před třicetiletou válkou tedy mlýn v Osově byl. Zda to bylo na stejném místě jako 
dnes, nelze určit, ale je to dosti pravděpodobné. Mlýn musel být na tekoucí vodě a 
většinou býval poblíž sídla majitele panství a hlavně hospodářského dvora. 

Po třicetileté válce však v soupisu poddaných z roku 1651 žádný mlynář uveden 
není a v Berní rule z roku 1654 není uveden ani mlýn ani mlynář. O 39 let později se 
však z osovské matriky dozvídáme, že: „...7. června 1693  potvrzen ve stav svatého 
manželství Ondřej Ogir, mlynář z Wosova s Annou, dcerou po nebožtíkovi Jakubovi 
Junkovi z Lochovic.“

Podle další matriky se 14. května 1752 oženil František Procházka, mlynář 
v Osově a 6. října 1776 se ženil Jan Chvojka mlynář z Bráníka s Annou dcerou Fran‐
tiška Procházky, mlynáře osovského.

Nahlédněme do dalších dokumentů - matrik zemřelých: 
  19.6.1792 zemřel František Procházka, mlynář osovský, stáří 65 roků
    6.5.1795 zemřela jeho žena Kateřina, stáří 75 roků
15.10.1796 zemřel Jan Chvojka, mlynář, stáří 53 roků
  25.7.1806 zemřela Anna, vdova  zemř(elého) Jana Chvojky, stáří 52 roků
 13.3.1822 zemřela Anna, žena Václava Chvojky, mlynáře, stáří 36 roků (Václav 

Chvojka pak odešel na mlýn Nouzov u Hostomic a v roce 1869 je zde uveden 
mlynář Josef Chvojka, což by mohl být syn Václava, narozený v Osově 1818 
nebo už jeho vnuk (viz stránky www.vodnimlyny.cz a matrika osovská)

Po mlynáři Chvojkovi nastupuje rod Duchoňů, neboť v roce 1827 je v matrice na‐
rozených uveden jako otec dcery Johany Nepomucké Duchoň Martin, mlynář 
osovský, syn Františka, mlynáře z Příbrami.

  6.3.1851 zemřel Duchoň Frant., výminkář, stáří 80 r.
  4.6.1845 zemřel Martin Duchoň, mlynář, stáří 60 r.,
20.3.1853 zemřela Josefa, vdova po Martinu Duchoňovi, mlynáři, dcera zemř. Fr. 

Fialy, mlynáře z Příbrami, stáří 67 roků. (jedná se o tzv. Fialův neboli Hořejší 
mlýn v Příbrami – viz www.vodnimlyny.cz)

16.11.1886 se oženil Karel, syn Václava Duchoně s Annou Mandovou, vdovou z 
Velkého Chlumce.

V  roce 1922 je v  obecní kronice jmenován mlynář Eduard Duchoň, narozený 
v  Osově. Je tedy zřejmé, že mlynářské řemeslo se zde dědilo z  generace na 
generaci. 

Ne každý z potomků osovského mlynáře však zůstal u řemesla. Svědčí o tom zápis 
v matrice oddaných z 3. října 1920, kdy se zde oženil Jan Adolf Duchoň, stáří 29 
roků, rotmistr čs. pěšího pluku č. 38 v Berouně, syn Josefa Duchoně, mlynáře a 
bývalého starosty ve Vosově č. 13 a Marie, rozené Kalinové z Hostomic č 201. Ne‐
věstou byla Marie Anna Nováková, stáří 26 roků, pomocnice v domácnosti ve Vosově 
č. 13, jinak dcera Josefa Nováka, rolníka ve Všeradicích č. 65. Jeden ze svědků svat‐
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by byl Josef Duchoň, řezník v Praze VII. (viz Matrika oddaných v Osově 1882-1923) 
Jan Adolf Duchoň zemřel v roce 1947 ve věku 55 let jako kapitán čsl. Armády a je 
pochován na osovském hřbitově.

Zajímavé jsou také zápisy ve vodní knize vztahující se k osovskému mlýnu čp. 13. 
Knihy jsou uložené ve Státním okresním archivu v Berouně (SokA):

Mlýn číslo popisné 13 ve Vosově pozůstává z jednoho uložení, vodní kolo na vrchní 
vodu má v průměru 5,06 m a 0,65 m šířku s kružím, voda přivádí se do nádržky a od‐
tud přímo na kolo. Vantroky mají ve světlosti 0,275 m šířky a 0,185 m vysoké uvnitř. 
Jalové stavidlo nachází se na západní straně nádržky a pozůstává se ze dvou stavidel 
s náplavky. Jedno každé má ve světlosti 0, 835 šířky a 1, 015 výšky i s náplavky, bez 
náplavek 0,82 m výšky. Na východní straně vinopalny vzala se co normální znamení 
železná skoba 30 cm dlouhá a 6 ctm vysoká a zazdila se vodorovně; Normální cej‐
chová skoba má vyražený letopočet 1881 s písmeny J.D. (zaneseno na základě fak‐
tického stavu dle protokolu ze dne 25/4 1881  č 9873). 

Výměna vodního kola za turbínu sloužící k pohonu mlýna čp.13 v Osově. 
Vodní dílo žadatelovo pozůstávající z vodního kola na svrchní vodu a popsaného v 

normačním protokolu z 25/4 1881 bylo již tak sešlé, že se jeho majitel odhodlal v roce 
1925 vodní dílo rekonstruovati a kolo nahraditi novou turbínou. Přitom na zařízení 
prováděcím nebylo něčeho měněno, zejména na stavidlech jalových a kamenném 
žlabu k vantrokám. Rovněž šířka vantrok zůstala beze změny, toliko jejich výška byla 
zvětšena tak, aby jimi mohlo protéci 0,55 m vody. Kašna turbínová je dřevěná, rozdíl 
hladiny horní a osy turbíny činí 6 m. Maximální množství vody činí 60 l/vt, takže nej‐
větší výkon turbíny činí 1,73 HP (při užitečném efektu 36%). Odpad od turbíny byl 
pozměněn tak, že kanál zděný (klenutý) byl nahrazen betonovým potrubím o vnitřní 
světlosti 0,60 m. Výškové poměry tohoto vodního díla jsou vztaženy na fixní bod, kte‐
rý byl 25/4 1881 vsazen do zdiva vinopalny čp. 52 v Osově. Při revizi tohoto bodu 
bylo zjištěno, že jest v řádném stavu, takže zůstávají v platnosti všechny v normačním 
protokolu uvedené. Kola osy turbíny měří 90,795 m, kola dna odpadu měří 90,475 m. 
Poněvadž při místním šetření bylo zjištěno, že proti přestavbě vodního díla není ná‐
mitek ani po stránce technické, ani po stránce vodopravní, uděluje se dodatečně na 
základě §§ 17 a 86 vodního zákona a nahoře citov. vodoprávního povolení ku pře‐

stavbě výše popsaného díla a současně též 
povolení k užívání takto rekonstruovaného 
vodního díla. (Výměr okresního úřadu v Ho‐
řovicích čj 35346 z 31/8 1932).

V archivu Obecního úřadu v Osově se na‐
chází další dokumenty k budově čp. 13. Na‐
příklad stavební výkres na výstavbu nových 
stájí pana Duchoně Eduarda ve Vosově, kte‐
rý vypracoval Jan Nájemník, mistr zednický 
z Lážovic, pošta a stanice dráhy Vosov, a 
který potvrdil dne 15. července 1913 sta‐
rosta Vosova František Maršálek.

Po komunistickém převratu v únoru 1948 

Mapa stabilního katastru z roku 1840 
zachycuje dispozici mlýna a vodní nádr‐

že zvané "Sázka".
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nastala éra  socialistického zeměděl‐
ství a postupný zákaz soukromého 
podnikání. V budoucnu mělo být 
všechno velké. Velké lány, velké úro‐
dy a samozřejmě i velké mlýny, které 
měly produkovat velké množství mou‐
ky pro všechny. Malé vesnické mlýny 
do této koncepce nezapadly, takže 
1.  srpna 1951 byl mlýn oficiálně zru‐
šen. Rybníček „Sázka“, nádrž vody 
patřící k mlýnu, byl v roce 1958 zčásti 
zavezen a tato část byla upravena na 
zahrádku. 

Dne 10. června 1959 požádal Josef 
Duchoň o přestavbu mlýnice na 
obytný pokoj. Do žádosti uvedl, že práce si provede sám ve volném čase a materiál 
má zajištěný. Jeho žádost stavební komise MNV (Místní národní výbor) hned 13. 
června 1959 schválila.

V roce 1964 obýval mlýn podle zápisu v obecní kronice Josef Duchoň, syn 
bývalého majitele (Eduarda) s manželkou, se synem Josefem, dcerou Libuší a jejím 
manželem Jaroslavem Eliáškem. Eliáškovi se v následujících letech přestěhovali do 
Velkého Chlumce. 

Josef a Anna Duchoňovi požádali v roce 1974 o povolení ke kompletní rekonstruk‐
ci mlýna a během dvou let ji provedli. Podle přiložených plánů se jednalo o proražení 
nových oken a nové vnitřní příčky. V žádných plánech, ani v kolaudačním rozhodnutí 
není zmínka o přístavbě patra. Pamětníci, narození koncem války, si mlýn pamatují z 
hlediska velikosti vždy takový, jaký je dnes. Velikost mlýnské budovy odpovídá ve‐
likosti obecních mlýnů v okolí.

Od smrti otce Josefa (+1982) a matky Anny (+2006) bydlel v domě Josef Duchoň s 
družkou Olgou Lázníčkovou, která zde zůstala i po jeho smrti (2009). Po ní zdědil 
objekt její syn a ten ho prodal manželům Michaelovi a Ivaně Toulovým.

Kluziště

Kluziště bylo za mého dětství výraznou součástí našeho života v zimních měsících, 
a to nejen dětí, ale i velkého počtu dospělých občanů. Nevím, jak je to možné, ale po‐
časí tehdy bývalo opravdu mrazivé a led vydržel téměř po celou zimu. Chodili jsme 
sem snad denně a až do večera jsme bruslili a také společně hráli nejrůznější hry. Plo‐
chu jsme si od sněhu uklízeli sami, nedovedu si představit, že by to za nás dělali rodi‐
če. Když nám byla zima, ohřáli jsme se v  kabinách, kde byla i kamínka. Občas se 
večer hrály hokejové zápasy, hojně navštěvované občany všech věkových kategorií. 
Nevím přesně, kdy osovské kluziště přestalo fungovat, v  kronice se o tom nepíše. 

Zimní pohled na novodobou budovu osovského 
mlýna.
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V  70. letech se v  kabinách scházela dospívající mládež, která zde našla jakési úto‐
čiště, a bylo to takové trochu ilegální, ale zábavné. Mimo jiné se tu hrál ping-pong.

V kronikách jsem našla několik zápisů, které se zmiňují o osovském hokeji a klu‐
zišti. Jejich autorem je Stanislav Anděl, který psal kroniku do roku 1967, krátce je 
o něm psáno i v nové kronice končící rokem 1988. Takže zde ty údaje jsou:

„Již v roce 1934 sešlo se několik mladých hochů a utvořili si svůj sportovní klub, 
kde pěstovali vedle kopané a odbíjené hlavně v zimě hokej, který se jim stal jakousi 
nejoblíbenější iniciativou. Dostali se s  touto hrou poměrně na vysoký žebříček 
v hodnocení, takže hráli svoje utkání až v Praze na zimním stadioně na Štvanici. Zís‐
kali oblibu jak mezi mládeží, tak i mezi staršími sportumilovnými občany pro svoji li‐
dovost. Jejich prvním hokejovým hřištěm býval velký rybník nade vsí. 

Roku 1954-55 byl buldozerem upraven terén, odstraněna veškerá přebytečná zem a 
pokáceny stromy pro zřízení hokejového hřiště. Postaveny kabiny.

Kluziště je v  parku domova důchodců, při východní straně, hned za zdí mezi 
pivovarem a hostincem. Vchod je jak z parku, tak ze zahrady hostince, kde jsou ve zdi 
udělána dvířka. Na kluzišti bylo v  roce 1966 dokončeno podbetonování plochy a 
omítnutí kabin. Oddíl ledního hokeje sehrál v tom roce čtyři přátelské zápasy a čtyři 
mistrovské, které byly sehrány zde v Osově, čímž zdejší byli ve výhodě jak prostředím, 
tak i finančně.

Dnes (koncem 60. let) mají sportovci již zařízené pěkné kluziště s  elektrickým 
osvětlením a šatnami. Zhotovili si je sami s  pomocí místního národního výboru a 
všech příznivců sportu. A tak nyní často obveselují pořádanými zápasy, zdejší fanouš‐
ky neomezeného věku. Zvou sem cizí kluky a sami také jezdí do různých míst.

Na osovský hokej a kluziště přispěli svými vzpomínkami aktivní účastníci, Karel 
Procházka (*1957) a František Sklenář (*1968).

Až do začátku 70. let to byl jen hrubý podklad z kamenné drtě, na který se na‐
pouštěla voda. Kolem kluziště bylo vybetonováno ohrazení a na něm dřevěné manti‐
nely. (Kronikář  v roce 1966 píše o podbetonování, ale hlavní betonáž plochy 
proběhla až v roce 1973). Voda se napouštěla několik dní, vsákla se do země a zaplni‐
la prostor kolem drti a postupně vymrzala, takže kluziště bylo důkladně promrzlé a 

led tam vydržel až do jarních břez‐
nových dnů. Voda tekla z horního od‐
děleného rybníčku dřevěnými 
trubkami, které vedly původně do 
pivovaru, přes prostor bývalého za‐
hradnictví. Voda se nechávala odtékat 
celou zimu, aby v trubkách nezamrz‐
la. Teprve při výstavbě domků (začát‐
kem 80. let) v prostoru zahradnictví 
(ve „Vejhradu“), stavebníci trubky 
překopali a voda už dnes na kluziště 
neteče.

V  roce 1973 vybetonovali místní 
sportovci a fanoušci v tzv. Akci Z 

Na nové kluziště před zámeckým špejcharem se 
ve druhé polovině 50. let přesunuly hokejové 

soutěže z Velkého rybníka.
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celou plochu kluziště a vybudovali 
nové vyšší hrazení.

Družstvo dorostu se v  tomto roce 
zúčastnilo soutěže o „Vzorné oddíly“. 
Koncem roku 1973 měl oddíl hokeje 
58 členů.

Zápis v  roce 1979 nás informuje 
o  tom, že oddíl ledního hokeje je 
odkázán na příznivé zimní počasí:

 „Přestože počasí letošního roku ne‐
přálo, sehráli hokejisté alespoň něko‐
lik přátelských utkání s  okolními 
oddíly z Neumětel a Hostomic.“

Ani další léta nebyla úplně příznivá, 
zimy bývaly mírné, takže led se příliš 
netvořil a na ploše byla spíš voda. Ně‐
která hokejová utkání se musela odložit, protože se nedalo na venkovních hřištích 
hrát. Když byl dobudován krytý zimní stadion v Berouně, přesunula se všechna hoke‐
jová utkání do něho. Venkovská hřiště začala sloužit již pouze k rekreačnímu bruslení 
– pokud byl dostatečný mráz. Kapacita berounského stadionu však byla omezená a 
hokejová utkání probíhala podle rozpisu i v noci.
„Někdy jsme hráli až po půlnoci,“ vzpomíná Karel Procházka z Osovce. Vzhledem 

k tomu, že hráči byli amatéři a ráno v 6 hodin museli být v zaměstnání, bylo to pro ně 
časově náročné a začali hokejové kluby opouštět a ty postupně zanikaly.

Areál kluziště zchátral a kabiny byly začátkem 90. let zbořeny. Dnes je plocha 
většinou zarostlá trávou a náletovými křovinami, hrazení zcela zmizelo, občas se 
stane, že občané zde uklidí a různě zde sportují. Hrál se tu například tenis, ale to už je 
hodně dávno. V současné době se uvažuje o úpravě plochy pro sportování dětí.

Hasičské zbrojnice v Osově a Osovci

Po zakoupení nové hasičské stříkačky byla tato se svolením knížete Schwarzenber‐
ga umístěna ve velkostatku, neboť hasiči neměli jiný vhodný prostor. Proto byla za‐
čátkem roku 1933 zahájena stavba nové hasičské zbrojnice v Osově.  Již 20. srpna se 
v  Osově konal hasičský den, při kterém sem byla hasičská stříkačka z  velkostatku 
přemístěna. V tento čas měla za sebou 52 zásahů při požárech. Budovu sbor postavil 
spolu s obcí nade vsí. Sloužila i jako úložiště hasicího nářadí. Občané si ji považova‐
li, dokonce byla slavnostně vysvěcena. Jednalo se vlastně o jakousi kůlnu, která stála 
21.283 korun. Tuto částku hradily půl na půl místní hasičský sbor a osovská obec.

Časem přestala stará budova vyhovovat, a bylo proto rozhodnuto postavit novou. 
26. 4. 1972 se započalo s  její výstavbou. Byla vybudována za tou původní a ta pak 
byla zbořena. Na nové zbrojnici bylo odpracováno 3.720 hodin členy hasičského 

Na betonování kluziště odpracovali sportovní 
nadšenci v roce 1973 celkem 793 hodin. V po‐

zadí hostinec "U pivovaru".
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ehdy se říkalo požárního) sboru i ostatními občany. 19. listopadu byla za účasti ob‐
čanů obce Osov i okolních obcí a významných hostů slavnostně otevřena. Slavnosti 
se zúčastnilo 280 občanů a zbrojnice sloužila další dlouhá desetiletí svému účelu.

Během let se ovšem rozšířil arzenál vozidel, která se všechna do zbrojnice nevešla. 
Proto v průběhu roku 2006 proběhla akce dotovaná v rámci Programu obnovy ven‐
kova Středočeského kraje, a to přístavba této hasičské zbrojnice v  Osově. Jak uve‐
deno výše, k realizaci stavby došlo kvůli malé rozloze dosavadní budovy, kde nebylo 
možné umístit pro nedostatek prostoru ani historickou stříkačku, která musela být 
uschována v areálu zámku. K zahájení realizace přístavby došlo v březnu 2006, ukon‐
čena byla v  prosinci téhož roku. Dotace činily 125.000, korun, vlastní náklady 
452.626 korun, celkem tedy 577.626 korun.    

***
V roce 1946 byla obecní stodůlka v Osovci přeměněna na hasičskou zbrojnici.
Vzhledem k  tomu, že v  kronice jsou časové mezery, není mi známo, kdy tato 

zbrojnice přestala sloužit svému účelu. Byla zbořena, na jejím místě byla později vá‐
ha a pak zde byla postavena nová prodejna. Dnes je v ní místní knihovna.

Knihovna

Úvodem předkládám zápis z obecní kroniky z roku 1922: „Když pak novým záko‐
nem republiky č. 5 obcím nařízeno, aby každá měla svoji knihovnu, odevzdala škola 
naše obci zdejší lidovou knihovnu, a to zábavných knih 330 svazků, poučných 35 
svazků a 62 časopisů. Uloženo jest ve škole a spravuje ji řídící učitel p. Josef Neu‐
berg. Na zařízení knihovny věnovala obec r. 1922  290 korun.“

Počátkem roku 1943 byla knihovna přemístěna do obecního domku č. 17 v Osově, 
kde sídlil též obecní úřad. Vedl ji František Levý z Osova. V  té době bylo již přes 
dvacet čtenářů a byl znatelný zájem o českou knihu.

V roce 1946 se knihovna přestěhovala do domu č. 18 v Osově (panský hostinec a 

Fotografie z roku 1973 zobrazuje starou i novou hasičskou zbrojnici v Osově. Vpravo 
hasičská zbrojnice v Osovci.
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pošta).
V roce 1947 byly pro ni zakoupeny 

nové skříně.
Ke dni 31. 12. 1947 měla celkem 

1.183 svazků a vypůjčoval si v  ní 21 
čtenář. Celkový příjem knihovny byl 
1.197 korun, z  toho se 720 korun vě‐
novalo na koupení nových knih.

Později došlo k  dalšímu stěhování, 
a to do domu č. 52 (vinopalna), a pak 
opět do objektu pošty, kde sídlil i míst‐
ní národní výbor.

Když kroniku v  roce 1964 převzal 
pan Stanislav Anděl, historii knihovny 
podrobně zkoumal a posléze vytvořil tento veršovaný zápis:

„Knihovna s  kronikou as rodné sestry jsou, neb alespoň ze společného rodu po‐
cházejí, že v Osově ve běhu života oběma v čase díry zejí.

Knihovna ve škole účelu sloužíc do r. 1944 si žila, kdy byt svůj za jiný v obecním 
domku čp. 17 zaměnila, leč při prodeji jeho zde nežádoucí se stala, a proto do č. 18 
se roku 1946 stěhovala.

Opět chyba, nevešla se, samé stěhování, zmatky, a proto odešla si bydlet do 
místnosti dvaapadesátky. Udělala si tu pohodlí, i z bačkor se zula, a že rušena nikým 
nebyla, klidně si usnula. 

Našel se však princ, co vzkřísil šípkovou Růženku, zbavil ji pavučin a šup, už je 
z dvaapadesátky opět venku. Na MNV v budově koutek upravili, po soukromí tichém 
každý touží. Knihovnu zde umístili a ta spokojena svému účelu opět ráda slouží.“

Tolik pan Anděl.
Knihovna tímto opatřením opět ožila. Toho času obsahovala celkem 1.500 svazků a 

byla rozčleněna dle obsahu na knihy politické, zábavné, poučné – zemědělské a knihy 
pro děti. Seznam knih byl uspořádán v abecedním sledu jmen spisovatelů a očíslován 
pořadovými čísly pro každé písmeno abecedy. Pro vypůjčování byl určen čtvrtek od 
18 hod. večer. Rodinných čtenářských 
legitimací bylo v  té době 26. Práce 
knihovníka se ujal Josef Povolný 
z Osovce. 

V  roce 1983 ji převzala vystu‐
dovaná knihovnice Dagmar Semecká, 
což bylo pro budoucnost velmi dobré 
rozhodnutí. Knihovna ještě po něja‐
kou dobu sídlila v  budově tehdejší 
pošty, odkud se po roce přestěhovala 
do staré školy, jelikož s  otevřením 
nové školy se začalo uvažovat o vyu‐
žití staré budovy.  Místnost v  budově 

Osovská knihovna je určena velkým i malým 
čtenářům.

Knihovna v Osovci. Celkový pohled na bu‐
dovu, která stojí místo hasičské zbrojnice.
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pošty nevyhovovala, zatékalo střechou a bylo tu vlhko. Knihovna se přestěhovala do 
jedné z tříd v prvním patře, kde tak získala krásné, prostorné a světlé prostředí. Ne‐
bylo to poslední stěhování, později přišla na řadu opět budova pošty, kde sídlil 
i obecní úřad.

V  roce 1985 obecní kronika uvádí: „Dagmar Semecká pracuje na výbornou. 
V tomto roce bylo 65 čtenářů, což je 23 % z počtu občanů naší obce. V měsíci knihy 
uspořádala paní Semecká besedu v  základní a mateřské škole o pohádkách Miloše 
Macourka. Po celý rok pak byla připomínána výročí ve vývěsní skříňce na nástěn‐
kách a výstavkách. Stále se dokupují nové knihy.“

V roce 1986 stejně jako v minulém roce byla knihovna oceněna v krajském kole 
36. ročníku soutěže „Budujeme vzornou lidovou knihovnu“ čestným uznáním.

Když v Osovci v nově vybudovaném stavení poblíž kapličky zanikl malý obchod, 
nastala otázka, jak ho nadále využít. Obecní zastupitelstvo rozhodlo, že zde bude 
knihovna, která na tom místě od roku 2002 sídlí dosud. 

Nadále ji spravuje ve svém oboru precizní Dagmar Semecká. Otevíracím dnem je 
sobota od 9.00 do 11.00 hodin. Knihovna má cca 4 tisíce svazků všech žánrů a 
navštěvuje ji 140 čtenářů. Pravidelně jsou zakupovány nové knihy.   

Reiffeisenova záložna - kampelička

Iniciativu ke zřízení Reiffeisenovy záložny dal spolek Beseda, ve skutek byla uve‐
dena dne 29. 5. 1904. Starostou byl jmenován p. Vojtěch Münzberger, rolník ve 
Skřipli, a pokladníkem pan Josef Novotný, zdejší učitel. 

Záložna byla na počátku své činnosti umístěna v  bytě pana učitele Novotného a 
pak asi po šesti letech přeložena do neobydleného 
malého domku č. 60, který záložně pronajalo 
zdejší panství. Ten navazuje na dům Kubecových  
v Osově. 

Pokladní obrat činil v prvním roce 32.262,76 K. 
Záložna, která byla nazývána Kampeličkou, se‐

hrála důležitou roli při parcelaci statku v  Nových 
Dvořích, kdy poskytla 286.000 K. Dalších více než 
200 tisíc vybrali přídělci na svých vkladech. 

Svému účelu sloužila až do roku 1957, kdy byla 
zrušena a veškeré vklady a peněžní úvěry byly 
převedeny do Státní spořitelny v Hostomicích. Do‐
mek byl ve správě MNV. Jednu místnost používal 
Československý svaz mládeže jako spolkovnu. 
V  zadní malé místnosti byl elektrický mandl  ve 
správě obce. Později byl dům č. 60 prodán sou‐
kromému majiteli.
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Osovská hasičská zbrojni‐
ce, vystavěná v roce 1973. 

Na fotografii z roku 2006 je 
vidět probáhající přístavba 

v zadní části.

Momentka z osovského klu‐
ziště v roce 1972. V pozadí 

je vidět jedna z budov 
bývalého pivovaru a 

vpravo roh nové prodejny 
průmyslového zboží.

Současný pohled na klu‐
ziště a budovu pivovaru. 
V bývalé prodejně je nyní 

část osovské školky.
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Osovecká kaplička

Poblíž bývalé tvrze osovecké, v místě, kde je dnes autobusová zastávka, stojí kap‐
le. Toto místo je již v mapách stabilního katastru z roku 1840 označeno křížem, což 

znamená, že v místě byl buď 
posvěcený kříž nebo nějaká 
starší kaple. 

V archivu místního obecního 
úřadu se nachází stavební vý‐
kres  Návrh nové zvoničky 
v obci Malý Vosov s datem 12/6 
1885. Návrh pochází od stavite‐
le A. Tischla z Litně a byl v ná‐
sledujících letech realizován.  

Zvonička nebo také kaplička 
se stala charakteristickým 
stavebním prvkem obce a ne‐
dílnou součástí naší historie 
i  současnosti. Je zasvěcena 

Panně Marii a před lety se u ní konávaly náboženské slavnosti. Dlouhá léta se z ní 
každý večer ozývalo zvonění klekání, které měl na starosti pečlivý pan Čaboun, který 
nikdy nezapomněl zazvonit ani umíráček. To už je vše minulostí. 

Kaplička uvnitř není v příliš dobrém stavu, byla několikrát vykradena, takže už se 
v ní prakticky nic nenachází, a rozhodně by si zasloužila patřičnou péči, kterou si ta‐
ková stavba zaslouží.

Archivní fotografie kapličky v Osovci. Domy na kopci 
byly zbořeny v roce 1964. Roubenka vpravo byla 

začátkem 21. století přestavěna.


